
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ευχές για ανάληψη Κυβερνητικών καθηκόντων, σελ.

1521, 1522, 1523, 1524, 1525
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1527

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 1505-1506
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

1506-1520
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Περιφερειακής Ανάπτυξης και Αντα-

γωνιστικότητας, σχετικά µε την αγορανοµική διάταξη µε
αριθµό 6/2010 για τις οικονοµικές συσκευασίες των προϊό-
ντων κ.λπ., σελ. 1521

β) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη σχετικά µε
τις απολύσεις εργαζοµένων στο εστιατόριο «BANQUET» στη
Θεσσαλονίκη κ.λπ., σελ. 1522

γ) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών σχετικά µε την ονοµασία
των Σκοπίων κ.λπ., σελ. 1524

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
Συζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-

δίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Υπηρεσιακή
εξέλιξη και ιεραρχία των στελεχών των Ενόπλων ∆υνάµεων –
Θέµατα διοίκησης των Ενόπλων ∆υνάµεων, Στρατολογίας και
συναφείς διατάξεις», σελ. 1527

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε., σελ. 1527

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΛΑΧΟΣ Γ., σελ. 1521
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α., σελ. 1523
ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ., σελ. 1524, 1525
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ Χ., σελ. 1522, 1524
ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ Η., σελ. 1525
ΡΟΒΛΙΑΣ Κ., σελ. 1521, 1522

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας:

ΑΛΕΥΡΑΣ Α., σελ. 1538
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε., σελ. 1532, 1534, 1536,

1538, 1544, 1545
ΓΕΙΤΟΝΑΣ Κ., σελ. 1540, 1541
∆ΑΒΑΚΗΣ Α., σελ. 1542
∆ΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 1532
ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ Σ., σελ. 1527, 1528
ΘΕΟΧΑΡΗ Μ., σελ. 1539
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α., σελ. 1545, 1546
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Π., σελ. 1543
ΚΑΝΕΛΛΗ Λ., σελ. 1529
ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ Γ., σελ. 1533
ΛΕΟΝΤΑΡΙ∆ΗΣ Θ., σελ. 1528, 1529
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ ∆., σελ. 1535
ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π., σελ. 1536, 1537
ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ Ε., σελ. 1537
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ., σελ. 1541
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ., σελ. 1538
ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α., σελ. 1531
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Αθήνα, σήµερα στις 16 Σεπτεµβρίου 2010, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.32’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου το Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής (Γ’ σύν-
θεση) για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του ∆’ Αντιπροέδρου
αυτής κ. ΒΥΡΩΝΑ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Τµήµα.

(Ανακοινώνονται προς το Τµήµα από τον κ. Γεώργιο Βλάχο,
Βουλευτή Νοµού Αττικής, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση
Εργαστηρίων Ελευθέρων Σπουδών και η Ένωση Ιδιοκτητών Κέ-
ντρων Εκπαίδευσης - Κατάρτισης ΕΙΚΕΚ εκφράζουν την αντίθεση
τους σε ρύθµιση του ΥΠΕΠΘ, η οποία αφορά τα εργαστήρια
ελευθέρων σπουδών.

2) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ανώτατη Συνοµο-
σπονδία Πολυτέκνων Ελλάδος διαµαρτύρεται για τη διάταξη του
άρθρου 25 του σχεδίου νόµου: «Ανάπτυξη της διά βίου µάθησης
και λοιπές διατάξεις» σχετικά µε τις µετεγγραφές φοιτητών τέκνα
πολυτέκνων κ.λπ..

3) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Υπαλλή-
λων του Οργανισµού Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και
Κατάρτισης (ΟΕΕΚ) εκφράζει την αντίθεσή του στις διατάξεις
6,7,8,9 του άρθρου 24 του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Παι-
δείας.

4) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο πρόεδρος της εφορίας της δηµόσιας
ιστορικής βιβλιοθήκης Ζαγοράς Νοµού Μαγνησίας αιτείται τη
στελέχωση της δηµόσιας ιστορικής βιβλιοθήκης κ.λπ..

5) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Παπαχατζής Νικόλαος, ηλεκτρολό-
γος µηχανικός αιτείται να αναγνωρισθεί η ισοτιµία του διδακτο-
ρικού του τίτλου, από το ∆ΟΑΤΑΠ.

6) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-

ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο σύλλογος υπαλλή-
λων του Οργανισµού Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρ-
τισης ζητεί την τροποποίηση των διατάξεων των παραγράφων
6,7,8,9 και 11 του άρθρου 24 του νοµοσχεδίου «Ανάπτυξη της
διά βίου µάθησης και λοιπές διατάξεις» και την αντικατάστασή
τους µε διατάξεις που διασφαλίζουν το υφιστάµενο εργασιακό
καθεστώς των υπαλλήλων του ΟΕΕΚ.

7) Οι Βουλευτές Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ, Λα-
ρίσης κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία η διοίκηση του Σωµατείου ∆ασεργατών Μακεδονίας -
Θράκης και Θεσσαλίας αιτείται να δίνεται η ανάθεση των δασι-
κών εργασιών σε δασικούς συνεταιρισµούς και όχι σ’ εργολά-
βους κ.λπ..

8) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι πρόεδροι κλαδικών
συλλόγων διπλωµατούχων µηχανικών αιτούνται την απόσυρση
των προεδρικών διαταγµάτων που αφορούν στα επαγγελµατικά
δικαιώµατα των αποφοίτων ΤΕΙ και την επανεξέταση του θέµα-
τος.

9) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η διευθύντρια-συντονίστρια του Κέντρου
Υγείας Σαλαµίνας αιτείται την ενίσχυση του ιατρικού προσωπι-
κού του κέντρου υγείας .

10) Οι Βουλευτές Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ και Α’
Θεσσαλονίκης κ.κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ και ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ
κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η κ. Ησαΐα Σεβασλίδου, ειδι-
κευόµενη γιατρός αιτείται την επίλυση προβλήµατός της που έχει
προκύψει µετά την απόφαση 38/2010 του Σ.τ.Ε. σχετικά µε τις
λίστες αναµονής των ειδικευόµενων γιατρών.

11) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Ελληνικός Σύνδε-
σµος Εταιρειών Κέντρων Επαγγελµατικής Κατάρτισης καταθέτει
τις προτάσεις του, επί του σχεδίου νόµου για την Ανάπτυξη της
διά βίου µάθησης και ζητά τη συνεργασία µε το Υπουργείο για
τη σύσταση ενός πληρέστερου και δικαιότερου θεσµικού πλαι-
σίου.

12) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Κωνσταντακάτος Χρήστος ,κα-
θηγητής Πληρ/κής 1ου ΕΠΑΛ Ηλιούπολης διαµαρτύρεται για
έλλειψη αξιοκρατίας στην επιλογή στελεχών.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’
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13) Οι Βουλευτές Β’ Αθηνών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ, Λέσβου
κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ, Α’ Πειραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑ-
ΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η διοίκηση του Εργατικού
Κέντρου Σάµου εκφράζει τη διαµαρτυρία της για τις απολύσεις
εργαζοµένων εγκύων σε επιχειρήσεις του νησιού.

14) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑ-
ΠΑ∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Στυρέων αι-
τείται την κήρυξη του δήµου ως πυρόπληκτου και την
αποκατάσταση των ζηµιών, όπου χρειάζεται.

15) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Εµπορικός Σύλλογος Σπάρτης
προτείνει τρόπους για τη στήριξη της αγοράς.

16) Οι Βουλευτές Αιτωλοακαρνανίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ,
Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία το διοικητικό συµβούλιο του Εργατικού Κέ-
ντρου Αγρινίου εκφράζει τη διαµαρτυρία του για την εντολή να
σταµατήσουν οι εγγραφές στα τµήµατα µαθητείας του ΚΕΝΕ.

17) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑ-
ΠΑ∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Τεχνικών
(ΕΤΕ - ∆ΕΗ) αιτείται την κατασκευή εναέριας γραµµής µέσης
τάσης Ερέτριας Αµαρύνθου.

18) Η Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Αγροκτηνοτροφικός Συνεταιρισµός
Βλασίου Καρδίτσας αιτείται την αναθεώρηση του άρθρου 1 της
Αγρονοµικής διάταξης του Αρχηγού της Ελληνικής Αγροφυλα-
κής.

19) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑ-
ΠΑ∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι εκπρόσωποι των
ποντιακών σωµατείων καταθέτουν ψήφισµα ζητώντας να καθιε-
ρωθεί η 19η Μαΐου ως ευρωπαϊκή ηµέρα µνήµης των θυµάτων
του κεµαλισµού κ.λπ..

20) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Συµβα-
σιούχων (Απολυµένων) της πρώην Ολυµπιακής Αεροπορίας
παραθέτουν µια σειρά από λύσεις για θέµατα που προέκυψαν
από την απόλυσή τους.

21) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Θήρας Σαντορίνης Ν. Κυκλά-
δων αιτείται τη χρηµατοδότηση για δηµοσίευση ευρηµάτων ανα-
σκαφών στην περιοχή Σελλάδα Θήρας.

22) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Πρόδροµος, αγιορείτης µο-
ναχός εκφράζει τη διαµαρτυρία του για το λογότυπο του έργου
του δικτύου «Σύζευξις».

23) Οι Βουλευτές Νοµού Αττικής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ,
Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ, Β’ Αθηνών κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑ-
ΡΙΑΝΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο πρόεδρος της Κοι-
νότητας Πανόρµου Τήνου διαµαρτύρεται για την επικινδυνότητα
των έργων που εκτελεί η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Κυκλάδων
στον επαρχιακό δρόµο Τήνου-Πανόρµου στη διασταύρωση Αγίας
Μαρίνας.

24) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Συνταξιούχων Πολιτι-
κών ∆ηµοσίων Υπαλλήλων Ν. Λακωνίας διαµαρτύρεται για
ενέργειες του ∆ιοικητικού Συµβουλίου του ΟΠΑ∆ οι οποίες δεν
συνάδουν µε τη διασφάλιση των συµφερόντων των ασφαλισµέ-
νων του.

25) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην επιστολή του
συνδέσµου ελληνικής κτηνοτροφίας µε την οποία ζητεί την ρύθ-
µιση των χρεών των κτηνοτρόφων.

26) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Καρύστου Νοµού Εύβοιας
αιτείται να κηρυχθεί ο δήµος του πυρόπληκτος, ώστε οι πληγέ-
ντες να τύχουν των ευεργετηµάτων που παρέχει ο νόµος.

27) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Τεχνικό Επιµελητήριο της Ελλάδας,
Τµήµα ∆υτικής Ελλάδας αιτείται να παραχωρηθούν τα χερσαία
τµήµατα που δεν χρησιµοποιούνται από το λιµένα Πατρών στον
πατρινό λαό.

28) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Ζαχαρίας Καψαλά-
κης, αιρετός ΑΠΥΣΠΕ Κρήτης αιτείται διορισµούς διοικητικών
υπαλλήλων στα γραφεία εκπαίδευσης στην Κρήτη.

29) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Εταιρεία Προστασίας Ανηλίκων Βόλου
Ν. Μαγνησίας αιτείται την άµεση πρόσληψη προσωπικού προ-
κειµένου να συνεχίσει τη λειτουργία της.

30) Η Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Ιατρικός Σύλλογος Καρδίτσας αιτείται
την άµεση επίλυση του προβλήµατος που προέκυψε από τη δια-
κοπή της κάλυψης παρακλινικών και ιατρικών εξετάσεων στους
ασφαλισµένους του ΟΠΑ∆.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 11282/09-06-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Καράογλου Θεοδώρου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 67509/ΙΗ/23-
07-2010 έγγραφο από την Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθη-
σης και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:

1506 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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2. Στην µε αριθµό 12069/24-06-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Ταλιαδούρου Σπυρίδωνα δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 75379/ΙΗ/23-

07-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μά-
θησης και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:

1508 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



3. Στην µε αριθµό 12213/28-06-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ900α/7944/

11061/23-07-2010 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εθνι-
κής Άµυνας η ακόλουθη απάντηση:
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1510 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



4. Στην µε αριθµό 12308/29-06-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Παπαδηµούλη ∆ηµητρίου δόθηκε µε το υπ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ./

ΓΡ.ΥΦ./Κ.Ε./1168/23-07-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Πο-
λιτισµού και Τουρισµού η ακόλουθη απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 12345/30-06-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Κουκοδήµου Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ./

ΓΡ.ΥΦ./Κ.Ε.1173/23-07-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Πο-
λιτισµού και Τουρισµού η ακόλουθη απάντηση:

1512 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



6. Στην µε αριθµό 12479/01-07-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Α.Π.οικ.:17246/
10/23-07-2010 έγγραφο από την Υφυπουργό Εσωτερικών, Απο-

κέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης η ακόλουθη απά-
ντηση:
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7. Στην µε αριθµό 12504/02-07-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Μπεκίρη Μιχαήλ δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ900α/7962/11082/

23-07-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας η ακό-
λουθη απάντηση:

1514 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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8. Στην µε αριθµό 12515/02-07-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ900α/7963/

11083/23-07-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας
η ακόλουθη απάντηση:

1516 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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9. Στην µε αριθµό 12608/05-07-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αποστολάτου Βαϊτση δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ./

ΓΡ.ΥΦ./Κ.Ε./1185/23-07-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Πο-
λιτισµού και Τουρισµού η ακόλουθη απάντηση:

1518 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)
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10. Στην µε αριθµό 12697/07-07-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ900α/7970/

11094/23-07-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας η
ακόλουθη απάντηση:

1520 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πρώτη θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 24/13-9-2010 επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεωργίου Βλά-
χου προς τον Υπουργό Περιφερειακής Ανάπτυξης και Ανταγωνι-
στικότητας, σχετικά µε την αγορανοµική διάταξη µε αριθµό
6/2010 για τις οικονοµικές συσκευασίες των προϊόντων κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Βλάχου έχει ως εξής:
«Τον Ιούλιο του 2010 εκδόθηκε από τη Γενική Γραµµατεία

Εµπορίου, µε Αριθµό Πρωτοκόλλου Α2-1382 η Α∆ 6/2010 που
αντικαθιστά τα κεφάλαια 6 και 7 του άρθρου 71 της Α∆ 7/09,
όπως αυτή συµπληρώθηκε από την Α∆ 13/09 µε ισχύ από
1/9/2010. Στις 2/8/2010 εξεδόθη ερµηνευτική εγκύκλιος, σχετικά
µε τις διατάξεις της Α∆ 6/10.

Ενώ κάθε αγορανοµική διάταξη και κάθε ερµηνευτική έρχο-
νται για να δώσουν λύσεις και να απλουστεύσουν διαδικασίες,
µε τη συγκεκριµένη αγορανοµική διάταξη, η Κυβέρνηση πέτυχε
να δηµιουργήσει τεράστια σύγχυση στην αγορά, χαρακτηρίζο-
ντας κάθε οικονοµική συσκευασία ως προωθητική ενέργεια. Σε
µία εποχή που οι τιµές στην αγορά έχουν ξεφύγει από κάθε
έλεγχο, η Κυβέρνηση θα έπρεπε µε τις πολιτικές της, να προ-
στατεύσει τον καταναλωτή και όχι να τον αποδυναµώνει περισ-
σότερο οικονοµικά, όπως θα συµβεί µε την εφαρµογή της
συγκεκριµένης αγορανοµικής διάταξης, η οποία θα βάλλει ενα-
ντίον των οικονοµικών συσκευασιών. Με την ουσιαστική κατάρ-
γηση των οικονοµικών συσκευασιών, στερείται από την µία
πλευρά, το δικαίωµα στον καταναλωτή να κερδίζει αγοράζοντας
µεγαλύτερη ποσότητα, ενώ από την άλλη πλευρά, αναγκάζονται
οι επιχειρήσεις να πετάξουν υλικά συσκευασίας µε τον προσδιο-
ρισµό της 1/9/10 ως χρόνο εφαρµογής.

Κατόπιν τούτων, ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Θα αναστείλετε την εφαρµογή και τελικά θα καταργήσετε

αυτή την αγορανοµική διάταξη και πότε;
2. Εάν τελικά επιµείνετε στην εφαρµογή της, έχετε υπολογίσει

το ποσοστό αύξησης των τιµών µετά την ουσιαστικά κατάργηση
των οικονοµικών συσκευασιών;».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιφε-
ρειακής Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας κ. Κωνσταντίνος Ρό-
βλιας.

Έχετε το λόγο, κύριε Υφυπουργέ, για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΡΟΒΛΙΑΣ (Υφυπουργός Περιφερειακής

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη ρύθµιση, η οποία εκκρεµεί
προς εφαρµογή, προβλέπεται ότι η προωθητική ενέργεια είναι
κάθε ενέργεια marketing που φτάνει στον τελικό καταναλωτή και
αποσκοπεί στην αύξηση των πωλήσεων ενός συγκεκριµένου
προϊόντος στο σηµείο λιανικής πώλησης, στο ράφι δηλαδή.

Ενδεικτικά θα αναφέρω τις εξής µορφές πώλησης:
Πρώτον, ένα βασικό προϊόν για το οποίο δηλώνεται µε οποιο-

δήποτε τρόπο ότι πωλείται φθηνότερα.
∆εύτερον, ένα βασικό προϊόν για το οποίο δηλώνεται µε οποι-

ονδήποτε τρόπο ότι πωλείται σε συσκευασία εµπεριέχουσα επι-
πλέον ποσότητα ως δώρο για τον καταναλωτή.

Τρίτον, µια πολυσυσκευασία -η γνωστή πολυσυσκευασία- απο-
τελούµενη από περισσότερα του ενός συσκευασµένα προϊόντα
και στην οποία εµπεριέχεται και κάποια άλλη ποσότητα ως δώρο.

Τέταρτον, ένα βασικό προϊόν για το οποίο δηλώνεται µε κάθε
τρόπο ότι πωλείται µαζί µε άλλο ανόµοιο προϊόν ως δώρο.

Αυτές είναι οι προωθητικές ενέργειες, κύριε συνάδελφε, που
εµπεριέχονται στην προς υλοποίηση υπουργική απόφαση. Είναι
γνωστό ότι οι προωθητικές ενέργειες στη χώρα µας εµφανίζο-
νται σε υπερβολικό βαθµό, περισσότερο από τις άλλες χώρες
της Ευρώπης και πολλές φορές, από τις ανέλεγκτες προωθητι-
κές ενέργειες, ο καταναλωτής αποπροσανατολίζεται. Το ξέρετε
κι εσείς. Νοµίζω ότι κι εσείς είχατε προβεί σε κάποια ρύθµιση,
αλλά ήταν τελευταίες µέρες πριν από τις εκλογές.

Ο καταναλωτής, όπως είναι σήµερα τα πράγµατα, φαίνεται ότι

δεν µπορεί να διαπιστώσει τη σχέση αξίας-προϊόντος, όταν πα-
ρεµβάλλεται η προωθητική ενέργεια. Οι έµµεσες µειώσεις των
τιµών δεν καταγράφονται στις τιµές προς τον καταναλωτή, ενώ
θα πρέπει να καταγράφονται. Αντί να µειώνονται οι τιµές, προ-
σφέρονται δώρα ή ποσότητες χωρίς να τηρούνται οι αρχές του
υγιούς ανταγωνισµού σε αρκετές ή πολλές περιπτώσεις, δεν
λέµε στο σύνολο. Όλα αυτά τελικά λειτουργούν σε βάρος του
καταναλωτή.

Γι’ αυτόν το λόγο ετοιµάστηκε η ρύθµιση στην οποία αναφέρ-
θηκα προηγουµένως, έτσι ώστε ο καταναλωτής πρώτον, να έχει
πλήρη γνώση του οφέλους που υποτίθεται ότι έχει από την προ-
ωθητική ενέργεια. ∆εύτερον, να υπάρχει διαφάνεια στους όρους
και στις πρακτικές τής κάθε προωθητικής ενέργειας. Τρίτον, να
απλοποιηθεί το υφιστάµενο κανονιστικό πλαίσιο. Τέταρτον, οι
τιµές στο ράφι να είναι καθαρές και να αποτυπώνεται το όποιο
κέρδος του καταναλωτή µε σαφήνεια. Πέµπτον, να αποτρέπο-
νται οι µόνιµες προωθητικές ενέργειες ως παραπλανητικές και
βέβαια να ενισχυθούν οι επιχειρήσεις που παράγουν και πουλούν
στην ελληνική αγορά.

Σ’ αυτήν την προσπάθεια είναι σύµφωνες όχι µόνο οι κατανα-
λωτικές οργανώσεις -µετά από διάλογο, που είχαµε µαζί τους, κι
από καταγραφή των απόψεών τους- αλλά και οι εκπρόσωποι των
βιοµηχάνων. Με την ρύθµιση, που είναι έτοιµη, θα προστατευ-
θούν οι καταναλωτές και θα πληγούν όσοι τους παραπλανούν.

Η υλοποίηση ήταν για την 1η Σεπτεµβρίου, όπως γράφετε στην
επίκαιρη ερώτησή σας. Αναβλήθηκε γιατί πραγµατικά πολλές επι-
χειρήσεις είχαν παραγγείλει ήδη τα υλικά συσκευασίας των προ-
ωθητικών ενεργειών και δεν θέλαµε να τους ζηµιώσουµε. Γι’ αυτό
έχουµε µία αναβολή για λίγο χρονικό διάστηµα.

Έτσι έχει η κατάσταση, κύριε συνάδελφε. Θα ακούσω τις από-
ψεις σας και θα επανέλθω στην δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Το λόγο έχει ο κ. Βλάχος, προκειµένου να αναπτύξει προφο-

ρικά την ερώτησή του και να απαντήσει στον Υπουργό.
Έχετε τρία λεπτά, κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θέλω πρώτα απ’ όλα να σας συγχαρώ για την

ανάληψη των καθηκόντων σ’ αυτό το δύσκολο πόστο. Έχω βέ-
βαια να κάνω και µία παρατήρηση, ότι η Κυβέρνηση, επιτέλους,
µετά από δώδεκα µήνες κατάλαβε την ανάγκη να τοποθετήσει
πολιτική ηγεσία σ’ αυτό το πρώην Υπουργείο Εµπορίου, αφού
για πολλούς µήνες δεν υπήρχε Υπουργός ή Υφυπουργός εκεί και
το τελευταίο διάστηµα, που ο κ. Μπόλαρης επιστρατεύτηκε, δεν
είχε αρµοδιότητες. Επιτέλους είστε εσείς εκεί. Θέλω να πιστεύω
ότι θα έχετε και αρµοδιότητες και θα ασχοληθείτε σοβαρά και
υπεύθυνα µε τον τοµέα της αγοράς και του καταναλωτή.

Σχετικά µ’ αυτή την αγορανοµική διάταξη, εµείς κάναµε µια
προσπάθεια κωδικοποίησης το τελευταίο διάστηµα που ήµασταν
στο Υπουργείο. Βεβαίως αυτό δεν σηµαίνει ότι αυτή η αγορανο-
µική διάταξη δεν επιδεχόταν διορθώσεις και αλλαγές.

Η διευκρινιστική που δόθηκε τώρα, µε ηµεροµηνία την 1η Σε-
πτεµβρίου, είπατε ότι αναβάλλεται. ∆εν µου είπατε µέχρι πότε.
∆εν έχει νόηµα να το πείτε σε εµένα, αλλά στους φορείς της αγο-
ράς για να προετοιµάσουν τα υλικά συσκευασίας, να κάνουν τον
προγραµµατισµό τους.

Όταν, λοιπόν, κάθε οικονοµική συσκευασία την ονοµάζετε
«προωθητική ενέργεια», καταλαβαίνετε ότι δηµιουργείτε τερά-
στιο πρόβληµα. Μέσα από τις οικονοµικές συσκευασίες προ-
σπαθούµε να έχει ο καταναλωτής κάποιο κέρδος, γιατί θα πάρει
ένα προϊόν το οποίο χρειάζεται και το προµηθεύεται µαζικά, η δε
βιοµηχανία, η παραγωγή έχει και αυτή συµφέρον, αφού πουλά
µέσα από µια µεγάλη συσκευασία περισσότερα τεµάχια, µεγα-
λύτερο αριθµό προϊόντων. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι σ’ αυτό
είναι αµοιβαίο το όφελος. Θα πρέπει, λοιπόν, να αποδεσµευτεί η
οικονοµική συσκευασία.

Για δε τα υπόλοιπα θα συµφωνήσω µαζί σας ότι όντως υπάρ-
χουν παρά πολλές προωθητικές ενέργειες. Οι πάντες προσφέ-
ρουν και µέσα από αυτές τις πολλές προσφορές, ο καταναλωτής
δεν ξέρει πού είναι η αλήθεια και πού το ψέµα, πού είναι η υπερ-
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βολή. Εδώ, λοιπόν, πρέπει να µπει µια τάξη.
Εµείς πριν φύγουµε κάναµε µία ρύθµιση, µε την οποία κάναµε

αναγωγή όλων των προϊόντων σε τιµή µονάδος, υπολογίζοντας
και το δώρο εφόσον είναι το ίδιο προϊόν, για να ξέρει ο κάθε κα-
ταναλωτής -από το ταµπελάκι εκείνη τη στιγµή- ποια είναι η τιµή
µονάδος του κιλού, του λίτρου, του τεµαχίου, ώστε να ξέρει τι
παίρνει, να δει αν τον συµφέρει να πάρει ένα προϊόν µε την προ-
σφορά ή κάποιο άλλο που δεν έχει προσφορά. Γιατί δεν σηµαί-
νει ότι, όπου υπάρχει προσφορά, η τιµή είναι πάντα καλύτερη.
Νοµίζω ότι αυτό πρέπει κι εσείς να το διατηρήσετε και να επι-
µείνετε να εφαρµοστεί.

Μας ακούν φίλοι από την αγορά, κυρίως από τους λιανοπω-
λητές. Ξέρω ότι αυτό αποτελεί ένα πρόβληµα στην καθηµερινό-
τητά τους, όµως είναι εντελώς αναγκαίο για να µπορεί ο
καταναλωτής να έχει κάθε στιγµή την πλήρη εικόνα.

Επίσης, αυτός ο έλεγχος που λέγατε για τις τριάντα µέρες συν
δεκατέσσερις πρέπει να καταργηθεί. Ξέρετε ότι µια αυξοµείωση
στο ράφι από έναν λιανέµπορο µπορεί να δηµιουργεί την εκκί-
νηση του χρόνου των τριάντα ηµερών. Αυτό δεν µπορεί να το πα-
ρακολουθήσει κανείς. Θα φτιάξετε στρατό ελεγκτών –που δεν
έχετε γιατί ξέρω ακριβώς τι έχετε στο Υπουργείο- να πηγαίνει να
βλέπει ποιος λιανέµπορος άλλαξε την τιµή και άρχισε την προ-
σφορά για να µετράει τις µέρες να είναι τριάντα συν δέκα τέσ-
σερις;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Να σας πω και κάτι άλλο για την οικονοµική συσκευασία. Πείτε
ότι περίσσεψαν απούλητα προϊόντα. Θα επιστραφούν στον πα-
ραγωγό. Αυτός τι θα τα κάνει; Θα τα πετάξει, θα τα σπάσει, θα
τα βάλει σε άλλες συσκευασίες; Όλα αυτά είναι κόστος και µην
αµφιβάλλετε ότι όλα αυτά γυρίζουν πάντα σε βάρος του κατα-
ναλωτή. Αυτός θα πληρώσει τις όποιες αλλαγές.

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι µε περισσότερη ψυχραιµία, ακούγοντας
τους φορείς της αγοράς, µε τους οποίους κι εγώ µιλώ -έχουν σω-
στές παρατηρήσεις- µπορείτε να αναστείλετε αυτή την αγορα-
νοµική διάταξη και να επανέλθετε κάνοντας πλήρεις και σαφείς
διευκρινίσεις σε όλες τις κατηγορίες ούτως ώστε να µην υπάρ-
χει καµµία παρερµηνεία.

Εγώ πιστεύω, κύριε Υπουργέ –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε-
ότι η αγορά θέλει διάλογο, θέλει συνεχή κουβέντα, δεν θέλει τσα-
µπουκά και µαγκιές και φράσεις του τύπου «εγώ τα ξέρω όλα».
Κανείς δεν ξέρει τίποτα. Θα φύγετε από το Υπουργείο και ακόµα
θα µαθαίνετε. Αυτό το ξέρουµε όλοι και ισχύει για όλα τα Υπουρ-
γεία.

Καλό, λοιπόν, είναι να ακούσουµε τους ανθρώπους που είναι
πολλά χρόνια εκεί κι έχουν την ίδια αγωνία µε µας, αν θέλετε, να
λειτουργεί η αγορά µε συνέπεια και υπευθυνότητα απέναντι στον
καταναλωτή, που στο τέλος-τέλος αυτόν υπηρετούµε όλοι.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Βλάχο.

Το λόγο έχει ο κ. Ρόβλιας για τη δευτερολογία του.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΡΟΒΛΙΑΣ (Υφυπουργός Περιφερειακής

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας): Κύριε συνάδελφε, κατ’
αρχάς σας ευχαριστώ πολύ για τις ευχές σας και ελπίζω ότι θα
έχουµε µία γόνιµη κοινοβουλευτική αντιπαράθεση προς όφελος
του καταναλωτή, γιατί νοµίζω ότι αυτό είναι το ζητούµενο. Επί-
σης, θέλω να πω ότι γνωρίζω την εργασία που έχετε αφήσει πίσω
σας την οποία σας υπόσχοµαι ότι θα αξιοποιήσουµε.

Εν προκειµένω νοµίζω ότι µέσα από τη συζήτηση που κάναµε,
δεν διαφωνούµε. Ίσως σε κάποιες επιµέρους λεπτοµέρειες να
χρειάζονται κάποιες λειάνσεις, οι οποίες ήδη έγιναν. Τι εννοώ µ’
αυτό; Ακριβώς για να µη θιγούν οι επιχειρήσεις -γιατί σεβόµαστε
την υγιή επιχειρηµατικότητα και απαιτούµε τον υγιή ανταγωνι-
σµό- που είχαν συνηθίσει σ’ ένα καθεστώς που τώρα αλλάζει, γι’
αυτό παρ’ ότι η υπουργική απόφαση έχει υπογραφεί από το κα-
λοκαίρι, την έχουµε αναβάλει για τόσο χρονικό διάστηµα όσο
χρειάζεται να προσαρµοστεί η αγορά. Αυτό το διάστηµα βέβαια
δεν θα είναι µεγάλο.

Αντιλαµβάνεστε ότι από την ηµέρα που ανέλαβα τις αρµοδιό-
τητες του παλιού Υπουργείου Εµπορίου έπεσα στα βαθιά µε το
θέµα των καυσίµων και του πλαφόν, γι’ αυτό και δεν µπορώ να

σας πω συγκεκριµένη ηµεροµηνία. Σύντοµα θα τεθεί σε εφαρ-
µογή έτσι ώστε να µη δηµιουργηθεί πρόβληµα στην αγορά.

∆εν θα απαγορεύσουµε τις προωθητικές ενέργειες, κάθε άλλο.
∆εν θα απαγορεύσουµε τις πολυσυσκευασίες, κάθε άλλο, αλλά
θα τις νοµιµοποιήσουµε και θα τις επιτρέψουµε µε τρόπο ώστε
να προστατεύεται ο καταναλωτής. Θα µπει µία τάξη σε αυτή την
αγορά, έτσι ώστε να ξέρει αυτός που αγοράζει το δώρο ή την
πολυσυσκευασία, ποιο είναι το πραγµατικό του όφελος. Αυτό
είναι το ζητούµενο και σ’ αυτό νοµίζω ότι συµφωνούµε.

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριοι συνάδελφοι, πα-
ρακαλώ να συζητηθεί τώρα η επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής, κ. Αναστασίου Κουράκη, γιατί συντρέχουν
σοβαροί λόγοι στο πρόσωπό του.

Συµφωνεί το Τµήµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς θα συζητηθεί

η τρίτη µε αριθµό 25/13-9-2010 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς, κ. Αναστασίου Κουράκη προς τον Υπουργό
Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε τις απολύσεις εργαζοµένων
στο εστιατόριο «BANQUET» στη Θεσσαλονίκη κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Κουράκη έχει ως εξής:
«Εδώ και περίπου πέντε µήνες, πρώην εργαζόµενοι και απο-

λυµένοι του εστιατορίου «BANQUET» στη Θεσσαλονίκη µε τη συ-
µπαράσταση της επιτροπής αλληλεγγύης στους εργαζόµενους
του «BANQUET» έχουν ξεκινήσει ένα σκληρό αγώνα απαιτώντας
ως ελάχιστο την τήρηση της εργατικής νοµοθεσίας.

Σύµφωνα µε τις καταγγελίες που κατατέθηκαν από πρώην ερ-
γαζοµένους στην Επιθεώρηση Εργασίας και στο ΙΚΑ, οι ιδιοκτή-
τες του «BANQUET» παραβαίνουν συστηµατικά διατάξεις της
εργατικής νοµοθεσίας. Η αδιαλλαξία τους είναι χαρακτηριστική
από το γεγονός ότι έφτασαν στο σηµείο να κλείσουν την επιχεί-
ρηση, εκβιάζοντας έτσι τους εργαζοµένους. Αποκορύφωµα της
πρακτικής των ιδιοκτητών είναι η κατάθεση ανυπόστατων µηνύ-
σεων προς διάφορους εργαζόµενους και µέλη της επιτροπής αλ-
ληλεγγύης, τις οποίες η ΕΛΑΣ έσπευσε να µετατρέψει σε διώξεις
και να προχωρήσει σε συλλήψεις ανθρώπων που µε τη δράση
τους διεκδικούν τα αυτονόητα. Την εφαρµογή του νόµου.

Με βάση τα παραπάνω,
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Πώς δικαιολογείται ο ζήλος των αστυνοµικών αρχών που

επιδεικνύεται αυτές τις µέρες µε συλλήψεις απεργών και συ-
µπαραστατών και µε ισχυρή παρουσία αστυνοµικών δυνάµεων
στο χώρο του καταστήµατος προς εκφοβισµό των διαµαρτυρο-
µένων, οι οποίοι καµµία παράνοµη ενέργεια εναντίον του κατα-
στήµατος δεν έχουν ποτέ εκδηλώσει;

2. Πώς είναι δυνατόν να αγνοεί το ελληνικό κράτος τις αυτα-
πόδεικτες παρανοµίες των εργοδοτών και να ποινικοποιεί τις
διεκδικήσεις των εργαζοµένων;».

Ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Παπουτσής έχει το
λόγο. Του ευχόµεθα καλά έργα και καλή τύχη στα καινούργια
του καθήκοντα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για τις ευχές σας και συγκρατώ την
τελευταία. Καλή τύχη.

Κύριε συνάδελφε, ενηµερώθηκα από τις υπηρεσίες µου γι’
αυτήν την υπόθεση, γιατί µου προκάλεσε εντύπωση το
περιεχόµενο της ερώτησής σας επειδή γνωρίζω την ευαισθησία
σας γύρω από αυτά τα θέµατα και βεβαίως την αντικειµενικότητα
της κρίσης σας. Σύµφωνα µε την ενηµέρωση της ιεραρχίας, αυτή
η υπόθεση αφορά µία εργατική διαφορά εξαιτίας της διακοπής
της εργασιακής σχέσης των ιδιοκτητών, του εν λόγω
καταστήµατος, µε έναν υπάλληλο, ο οποίος εργαζόταν σε αυτό
µε την ιδιότητα του βοηθού σερβιτόρου.

Με αφορµή την απόλυσή του, η οποία έγινε στις 22-4-2010,
ξεκίνησαν διάφορες εκδηλώσεις διαµαρτυρίας εκτός του
καταστήµατος µε πρωτοβουλία της Οργάνωσης «Αντεπίθεση
Εργαζοµένων Αντικαπιταλιστικής Παράταξης Ιδιωτικού και
∆ηµοσίου Τοµέα». Αυτές οι συγκεντρώσεις διαµαρτυρίας γύρω
από το κατάστηµα συνεχίστηκαν σε καθηµερινή βάση µέχρι την
15-5-2010, οπότε και το κατάστηµα διέκοψε τη λειτουργία του.
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Κατά τη διάρκεια της θερινής περιόδου, οι συγκεντρώσεις
διαµαρτυρίας συνεχίστηκαν ως ένδειξη εναντίωσης προς την
παύση λειτουργίας του εν λόγω καταστήµατος. Οι
προαναφερόµενες εκδηλώσεις πραγµατοποιήθηκαν πάντοτε σε
δηµόσιο χώρο και ειδικότερα επί της οδού ∆ηµητρίου Γούναρη
στην πλατεία Φαναριωτών και σε ορισµένες περιπτώσεις που ο
αριθµός των ατόµων ξεπέρασε τα εκατό, οργανώθηκαν πορείες.
Αυτές οι κινητοποιήσεις είχαν ως αποτέλεσµα την έντονη
δυσαρέσκεια των παρακείµενων καταστηµάτων. Όπως
υποστηρίζουν οι υπεύθυνοι λειτουργίας τους, πλήττονται και
αυτοί από τέτοιου είδους ενέργειες. Αυτό, όσον αφορά τα
πραγµατικά περιστατικά.

Από κει και πέρα, το γεγονός ότι υπήρξε ενασχόληση και
ενόχληση των κατοίκων της περιοχής προκάλεσε την αντίδραση
από την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας και ο συνάδελφος κ.
Καράογλου, στις 8-6-2010, υπέβαλε ερώτηση εγκαλώντας την
Αστυνοµία γιατί δεν διασφαλίζει την οµαλή λειτουργία της
επιχείρησης. Σήµερα εσείς µε την ερώτησή σας, εγκαλείτε το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, γιατί λέτε ότι παρέχουµε
συνδροµή σε εργοδότες που παρανοµούν. Εγώ θέλω να
ξεκαθαρίσω από τη δική µας πλευρά τις πολιτικές µας θέσεις.

Το προσωπικό της Ελληνικής Αστυνοµίας οφείλει, έχει υπο-
χρέωση απέναντι στο Σύνταγµα και τους νόµους του κράτους
και απέναντι στο ελληνικό Κοινοβούλιο, να εκτελεί τα καθήκοντά
του όπως ορίζεται από το Σύνταγµα. Η βασική αρχή είναι ότι η
Αστυνοµία επεµβαίνει στα συµβάντα, όπως αυτό για το οποίο συ-
ζητάµε, µε ένα και µόνο στόχο. Την εφαρµογή του νόµου και την
απόλυτη αµεροληψία απέναντι στους εµπλεκόµενους ιδιώτες.
Είναι αυστηρά και απολύτως µε το µέρος της νοµιµότητας, της
ασφάλειας των πολιτών και του δηµοσίου συµφέροντος. Με κα-
νένα άλλο µέρος δεν είναι η Αστυνοµία και ούτε οφείλει να είναι.
Το αντίθετο µάλιστα. Υποχρεούται να είναι µόνο από την πλευρά
του δηµοσίου συµφέροντος. Στο πλαίσιο αυτών των απαραίτη-
των αρχών εκτελεί τα καθήκοντά της. Και στην εν λόγω περί-
πτωση οι ενέργειές της υπήρξαν απολύτως δικαιολογηµένες και
νόµιµες.

Θέλω να σταθώ στα ζητήµατα τα οποία τίθενται στο κείµενο
της ερώτησής σας. Εκεί κατ’ αρχάς γίνεται λόγος για εργοδότες
που παραβιάζουν συστηµατικά την εργατική νοµοθεσία και εκβιά-
ζουν τους εργαζόµενους µε το κλείσιµο της επιχείρησης. Αυτό
µπορεί να συµβαίνει, αλλά δεν έχουν καµµία απολύτως αρµοδιό-
τητα η Αστυνοµία, ούτε το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη.
Υπάρχει το ΙΚΑ, η Επιθεώρηση Εργασίας που επιλαµβάνονται
αυτών των ζητηµάτων. Σε περίπτωση δε, που η παραβίαση της
εργατικής νοµοθεσίας συνδέεται µε τη διάπραξη ποινικών αδι-
κηµάτων, ενηµερώνεται ο αρµόδιος εισαγγελέας από αυτούς
τους φορείς και εκείνος ασκεί ποινική δίωξη. Εποµένως, καµµία
εµπλοκή της Αστυνοµίας δεν προβλέπεται σε αυτήν την περί-
πτωση και βεβαίως ούτε κατ’ επέκτασιν συνολικά του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη.

∆ιαβάζω, επίσης, από την ερώτησή σας, σε ένα άλλο σηµείο,
για κατάθεση ανυπόστατων µηνύσεων κατά εργαζοµένων, τις
οποίες η ΕΛΑΣ έσπευσε να µετατρέψει σε διώξεις και να προχω-
ρήσει σε συλλήψεις. Εδώ µένω έκπληκτος, γιατί αυτή η διατύ-
πωση δείχνει ότι εκτός των άλλων υπάρχει κάποια άγνοια σε
βασικότατες λειτουργίες του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. Ή αν
δεν οφείλεται σε άγνοια, οφείλεται σε εξυπηρέτηση κάποιας σκο-
πιµότητας, την οποία αποκλείεται να αποδεχθώ για το δικό σας
πρόσωπο ή για το δικό σας πολιτικό χώρο. Και αυτό γιατί όλοι
γνωρίζουµε ότι η Αστυνοµία δεν έχει καµµία απολύτως αρµοδιό-
τητα να ασκεί διώξεις. Αυτό γίνεται µόνο κατόπιν εντολής των
συντεταγµένων οργάνων της πολιτείας και εν προκειµένω των ει-
σαγγελικών αρχών, οι οποίες είναι οι µόνες αρµόδιες για να µε-
τατρέπουν τις µηνύσεις σε ποινικές διώξεις. Ο εισαγγελέας είναι
ο µόνος αρµόδιος να κρίνει κατά πόσον οι µηνύσεις που υπο-
βάλλονται σε αυτόν από ιδιώτες είναι ανυπόστατες ή όχι. Καµµία
ανάµειξη δεν έχουν τα όργανα της Αστυνοµίας σε τέτοιες περι-
πτώσεις. Και αυτό συνέβη ακριβώς σε αυτή την περίπτωση που
αποτελεί αντικείµενο κατάθεσης της ερώτησής σας.

Επιπλέον, επαναλαµβάνετε αργότερα την φράση «αυταπόδει-
κτες παρανοµίες των εργοδοτών». Τι σηµαίνει «αυταπόδεικτες»;

Ποιος κρίνει το αυταπόδεικτο; Πρέπει να συνειδητοποιήσουµε
ότι το Σύνταγµα λέει ότι όλοι οι πολίτες έχουν το ίδιο δικαίωµα
ενώπιον του φυσικού τους δικαστή. Αυτός κρίνει κατά πόσο κά-
ποιος παρανοµεί και αν αυτό αποδεικνύεται από τα στοιχεία ή
όχι. Ούτε εµείς σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα ούτε η Αστυνοµία έχει
το δικαίωµα να υποκαταστήσει αυτή τη βασική λειτουργία της
∆ηµοκρατίας.

Ως εκ τούτου, λοιπόν, είναι απολύτως ανυπόστατο το συµπέ-
ρασµα της επίκαιρης ερωτήσεώς σας ότι το κράτος ποινικοποιεί
τις διεκδικήσεις των εργαζοµένων. Η πολιτική βούληση της Κυ-
βέρνησης –και θέλω να σας διαβεβαιώσω γι’ αυτό- είναι ότι το
κράτος και στην προκειµένη περίπτωση η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
έχει την απόλυτη ευθύνη να εγγυηθεί το δικαίωµα των εργαζο-
µένων στη διεκδίκηση µιας καλύτερης ποιότητας ζωής, να εγ-
γυηθεί τα δικαιώµατα των εργαζοµένων, αλλά ταυτόχρονα να
εγγυηθεί και την ασφάλεια των πολιτών, την ποιότητα της εργα-
σίας τους και κυρίως τη λειτουργία ενός σταθερού οικονοµικού
περιβάλλοντος.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Παρακαλείται ο ερωτών Βουλευτής κ. Αναστάσιος Κουράκης,

Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής, να λάβει το λόγο, προκειµένου να
αναπτύξει προφορικά την επίκαιρη ερώτησή του και να απαντή-
σει στον Υπουργό.

Ορίστε, κύριε Κουράκη, έχετε το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ευχηθώ καλή επιτυχία στο έργο σας µε την έννοια

της υπεράσπισης του τίτλου του Υπουργείου που είναι Προστα-
σίας του Πολίτη, επειδή στις µέρες µας θα έχετε πάρα πολύ δύ-
σκολο έργο εξαιτίας της εξαιρετικά αδύναµης θέσης στην οποία
βρίσκονται οι εργαζόµενοι µε απολύσεις και καταχρήσεις της ερ-
γατικής νοµοθεσίας. Φαντάζοµαι και εύχοµαι –θα έλεγα µάλιστα
ότι τολµώ να πω και τη λέξη «ελπίζω»- να τιµήσετε την πολύ µε-
γάλη και µακρά παρουσία σας στα συνδικαλιστικά πράγµατα και
στους αγώνες που έχετε κάνει από φοιτητής ακόµη. Για πιο
µπροστά δεν ξέρω.

Κύριε Υπουργέ, εδώ πέρα πρόκειται για το εξής: Έχουµε έναν
εργοδότη ο οποίος παραβιάζει κατάφωρα την εργατική νοµοθε-
σία µε µη καταβολή επιδοµάτων, υπερωριών, νυχτερινών και αρ-
γιών, κάνει µία απόλυση, οι εργαζόµενοι διαµαρτύρονται για τη
µη καταβολή των δεδουλευµένων και για όλα αυτά και ζητούν
την επαναπρόσληψή του εργαζοµένου, διαµαρτύρονται µ’ έναν
τρόπο µέσα στο πλαίσιο του Συντάγµατος, δεν κάνουν απολύ-
τως καµµία παρανοµία και έχουµε την Αστυνοµία, προφανώς κατ’
εντολή της εισαγγελίας, να κάνει συλλήψεις όχι εκείνη τη στιγµή,
αλλά να πηγαίνει στα σπίτια τους, να τους παίρνει από τα σπίτια
τους –µιλάµε για απίστευτες καταστάσεις- και να τους τραβάει
στη Γενική Αστυνοµική ∆ιεύθυνση, στο κρατητήριο για να µεί-
νουν µέσα και να δικαστούν ως αυτόφωρο. Το αποκορύφωµα
όλης αυτής της διαδικασίας ήταν χθες το βράδυ.

Χθες, κύριε Υπουργέ, µία εργαζόµενη όχι στο ίδιο µέρος, σερ-
βιτόρα, αλλά µέλος της διοίκησης του σωµατείου επισιτισµού, η
οποία συµµετείχε στην οµάδα πρωτοβουλίας υπεράσπισης και
κινητοποίησης, την πήραν από το σπίτι της, µία µητέρα µ’ ένα
παιδί, την πήγαν στη Γενική Αστυνοµική ∆ιεύθυνση και έγινε µία
παρέµβαση και από µένα και από άλλους στον Εισαγγελέα κ. Μη-
τρούλια. Του είπαν να δικαστεί, αλλά όχι έτσι. Ας έφευγε εκείνη
την ηµέρα. ∆εν το δέχτηκε αυτό το πράγµα.

Εποµένως εδώ πέρα έχουµε µια πολύ σκληρή επίθεση. Έρχε-
ται σε συµφωνία –και κάνω µία µικρή παρέκβαση- µε την κατα-
δίκη του ∆ηµήτρη Πουλόπουλου, αντιπροέδρου του συλλόγου
του επιχειρησιακού σωµατείου εργαζοµένων στις εκδόσεις «ΕΛ-
ΛΗΝΙΚΑ ΓΡΑΜΜΑΤΑ», επειδή υποτίθεται ότι έκανε µία συκοφα-
ντική δυσφήµιση σ’ ένα κέντρο ξένων γλωσσών. Βλέπουµε ότι
έχουµε µία βιοµηχανία µηνύσεων και διώξεων µε σκοπό να ποι-
νικοποιηθεί η συνδικαλιστική δράση.

Θέλω να πω δηλαδή ότι η ΕΛΑΣ –στις υπηρεσίες τής οποίας
προΐστασται- δείχνει έναν υπερβολικό ζήλο και προφανώς υπο-
θέτω ότι δεν θα φθάσετε στο σηµείο να ισορροπήσετε ανάµεσα
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στην τοποθέτηση της Νέας ∆ηµοκρατίας και στη δική µας. Ξέρω
ότι ο ρόλος σας δεν είναι να είστε ισορροπιστής. Εσείς ουσια-
στικά είπατε ότι οφείλει να προστατεύει τα δικαιώµατα των πο-
λιτών. Ναι, θα προστατεύει όµως και το δικαίωµα της διαµαρτυρίας,
το απολύτως νόµιµο δικαίωµα, ώστε αυτοί οι άνθρωποι να διεκδι-
κούν τα δικαιώµατά τους. Πρέπει να σας πω ότι και το Εργατικό
Κέντρο έβγαλε ανακοίνωση στην ίδια κατεύθυνση µε την οποία
ζητά όλη αυτή η επιχείρηση κατατροµοκράτησης των εργαζοµέ-
νων να σταµατήσει. Πολύ φοβούµεθα ότι το επόµενο διάστηµα
θα έχουµε µία έξαρση αυτής της κατάστασης.

Εγώ θα έλεγα, κύριε Υπουργέ –το ξέρετε κι εσείς- να συνδέ-
σετε το όνοµά σας µε την εµπειρία που έχουµε από την Αστυνο-
µία στην Αγγλία, όπου ο αστυνοµικός είναι απολύτως φίλος µε
τον πολίτη. Εδώ τα πράγµατα είναι τελείως διαφορετικά. Είχαµε
ένα Υπουργείο όχι Προστασίας, αλλά ένα Υπουργείο εναντίον
του πολίτη.

Θέλω να πιστεύω ότι θα ανατρέψετε αυτή την κατάσταση
αρχής γενοµένης από την πολύ συγκεκριµένη κατάσταση εδώ.
Ήδη, όπως αναφέρατε, υπάρχουν διαµαρτυρίες πολλών ατόµων
και σήµερα στη Θεσσαλονίκη και αύριο διοργανώνονται πολύ µε-
γάλες πορείες. Ξέρετε, το θέµα δεν είναι απλώς η υπεράσπιση
µιας απόλυσης, είναι ο τρόπος µε τον οποίο γίνεται, η κατάργηση
και η καταστρατήγηση του δικαιώµατος της απολύτως νόµιµης
διαµαρτυρίας.

Καταλαβαίνετε –και κλείνω µ’ αυτό, κύριε Πρόεδρε- ότι η ερ-
γατική αλληλεγγύη είναι συστατικό στοιχείο του εργατικού κινή-
µατος. Όταν πάµε λοιπόν να τσακίσουµε αυτή την αντίληψη µε
διάφορους τρόπους, καταλαβαίνετε ότι οδηγούµεθα σε άλλες
ατραπούς.

Θέλω να πιστεύω ότι θα συµβάλετε πραγµατικά -και µάλιστα
µε την πρώτη σας παρέµβαση στο σηµείο αυτό- έτσι ώστε να επι-
κρατήσει ένα διαφορετικό κλίµα. Βεβαίως µπορεί να εφαρµοστεί
ο νόµος, αλλά αυτό που γίνεται µε το πογκρόµ των διώξεων και
τις συλλήψεις στα σπίτια είναι κάτι το οποίο µας θυµίζει άλλες
εποχές, τις οποίες δεν θέλω να αναφέρω.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κουράκη.
Παρακαλείται ο κύριος Υπουργός να λάβει το λόγο για να δευ-

τερολογήσει.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Κύριε συνάδελφε, έχετε απόλυτο δίκιο ότι σε περιόδους κοινω-
νικής έντασης είναι πολύ εύκολο µία σπίθα, ένα µεµονωµένο γε-
γονός να κινητοποιήσει ευρύτερες δυνάµεις των εργαζοµένων, οι
οποίοι, πράγµατι, αγωνιούν για το µέλλον τους, αγωνιούν για τις
συνθήκες εργασίας τους, αγωνιούν για τις οικογένειές τους και
ως, εκ τούτου, µπορούν να πυροδοτήσουν ευρύτερες κοινωνι-
κές εντάσεις.

Γι’ αυτό το λόγο όλοι µας έχουµε υποχρέωση ακριβώς να µέ-
νουµε µέσα στο πλαίσιο των νόµων που είναι εξάλλου και το µο-
ναδικό πλαίσιο που µε τη νοµιµοποίηση της ελληνικής Βουλής
δηµιουργεί ένα ασφαλές πλαίσιο για την κοινωνική λειτουργία
στη χώρα µας.

Φυσικά και πιστεύω στην οργανωµένη δράση του συνδικαλι-
στικού κινήµατος και φυσικά υποστηρίζω και θα υποστηρίζουµε
πάντα το δικαίωµα του συνδικαλιστικού κινήµατος να εκφράζει
την αλληλεγγύη του προς τους εργαζοµένους που θίγονται ή που
τα δικαιώµατά τους καταπατώνται από εργοδότες. Επίσης θα
υποστηρίξουµε και το δικαίωµα των εργοδοτών για τη λειτουργία
της επιχείρησής τους και της οικονοµικής δραστηριότητας στην
οποία έχουν επενδύσει τα δικά τους κεφάλαια και τις δικές τους
περιουσίες. Η ευνοµούµενη πολιτεία απαιτεί, στην προκειµένη
περίπτωση, συναίνεση όλων και κυρίως εγκράτεια όλων.

Θα έλεγα στην προκειµένη περίπτωση –το επαναλαµβάνω
αυτό γιατί θέλω να είµαι απολύτως σαφής- ότι από την ενηµέ-
ρωση που έχω από τις υπηρεσίες και την ιεραρχία προκύπτει ότι
όλες οι πράξεις των αστυνοµικών αρχών έγιναν µόνο κατ’ εντολή
του εισαγγελέα.

Όπως γνωρίζετε, κύριε συνάδελφε, ακόµα και η έννοια του αυ-
τόφωρου δεν ορίζεται από την αστυνοµία αλλά προσδιορίζεται
από την εισαγγελική αρχή, από τον εισαγγελέα, ο οποίος είναι

εκείνος που εκτιµά αν και κατά πόσο µία πράξη µπορεί να περά-
σει στο χώρο του αυτόφωρου ή όχι και αναλόγως δίνει και τις
εντολές στις αστυνοµικές αρχές. Ως εκ τούτου, ακόµα και οι προ-
σαγωγές που γίνονται στο πλαίσιο της αυτοφώρου διαδικασίας
είναι πάντα κατόπιν εισαγγελικής αρχής.

Ωστόσο σηµείωσα το περιστατικό στο οποίο αναφερθήκατε,
το περιστατικό για τη µητέρα συνδικαλίστρια, και σας διαβεβαι-
ώνω ότι θα το διερευνήσω από τις υπηρεσίες µου για να δω ακρι-
βώς την πραγµατική διάσταση αυτού του γεγονότος.

Σε κάθε περίπτωση εγώ θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι οι πρώ-
τες κατευθύνσεις που έχουµε δώσει στην ηγεσία της αστυνοµίας
είναι ότι το βασικό µας καθήκον είναι να εκδηλώνουµε µε κάθε
τρόπο, µε τους λόγους και τις πράξεις µας το σεβασµό στον πο-
λίτη. Ειλικρινά θα χαρώ πολύ και θα το θεωρήσω µεγάλη τιµή
µου εάν µπορέσω να συµβάλω, σ’ αυτό το οποίο κι εσείς είπατε
προηγουµένως, στο να µετατρέψουµε την αστυνοµία σε φίλο του
πολίτη. Στόχος είναι, προσπάθεια γίνεται και θα γίνει σ’ αυτή την
κατεύθυνση. Να είστε βέβαιος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 26/13-9-2010 επίκαιρη ερώ-

τηση του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Ηλία
Πολατίδη προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε την ονο-
µασία των Σκοπίων κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Πολατίδη έχει ως εξής:
«Συµφώνως µε δηµοσιεύµατα του Τύπου των τελευταίων ηµε-

ρών υπάρχουν συγκεκριµένες πληροφορίες ότι το θέµα της ονο-
µασίας των Σκοπίων έχει εισέλθει στην τελική του ευθεία.

Συγκεκριµένα, φέρεται ότι ο ειδικός µεσολαβητής του ΟΗΕ κ.
Μ. Νίµιτς παρέδωσε τον συγκεκριµένο Ιούλιο στις δύο ενδιαφε-
ρόµενες πλευρές πρόταση µε ονοµασία που έχει ήδη αποδεχθεί
η ελληνική Κυβέρνηση και ότι αυτό που αποµένει είναι η απά-
ντηση του ψευδοκράτους των Σκοπίων. ∆ίδεται δε και το συµ-
φωνηθέν όνοµα, το οποίο είναι «VARDARSKA MAKEDONIA»
(Βαρδαρική Μακεδονία) για όλες µάλιστα τις χρήσεις. Επίσης,
αναφέρονται και καταπληκτικές συµβιβαστικές λύσεις εις βάρος
δυστυχώς των εθνικών µας συµφερόντων και κατά παράβασιν
της περίφηµης κόκκινης γραµµής που έχουν χαράξει οι τελευ-
ταίες ελληνικές κυβερνήσεις για τα ζητήµατα της γλώσσας και
της εθνικότητας («µακεδονική γλώσσα» και «πολίτης της Μακε-
δονίας του Βαρδάρη» αντιστοίχως). Τις ανωτέρω πληροφορίες
επιβεβαιώνουν και τα ΜΜΕ των Σκοπίων.

Το εξορθολογιστικότερο όλων όµως είναι ότι η ελληνική Κυ-
βέρνηση δρα παρασκηνιακώς χωρίς να ενηµερώνει τον ελληνικό
λαό, ο οποίος στην συντριπτική του πλειοψηφία είναι αντίθετος
στην παραχώρηση του ονόµατος της Μακεδονίας, της ιστορίας
του και της αξιοπρέπειάς του στο πολυεθνικό µόρφωµα των Σκο-
πίων. Ταυτοχρόνως, αγνοεί προκλητικά και τα κόµµατα της Αντι-
πολιτεύσεως µε ένα µεγίστης εθνικής σηµασίας θέµα. Προφανώς
διότι φοβάται τις αντιδράσεις και την ψήφο του Έλληνα πολίτη
στις εκλογές του Νοεµβρίου.

Ερωτάται ο Υπουργός:
1. Αληθεύουν οι ανωτέρω πληροφορίες;
2. Ποια είναι η θέση της ελληνικής Κυβερνήσεως απέναντι στις

προτάσεις του γνωστού για τον ανθελληνισµό του υπαλλήλου
του George Soros κ. Νίµιτς;».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει η Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Εξωτερικών κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου.

Ορίστε, κυρία Ξενογιαννακοπούλου, έχετε το λόγο για τρία
λεπτά.

Προηγουµένως θα ήθελα να δεχθείτε τις ευχές µας για καλή
επιτυχία και στο καινούργιο σας πόστο.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και για τις
ευχές σας.

Κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει καµµία πρόταση Νίµιτς, ούτε
υπάρχει κανένα παρασκήνιο. Στα εθνικά θέµατα η Κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ µιλά µε καθαρή, κρυστάλλινη γλώσσα. Έχουµε ένα
µοναδικό µήνυµα και αυτό µεταδίδουµε σε όλους. Ούτε διγλωσ-
σία, ούτε εποικοδοµητική ασάφεια. Γιατί χαράσσουµε καθαρές
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κόκκινες γραµµές και τις κρατάµε, γι’ αυτό και φέρνουµε και απο-
τελέσµατα, που είναι ήδη ορατά, αποτελέσµατα προς όφελος
του εθνικού συµφέροντος. Τη θέση µας τη γνωρίζουν όλοι: Ονο-
µασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό και χρήση έναντι όλων erga
omnes, θέση ισχυρή, γιατί έχει την υποστήριξη της µεγάλης πλει-
οψηφίας των πολιτικών δυνάµεων στη Βουλή και η θέση αυτή
είναι απόδειξη της εποικοδοµητικής στάσης της Ελλάδας, είναι
η δίκαιη, βιώσιµη λύση, που θα επιτρέψει στις δύο χώρες να ζή-
σουν αρµονικά και θα απελευθερώσει την ευρωπαϊκή προοπτική
της πρώην Γιουγκοσλαβικής ∆ηµοκρατίας της Μακεδονίας.

Ακριβώς επειδή µιλάµε µε καθαρές κουβέντες, έχουµε κατα-
φέρει να αντιστρέψουµε πλήρως το κλίµα σε σχέση µε πέρυσι,
όπως ήταν πριν τις εκλογές, όταν αναλάβαµε τη διακυβέρνηση
της χώρας.

Γιατί, κύριε συνάδελφε, ποιος ξεχνάει ότι δέκα µέρες µετά τις
εκλογές η Ευρωπαϊκή Επιτροπή κατέθεσε εισήγηση για έναρξη
ενταξιακών διαπραγµατεύσεων µε τα Σκόπια; Ποιος ξεχνάει τις
πιέσεις του περασµένου ∆εκεµβρίου; Σε αυτές τις πιέσεις εµείς
απαντήσαµε µε θετικές, εποικοδοµητικές κινήσεις, απαντήσαµε
µε επιθετική διπλωµατία. Βγήκαµε µπροστά.

Ο Πρωθυπουργός πήρε πρωτοβουλίες και συναντήθηκε µε τον
Σκοπιανό Πρωθυπουργό, ώστε να βελτιωθεί το διµερές κλίµα.
Πείσαµε τους εταίρους µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στο ΝΑΤΟ,
στον ΟΗΕ, ότι η Ελλάδα είναι έτοιµη. Η ελληνική Κυβέρνηση έχει
την πολιτική βούληση να φθάσουµε σε λύση. Στρατηγικός µας
στόχος είναι πάντα η ειρήνη, η σταθερότητα και η ευηµερία στην
ευρύτερη γειτονιά µας. Και έχουν όλοι πειστεί για την ειλικρίνεια
των προθέσεών µας.

Έτσι σήµερα, όταν ο διεθνής παράγοντας παρεµβαίνει για το
ζήτηµα της ονοµασίας, κοιτάει στα Σκόπια, εκεί που ακόµα δεν
έχουν γίνει τα βήµατα που χρειάζονται. ∆υστυχώς, όµως, η Κυ-
βέρνηση του κ. Γκρουέφσκι απαντά µε µισόλογα, απαντά µε αντι-
φάσεις και επιθέσεις εναντίον της Ελλάδας. Αντί να επενδύσουν
σε διαπραγµάτευση και την επίτευξη δίκαιης λύσης, αναλώνο-
νται σε διαρροές, όπως ο χθεσινός ισχυρισµός ότι ο κ. Γκρου-
έφσκι πρότεινε λύση, που είναι στην πραγµατικότητα οι ίδιες
αµετακίνητες θέσεις που ακούµε εδώ και δεκαεπτά χρόνια.

Κύριε συνάδελφε, κλείνω µε αυτό: Είναι σαφές ότι δεν θα τους
ακολουθήσουµε. Θα συνεχίσουµε να τηρούµε την ίδια υπεύθυνη
στάση, τη στάση που επιβάλλει η θέση της Ελλάδας ως πόλος
σταθερότητας στην περιοχή µας, ως δύναµη ειρήνης και ανά-
πτυξης, που προτείνει µάλιστα και συγκεκριµένες προτάσεις,
όπως η «Ατζέντα 2014» και εργάζεται για το ευρωπαϊκό µέλλον
των δυτικών Βαλκανίων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλείται ο ερω-

τών συνάδελφος κ. Ηλίας Πολατίδης, να λάβει το λόγο προκει-
µένου να αναπτύξει προφορικά την επίκαιρη ερώτησή του και να
απαντήσει στην κυρία Υπουργό.

Ορίστε, κύριε Πολατίδη, έχετε το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, να εκφράσω κι εγώ τα συγχαρητήριά µου και να

ευχηθώ καλό έργο στη νέα θέση που έχετε αναλάβει, αν και
µπορώ να πω ότι λίγο µε απογοητεύσατε µε την απάντηση την
οποία µου δώσατε. Τέλος πάντων, αυτό είναι άλλο θέµα.

Κυρία Υπουργέ, το να θεωρούµε εµείς µία στάση ότι είναι θε-
τική, δεν έχει καµµία σηµασία. Σηµασία έχει πώς µας βλέπουν οι
άλλοι. Και δυστυχώς στην περιοχή µάς βλέπουν ως τον καρπα-
ζοεισπράκτορα. Συνεχώς όλες οι γειτονικές χώρες, η Τουρκία,
τα Σκόπια, η Αλβανία, ποτέ δεν τηρούν αυτά που έχουν υποσχε-
θεί στην Ελλάδα από αυτά που έχουν συµφωνήσει.

Λέτε ότι δεν υπάρχει κανένα θέµα. Μα, βοά όλος ο Τύπος!
Η εφηµερίδα «ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑ» στις 29.1.2010 λέει: «Mία ανάσα

από τη ∆ηµοκρατία της Μακεδονίας του Βαρδάρη», «προεκλο-
γική σιωπή έχει συµφωνήσει η Κυβέρνηση και περίπου έναντι
όλων». Αυτά λέει η εφηµερίδα. Θα το καταθέσω το δηµοσίευµα.

Στις 27/8 πάλι στην εφηµερίδα «ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑ» λέει ότι στις
αρχές Σεπτεµβρίου ο ειδικός µεσολαβητής του ΟΗΕ Μάθιου Νί-
µιτς θα καλέσει τους διαπραγµατευτές της Ελλάδας για να κα-
ταθέσει επισήµως την πρόταση, σε συνέχεια της προτάσεως του
Ιουλίου.

Η εφηµερίδα «ΤΟ ΠΑΡΟΝ» λέει: «Πρόταση για το νοµοσχέδιο
των Σκοπίων παρέδωσε ο Νίµιτς στην Κυβέρνηση τον περασµένο
Ιούλιο. Την αποδέχθηκε αλλά κρατήθηκε µυστικό».

Επίσης στην ίδια εφηµερίδα στις 12/9 λέει: «Εγκαταλείπει ο
Πρωθυπουργός την πάγια εθνική θέση για µία ονοµασία έναντι
όλων».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Πολατίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συµφωνώ µε αυτά που µας είπατε. Αυτή θα έπρεπε να είναι η
εθνική θέση, αλλά να µην τη λέτε µόνο έναντι δυνάµεων που υπο-
στηρίζουν σαφώς διαφορετική πολιτική από τη δική σας µέσα
στο ελληνικό Κοινοβούλιο, να τη λέτε εκεί που γίνονται οι δια-
πραγµατεύσεις. Βέβαια, είστε νέα στη θέση αυτή και ενδεχοµέ-
νως δεν έχετε προλάβει να ενηµερωθείτε πλήρως. Αλλά
τουλάχιστον για µας όπου παρακολουθούµε το θέµα βλέπουµε
µία σταδιακή διολίσθηση των ελληνικών θέσεων. Ξεκινήσαµε το
1991 από µία θέση που η Ελλάδα έλεγε «όχι στον όρο Μακεδο-
νία» και τα Σκόπια έλεγαν «∆ηµοκρατία της Μακεδονίας» και τε-
λικά τα Σκόπια συνεχίζουν να ισχυρίζονται το «∆ηµοκρατία της
Μακεδονίας», εµείς δεχόµαστε το «Μακεδονία του Βαρδάρη» και
δεχόµαστε δεν ξέρω τι άλλο.

Όσον αφορά το «∆ηµοκρατία της Μακεδονίας του Βαρδάρη»,
Βαρδάρη λένε οι Σλάβοι τον Αξιό. Ο Αξιός εκβάλλει στο Αιγαίο
λίγο κάτω από τη Θεσσαλονίκη. Όταν λέµε «Μακεδονία του Βαρ-
δάρη» τι ακριβώς εννοούµε; Για να ξέρουµε κι εµείς που λίγο
έχουµε ιδέα από τη γεωγραφία, τι ακριβώς θέλουν να πουν όσοι
κάνουν αυτές τις προτάσεις. Και σας λέω ότι δέχεστε, όπως συ-
νεχίζετε την πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας, τη θέση αυτή του
υποτίθεται έντιµου διαπραγµατευτή, κ. Μάθιου Νίµιτς, ο οποίος
είναι υπάλληλος του Τζωρτζ Σόρος. Είναι διαπιστωµένο. Είναι
υπάλληλος του Τζωρτζ Σόρος, αυτού που στην ουσία δηµιούρ-
γησε αυτό το ψευδοκράτος των Σκοπίων κι εσείς τον δέχεστε ως
τον ανεξάρτητο διαπραγµατευτή που θα µας δώσει δήθεν τις λύ-
σεις µε σκοπό την ειρήνη.

Θα σας αναφέρω µόνο κάτι ακόµα.
Σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα του Τύπου υπήρξε συνέντευξη του

Αµερικανού Πρεσβευτή στα Σκόπια Ρίκερ, ο οποίος είπε ότι δεν
απαιτείται αλλαγή του συνταγµατικού ονόµατος ή του Συντάγ-
µατος και ότι η λύση δεν θα αφορά ταυτότητα και γλώσσα.

Αυτές οι απόψεις αναρτήθηκαν στην επίσηµη ιστοσελίδα της
Πρεσβείας των ΗΠΑ στα Σκόπια. Κάνατε κάποια επίσηµη δια-
µαρτυρία για το συγκεκριµένο θέµα; Αναµένω την απάντησή σας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Πολατίδη.
Παρακαλείται η κυρία Υπουργός να λάβει το λόγο, προκειµέ-

νου να δευτερολογήσει.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, η ελληνική Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουρ-

γός της χώρας, ο Γιώργος Παπανδρέου, έχουν ξεκάθαρη θέση,
θέση µάλιστα που την αναπτύσσουν παντού, φυσικά εδώ στην
Εθνική Αντιπροσωπεία, αλλά και απέναντι στους εταίρους µας
και απέναντι στη διεθνή κοινότητα.

Γι’ αυτό το λόγο, όπως σας ανέφερα προηγούµενα, είδαµε ότι
υπάρχει και αυτή η σαφής αλλαγή του κλίµατος. Σας περιέγραψα
πώς ήταν η κατάσταση όταν ανέλαβε η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
πέρυσι τον Οκτώβριο. Και βλέπουµε σε αυτούς τους έντεκα
µήνες ότι η ελληνική θέση είναι σαφής και είναι θέση που ανα-
δεικνύεται παντού.

Αυτή τη στιγµή -για άλλη µία φορά- να σας απαντήσω µε σα-
φήνεια ότι δεν υπάρχει καµµία πρόταση Νίµιτς. Η θέση µας είναι
ξεκάθαρη και δεν θα κουραστούµε να την επαναλαµβάνουµε πα-
ντού. Και στα διεθνή Fora. Για εµάς είναι ονοµασία µε γεωγρα-
φικό προσδιορισµό, µε χρήση έναντι όλων. Ξεκάθαρη θέση, κύριε
συνάδελφε.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Το «Μακεδονία του Βαρδάρη»;
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Από εκεί και πέρα, ο προσωπικός απεσταλµέ-
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νος του Γενικού Γραµµατέα έχει ένα ρόλο να επιτελέσει. Τον επι-
τελεί και αναγνωρίζουµε τις προσπάθειές του. Η θέση µας είναι
ξεκάθαρη.

Και θέλω να σας επαναλάβω ότι αυτό που έχουµε πετύχει όλους
αυτούς τους µήνες, είναι ότι ακριβώς αναγνωρίζεται πια ότι η ελ-
ληνική Κυβέρνηση έχει τη διάθεση να φτάσουµε σε µία λύση, φυ-
σικά µε την ξεκάθαρη εθνική θέση, την κόκκινη γραµµή που
έχουµε αναπτύξει κι έχουµε κάνει σαφή παντού. Και φυσικά εφό-
σον υπάρχουν οι όροι, ασφαλώς και θα αδράξουµε την προοπτική
αυτή για να υπάρξει µία λύση που θα είναι υπέρ της ειρήνης, της
σταθερότητας και της ασφάλειας σε όλη την περιοχή µας.

Πρέπει, όµως, κύριε συνάδελφε, να είναι εξίσου ξεκάθαρο ότι
µέχρι να συµβεί αυτό, εµείς και σαφή θέση έχουµε και εµµένουµε
σε αυτή τη θέση, αλλά φυσικά και ότι η γειτονική χώρα δεν πρό-
κειται να προχωρήσει ούτε στην ευρωπαϊκή ούτε στην ευρωατ-
λαντική της πορεία.

Άρα, λοιπόν, η εθνική θέση είναι σαφής απέναντι σε όλους.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εισερχόµαστε στην
ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Υπηρεσιακή
εξέλιξη και ιεραρχία των στελεχών των Ενόπλων ∆υνάµεων – Θέ-
µατα διοίκησης των Ενόπλων ∆υνάµεων, Στρατολογίας και συ-
ναφείς διατάξεις».

Στη χθεσινή συνεδρίαση συζητήθηκαν και ψηφίστηκαν τα
άρθρα του νοµοσχεδίου από το 1 έως και το 70. Στη σηµερινή
θα συζητηθούν τα άρθρα από το 71 έως και το 91, καθώς και οι
τροπολογίες, ως ενότητα.

Το λόγο έχει ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Ευάγγελος Βενι-
ζέλος, προκειµένου να κάνει µερικές εισαγωγικές διευκρινίσεις.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Νο-
µοτεχνικού χαρακτήρα και διαδικαστικού, κύριε Πρόεδρε, µε την
άδειά σας.

Θα παρακαλούσα να ενσωµατωθούν και να συζητηθούν πα-
ραλλήλως οι εξής τροπολογίες: Η υπ’ αριθµόν 223/14 τροπολο-
γία του εισηγητού µας κ. Σάββα Εµινίδη, για θέµατα κοινωνικής
µέριµνας του στρατιωτικού προσωπικού. Με την τροπολογία
αυτή προστίθεται παράγραφος 47 στο άρθρο 71. Την αποδέχο-
µαι την τροπολογία αυτή. Και η τροπολογία 224/15 του Βουλευτή
κ. ∆ηµήτρη Παπουτσή ο οποίος προτείνει: «Να προστεθεί εδάφιο
β’ στην παράγραφο 2 του άρθρου 91». Με τον τρόπο αυτό κα-
λύπτονται, σε µεγάλο βαθµό, και οι παρατηρήσεις που ανέπτυξε
χθες διεξοδικά ο συνάδελφος κ. Αλευράς για τους αποφοίτους
της ΣΤΥΑ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Σάββας Εµινί-
δης για οκτώ λεπτά.

ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, η βασική λο-

γική που διέπει και χαρακτηρίζει τη σηµερινή Κυβέρνηση σε όλες
ανεξαιρέτως τις µεταρρυθµίσεις και τις νοµοθετικές πρωτοβου-
λίες, είναι η διαφάνεια, η αξιοκρατία, ο σεβασµός της νοµιµότη-
τας και του κράτους – δικαίου.

Στο χώρο των Ενόπλων ∆υνάµεων, δυστυχώς, δεν µπορούµε
να πούµε ότι µέχρι σήµερα ισχύουν πλήρως αυτές οι αρχές. Γι’
αυτό, µε τις ρυθµίσεις αυτού του νοµοσχεδίου, διαµορφώνεται
ένα νέο θεσµικό πλαίσιο, µε το οποίο δίδονται για πρώτη φορά οι
εγγυήσεις στα στελέχη που υπηρετούν τις Ένοπλες ∆υνάµεις,
για να εφαρµοστούν πλήρως αυτοί οι κανόνες – δικαίου που θα
τους επιτρέπουν να νιώθουν ασφαλείς, αφού θα γνωρίζουν ότι δι-
καιώµατά τους δεν θα µπορούν να παραβιαστούν για συγκυρια-
κούς, πολιτικούς ή άλλους λόγους.

Και αυτό είναι και το θέµα προς τον κύριο εκπρόσωπο της
Νέας ∆ηµοκρατίας, που εδώ παρουσίασε ότι τα προηγούµενα
χρόνια λειτουργούσαν άψογα όλα και ξαφνικά υπάρχει πάλι πα-
ρέµβαση κράτους – ΠΑΣΟΚ. ∆υστυχώς, λοιπόν, σήµερα παρου-
σιάζετε όλα αυτά τα προβλήµατα στο χώρο των Ενόπλων
∆υνάµεων.

Πιστεύω ότι αυτή η νοµοθετική παρέµβαση δίνει τη δυνατό-
τητα της αξιοκρατίας, του σεβασµού και της διαφάνειας.

Η υπηρεσιακή εξέλιξη, λοιπόν, των αξιωµατικών και υπαξιω-
µατικών διασφαλίζεται µε αξιοκρατικά, διαφανή, τυποποιηµένα
και επαγγελµατικά κριτήρια, µέχρι τη συµπλήρωση του ανα-
γκαίου, µετά την ψήφιση των νέων συνταξιοδοτικών ρυθµίσεων,
χρόνου πραγµατικής στρατιωτικής υπηρεσίας.

Εγκαθιδρύεται ένα νέο σύστηµα προαγωγών για την ταχεία και
πλήρη αναγνώριση και αξιοποίηση των πλέον ικανών στελεχών.
Με το θεσµό της κατ’ απόλυτης εκλογής προαγωγή, αναδια-
µορφώνεται η επετηρίδα από το βαθµό του αντισυνταγµατάρχη
και πάνω, για να επιλέγονται στις κορυφαίες θέσεις της ιεραρ-
χίας οι καλύτεροι αξιολογηµένοι στρατιωτικοί.

Στον κρίσιµο τοµέα των τοποθετήσεων, µεταθέσεων, αποσπά-
σεων και µετατάξεων µε το σχέδιο νόµου επιχειρείται να κατα-
πολεµηθεί το προϋπάρχον καθεστώς ανασφάλειας και

φαινοµένων κοµµατικοποίησης των Ενόπλων ∆υνάµεων -γι’ αυτά
που δεν µίλησε ο κ. Στυλιανίδης- όπως είχε διαµορφωθεί από τον
ισχύοντα νόµο και από τις πολλές τροποποιήσεις των προηγού-
µενων κυβερνήσεων.

Τέλος, ένα σοβαρό ζήτηµα, το οποίο ενδιαφέρει όλη την κοι-
νωνία: Στο σχέδιο νόµου επιχειρείται, µε τη διαδικασία των προ-
µηθειών, να λυθεί επιτέλους αυτό το ζήτηµα. Και προβλέπεται να
υπάρχει πλήρης κοινοβουλευτική διαφάνεια, αφού πριν την τε-
λική απόφαση του ΚΥΣΕΑ θα προηγείται η ενηµέρωση και θα ζη-
τείται η γνώµη της αρµόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής, όπως
είπε χθες και ο Υπουργός.

Τώρα, συζητώντας τα άρθρα, ξεκινώ από το άρθρο 71, όπου
εισάγεται στις Ένοπλες ∆υνάµεις το πλήρες σχήµα της κάθετης
δοµής διοίκησης.

Εδώ θα ήθελα να πω ότι είχα καταθέσει µία τροπολογία, η
οποία έγινε αποδεκτή από τον κύριο Υπουργό και είναι σε πολύ
καλή κατεύθυνση. Προτείνω, λοιπόν, όσον αφορά το άρθρο 71 -
κι έγινε αποδεκτό και προστέθηκε το άρθρο 47- το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας να λαµβάνει µέτρα µέριµνας, στήριξης και βελ-
τίωσης του βιοτικού επιπέδου του προσωπικού που αντιµετωπί-
ζει πολύ σοβαρά προβλήµατα οικογενειακά ή προσωπικά και τα
οποία έχουν κοινωνικές και οικονοµικές προεκτάσεις και συνέ-
πειες. Αφορά µονογονεϊκές οικογένειες, οικογένειες µε ΑΜΕΑ,
στελέχη που υποβάλλονται σε εξωσωµατική γονιµοποίηση και οι-
κογένειες στελεχών που αποβιώνουν κατά την εκτέλεση καθη-
κόντων.

Πραγµατικά, είναι σε πολύ καλό πλαίσιο το ότι ο Υπουργός την
έκανε αποδεκτή.

Άρθρο 72: Με ειδική διαδικασία διαµορφώνεται η δοµή σε προ-
σωπικό και µέσα, κατά τρόπο διαφανή και κοινοβουλευτικά ελέγ-
ξιµο µε στόχο να υπάρχει ένα ολοκληρωµένο µοντέλο
οργάνωσης και λειτουργίας των Ενόπλων ∆υνάµεων και όχι απο-
σπασµατικά προωθούµενες εξοπλιστικές ανάγκες.

Με τα άρθρα 73 έως 76 προβλέπεται η κατάρτιση µακροπρό-
θεσµου προγράµµατος προµηθειών αµυντικού υλικού δεκαπε-
νταετούς διάρκειας και τριετών κυλιόµενων προγραµµάτων
αµυντικού υλικού των Ενόπλων ∆υνάµεων σε εναρµόνιση µε τους
αντίστοιχους τριετείς προϋπολογισµούς του Υπουργείου Οικο-
νοµικών. Θεσµοθετούνται, επιτέλους, διαφανείς διαδικασίες στην
ενεργοποίηση προγραµµάτων προµηθειών.

Με τα άρθρα 77 έως και 81 ρυθµίζονται θέµατα στρατολογίας,
εναλλακτικής υπηρεσίας, αναπήρων πολέµου, θυµάτων και πα-
ραχώρησης στρατοπέδου.

Τροποποιείται η ισχύουσα στρατολογική νοµοθεσία για τους
αντιρρησίες συνείδησης και τους ανυπότακτους. Καταργείται η
δυνατότητα εκπλήρωσης άοπλης στρατιωτικής υποχρέωσης και
καθορίζεται η διάρκεια της εναλλακτικής υπηρεσίας σε διπλάσια
από εκείνη που θα εκπλήρωναν αν υπηρετούσαν ενόπλως. Εισά-
γεται ο θεσµός των Ειδικών Εφέδρων Οπλιτών προκειµένου να
αντιµετωπιστούν βραχυπρόθεσµες ανάγκες των Ενόπλων ∆υνά-
µεων σε κατώτερο στρατιωτικό προσωπικό.

Με τα άρθρα 82 έως 84, αποκαθίστανται όσοι υπηρέτησαν
στην Κύπρο και προβλέπεται η παραχώρηση ακινήτων που δεν
είναι αναγκαία για τις Ένοπλες ∆υνάµεις, εφόσον εξυπηρετεί λό-
γους γενικού συµφέροντος.

Για µένα, ίσως είναι από τις πιο σηµαντικές παρεµβάσεις που
κάνει το νοµοσχέδιο, γιατί ανενεργά στρατόπεδα σε όλη την Ελ-
λάδα, περίπου διακόσια τον αριθµό, θα δοθούν στις τοπικές κοι-
νωνίες που θα έχουν τη δυνατότητα να αξιοποιήσουν χώρους
ανενεργούς είτε για τα νοσοκοµεία είτε για άλλους κοινωνικούς
σκοπούς.

Με το άρθρο 87, ρυθµίζεται εν µέρει το θέµα των συµβάσεων
αντισταθµιστικών ωφεληµάτων επ’ ωφελεία του ελληνικού δη-
µοσίου, καθώς το ζήτηµα θα επιλυθεί µε νοµοσχέδιο που θα εν-
σωµατώνει στο ελληνικό δίκαιο oδηγία που αναφέρεται σε αυτό.

Οι νέου τύπου συµβάσεις εξοπλιστικών προγραµµάτων, όπου
δεν θα υπάρχουν αντισταθµιστικά οφέλη, θα βασίζονται σε ένα
νέο πρότυπο το οποίο θα καθοριστεί µε υπουργική απόφαση,
µετά όµως από γνώµη της ∆ιαρκούς Επιτροπής, ώστε να µπο-
ρέσουµε να φύγουµε από τη λογική της πιστωτικής αξίας και να
έχουµε οικονοµικές αξίες, οι οποίες θα αντιστοιχούν στις πραγ-
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µατικές τιµές και κάποια προγράµµατα βιοµηχανικής συνεργα-
σίας, τα οποία θα τα προτείνει ο κλάδος της αµυντικής βιοµηχα-
νίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεχίστε, κύριε Εµι-

νίδη.
ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ: Με το άρθρο 88, τροποποιούνται διατά-

ξεις του ν.3187/2003 για τα ανώτατα στρατιωτικά εκπαιδευτικά
ιδρύµατα, όπου θα επιτρέπεται η απρόσκοπτη εφαρµογή του
νόµου, διατηρώντας το σηµερινό νοµικό καθεστώς και τον ειδικό
χαρακτήρα των ΑΣΕΙ και θα διασφαλίζεται η οµαλή, χωρίς κλυ-
δωνισµούς και ασυνέχειες λειτουργία του.

Επίσης, διορθώνονται ατυχείς παρεµβάσεις του ν.3413/2005,
όπως η κατάργηση του κοσµήτορα και η συµµετοχή του στρα-
τιωτικού διδακτικού προσωπικού σε εκλογές των αιρετών ακα-
δηµαϊκών οργάνων.

Εισάγει νέα όργανα: Ακαδηµαϊκή Συνέλευση, Εκλεκτορικά Σώ-
µατα, µόνο από µέλη ∆ΕΠ και διαδικασίες εκλογής των µελών
του διδακτικού ερευνητικού προσωπικού και του λοιπού διδακτι-
κού προσωπικού, ενισχύοντας την ακαδηµαϊκή αυτοτέλεια και το
ακαδηµαϊκό κύρος των οργάνων αυτών.

Θεσµοθετεί ∆ιασχολικό Συντονιστικό Συµβούλιο ΑΣΕΙ µε
σκοπό το συντονισµό του έργου των ΑΣΕΙ και την προώθηση
πνεύµατος διακλαδικότητας, όπου αυτό είναι εφικτό.

Τέλος, επιτρέπει την αυτοδύναµη οργάνωση µεταπτυχιακών
σπουδών στα ΑΣΕΙ.

Με το άρθρο 89, απαλλάσσονται σε ποσοστό 65% από το
φόρο εισοδήµατος τα ειδικά επιδόµατα επικίνδυνης εργασίας
που καταβάλλονται σε αξιωµατικούς, υπαξιωµατικούς και οπλίτες
των Ενόπλων ∆υνάµεων και των Σωµάτων Ασφάλειας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ηγεσία του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας όλες αυτές τις τρεις µέρες στη Βουλή, αλλά και στην
επιτροπή, έχει ήδη υιοθετήσει όλες τις σηµαντικές επισηµάνσεις,
τις παρατηρήσεις και τροπολογίες που έχουµε κάνει όλοι οι συ-
νάδελφοι ανεξαιρέτως, έχει ενσωµατώσει τις τροπολογίες που
πραγµατικά δεν αλλοιώνουν τον πυρήνα του νοµοσχεδίου, αλλά
δίνουν τη δυνατότητα στην πιο ολοκληρωµένη εφαρµογή του.

Υπάρχει ακόµη το περιθώριο µέχρι το τέλος της συζήτησης
επί των άρθρων να γίνει αυτό το πολύ καλό νοµοσχέδιο για τις
Ένοπλες ∆υνάµεις ακόµη καλύτερο. Και είναι καλό να συµβάλ-
λουµε όλοι σε αυτό, έστω και την τελευταία στιγµή σήµερα για τα
άρθρα που συζητούµε. Να ψηφίσετε τα υπόλοιπα άρθρα γιατί
πραγµατικά θα δώσουµε τη δυνατότητα σε αυτή την πολύ ση-
µαντική νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Άµυνας να
ολοκληρωθεί.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Εµινίδη, τον εισηγητή του ΠΑΣΟΚ.

Το λόγο έχει τώρα ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Θε-
όφιλος Λεονταρίδης.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε το δεύτερο µέρος

«∆οµή διοίκησης, δοµή δυνάµεων και πρόγραµµα προµηθειών
των Ενόπλων ∆υνάµεων» και το τρίτο µέρος του σχεδίου νόµου
που αναφέρεται στα θέµατα προστασίας αναπήρων και θυµάτων
πολέµου και ρύθµιση θεµάτων στρατολογίας.

Αναλυτικά στο άρθρο 71 στην παράγραφο 14, για τη διάταξη
ότι ο Α/ΓΕΕΘΑ ασκεί την πλήρη διοίκηση όλων των κλάδων των
Ενόπλων ∆υνάµεων, διατυπώνονται ενστάσεις, αφού για όλα
πλέον φαίνεται ότι θα αποφασίζει ο Α/ΓΕΕΘΑ. Παράλληλα, όµως
και οι Αρχηγοί των Γενικών Επιτελείων ασκούν την πλήρη διοί-
κηση των κλάδων τους και συνεπώς µπορεί να δηµιουργηθεί σύγ-
χυση.

Προτείνεται ο Α/ΓΕΕΘΑ να εκχωρεί στους Αρχηγούς των Γε-
νικών Επιτελείων τη διοικητική διοίκηση του κλάδου τους και τον
επιχειρησιακό έλεγχο, των σχηµατισµών διοικητικής µέριµνας και
εκπαίδευσης, διατηρώντας ο ίδιος απευθείας την επιχειρησιακή
διοίκηση των µειζόνων επιχειρησιακών σχηµατισµών. Αυτό άλ-

λωστε υπηρετεί κατά τον καλύτερο τρόπο τη διακλαδικότητα.
Στα άρθρα 72 έως 76, οι αλλαγές που επιφέρετε στον εθνικό

αµυντικό σχεδιασµό όσον αφορά τις διαδικασίες των εξοπλιστι-
κών προγραµµάτων µας βρίσκουν αντίθετους. Οι υπάρχουσες
διαδικασίες µπορεί να είναι σύνθετες, σχολαστικές και λίγο γρα-
φειοκρατικές, αλλά εάν γίνονται χωρίς παρεµβάσεις της πολιτι-
κής ηγεσίας, διασφαλίζουν απολύτως ότι τα εξοπλιστικά
προγράµµατα καλύπτουν επιχειρησιακές και µόνο ανάγκες.

Συνεπώς η επίκληση από τον κύριο Αναπληρωτή Υπουργό, της
αναγκαιότητας για ριζική αλλαγή στο υπάρχον σύστηµα και η πε-
ριβόητη πια επικοινωνιακή ατάκα «για τη λίστα του σούπερ µάρ-
κετ» -που είπατε και χθες, κύριε Υπουργέ- δεν αντιπροσωπεύουν
την πραγµατικότητα.

Τα πράγµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι απλά. Η Κυ-
βέρνηση αδυνατεί να παρουσιάσει το ΕΜΠΑΕ 2011-2015, το σχέ-
διο το οποίο ήταν ήδη έτοιµο από το καλοκαίρι του 2009, διότι
απλά γνωρίζει ότι µε τις ευρύτερες προτεραιότητες που θέτει ως
Κυβέρνηση δεν θα καταφέρει να το υλοποιήσει. Άρα, γιατί να δε-
σµευτεί;

Συνεπώς η λύση του «άλλαξέ τα όλα» δίνει αυτό που η Κυβέρ-
νηση διαρκώς επιθυµεί, δηλαδή πολιτικό χρόνο, αλλά ταυτό-
χρονα αποστερεί τις Ένοπλες ∆υνάµεις από κρίσιµα εξοπλιστικά
προγράµµατα, τα οποία παίζουν καθοριστικό ρόλο στην ικανό-
τητά τους να ανταποκριθούν µε επιτυχία στις αποστολές και στα
έργα που επιβάλλει η πολιτική εθνικής άµυνας.

Εάν οµιλούµε για την απόκτηση των απολύτως αναγκαίων
νέων οπλικών συστηµάτων µε κριτήριο την απόλυτη αναγκαιό-
τητα κάλυψης κρίσιµων επιχειρησιακών απαιτήσεων, θα πρέπει
να γνωρίζετε ότι αυτές προσδιορίζονται µε βάση την πολιτική
εθνικής άµυνας, επί της οποίας ο κύριος Υπουργός δεν έχει δια-
τυπώσει ακόµα τις απόψεις του.

Στο άρθρο 81, η Νέα ∆ηµοκρατία δεν συµφωνεί µε τη δηµι-
ουργία του νέου αυτού θεσµού για τους ακόλουθους λόγους,
τους είχαµε πει και επί της αρχής:

Πρώτος λόγος, ο υφιστάµενος θεσµός των Οπλιτών Βραχείας
Ανακατάταξης σύµφωνα µε τις απόψεις των Γενικών Επιτελείων
θεωρήθηκε ως ο πλέον επιτυχηµένος από όλους τους ανάλογους
θεσµούς.

∆εύτερον, ο θεσµός των ΟΒΑ, των Οπλιτών, δηλαδή, Βραχείας
Ανακατάταξης θα πρέπει να παραµείνει και να ενισχυθεί οικονο-
µικά περισσότερο.

Τρίτον, θεωρούµε ότι η δηµιουργία νέου θεσµού δεν επιλύει
επιχειρησιακά προβλήµατα. Πρόκειται για µια εξαγγελία µε κα-
θαρά επικοινωνιακούς όρους χωρίς προετοιµασία, χωρίς κοστο-
λόγιο και δεν γνωρίζουµε ούτε τον αριθµό των εφέδρων, ούτε
τις ειδικότητες, ούτε τις απολαβές, ούτε τις συνθήκες κάτω από
τις οποίες θα γίνεται αυτή η πρόσληψη.

Στο άρθρο 84, κύριε Υπουργέ, φοβούµαι ότι αδικείτε την ουσία
αυτής της διάταξης, που αναφέρεται στη χρήση στρατιωτικών
ακινήτων από ΟΤΑ, όπου µε µία παράγραφο επιχειρείτε να επι-
λύσετε έναν γόρδιο δεσµό. Θέλει µια συνολική αντιµετώπιση το
θέµα, µε ένα νέο σχέδιο νόµου, που θα έρθει στη Βουλή και θα
επιλύει ένα χρόνιο ζήτηµα προς όφελος της ανάπτυξης των το-
πικών κοινωνιών.

Πείτε µου εσείς τώρα που είστε Υπουργός, αλλά και οι προη-
γούµενοι Υπουργοί, πόσα αιτήµατα, πόσες φορές δεν ήρθαν δή-
µαρχοι στο Υπουργείο να επιλύσουν αυτά τα ζητήµατα και
έφταναν µέχρι το γραφείο του Υπουργού. Και λύση δεν δόθηκε
ή δόθηκαν λύσεις λίγες σε ορισµένους ΟΤΑ µε τη γραφειοκρα-
τία, µε το µπλέξιµο αρµοδιοτήτων.

Και πιστεύω ότι έχουν αγανακτήσει οι τοπικές κοινωνίες όλα
αυτά τα χρόνια, όταν ακούν εξαγγελίες, πρόγραµµα, σχέδιο,
πλάνο κ.λπ., και δεν βλέπουν τίποτα στην ουσία. ∆ηλαδή, πράξεις
δεν υπάρχουν.

Θα θέλαµε, σας παρακαλούµε πολύ και προτείνουµε να έρθει
ένα συνολικό σχέδιο νόµου, ένα πλάνο µέσα στο οποίο θα περι-
γράφονται οι προϋποθέσεις, οι όροι, να το διασφαλίσουµε όσο
µπορούµε περισσότερο και να δώσουµε τη δυνατότητα χωρίς
µεγάλες γραφειοκρατικές διαδικασίες να µπορούµε να επιλύ-
σουµε ένα τέτοιο σοβαρό θέµα.

Πιστεύω ότι η παράγραφος αυτή, ενώ είναι τόσο χρήσιµη, τε-
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λικά θα είναι ατελέσφορη.
Όσον αφορά στο άρθρο 87, οι διατάξεις δεν ρυθµίζουν το συν-

δεδεµένο µε τις αµυντικές προµήθειες ζήτηµα των αντισταθµι-
στικών οφειλών, αλλά το παραπέµπουν σε µια σειρά µελλοντικών
υπουργικών αποφάσεων. Το ζήτηµα των αντισταθµιστικών οφει-
λών απαιτεί ριζική και εκ βάθρων ρύθµιση.

Στο άρθρο 90 που αναφέρεται στα ανώτατα στρατιωτικά ιδρύ-
µατα φοβούµαι, κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, ότι οι τροπο-
ποιούµενες διατάξεις των νόµων 3187/2003 και 3413/2005 µε το
πρόσχηµα της ενίσχυσης της ακαδηµαϊκής αυτοτέλειας και του
εκπαιδευτικού εκσυγχρονισµού ουσιαστικά αποστρατιωτικοποι-
ούν τα ΑΣΕΙ και αποµακρύνουν ακόµη περισσότερο την ιδέα, την
αντίληψη της στρατιωτικής ακαδηµίας.

Βεβαίως η παρεχόµενη ακαδηµαϊκή εκπαίδευση πρέπει να
είναι ισάξια µε των ΑΕΙ. Βεβαίως και πρέπει τα ΑΣΕΙ να έχουν δυ-
νατότητα παροχής µεταπτυχιακών, αλλά δεν παύουν να είναι
στρατιωτικές ακαδηµίες και η στρατιωτική ιεραρχία των σχολών
πρέπει να έχει άποψη, λόγο και ψήφο.

Η Νέα ∆ηµοκρατία διαφωνεί µε τα διαλαµβανόµενα των πα-
ραγράφων 2 και 3 του άρθρου 25 του ν. 3187/2003, διότι σε όλα
τα όργανα που µνηµονεύονται στο υπ’ όψιν άρθρο µε την προ-
τεινόµενη τροποποίηση απουσιάζει παντελώς η στρατιωτική ιε-
ραρχία των ΑΣΕΙ στην ακαδηµαϊκή κοινότητα και βεβαίως
ισχυροποιείται ο εκάστοτε κοσµήτορας, ο οποίος αποφασίζει
ερήµην της στρατιωτικής διοίκησης του ΑΣΕΙ.

Ακόµα και η διάταξη που η γραµµατεία εκπαιδευτικού συµ-
βουλίου, η οποία υπάγεται στον διοικητή της σχολής, αναλαµ-
βάνει την υπευθυνότητα της γραµµατειακής υποστήριξης της
ακαδηµαϊκής συνέλευσης, όπου δεν συµµετέχει ο διοικητής,
αλλά ο κοσµήτορας, δεν αντέχει οποιασδήποτε κριτικής.

Επίσης, στο άρθρο 6 στη νέα παράγραφο 5 που δηµιουργείται
και αναφέρεται στο ∆ιασχολικό Συµβούλιο ΑΣΕΙ, διαφωνούµε ως
προς την απαρτία του Συµβουλίου και προτείνεται για την
ύπαρξη απαρτίας να παρίστανται υποχρεωτικά οι διοικητές των
ΑΣΕΙ.

Και φυσικά οι διαδικασίες εκλογής καθηγητών ΑΣΕΙ που βρί-
σκονται σε εξέλιξη να ολοκληρωθούν µε το ισχύον καθεστώς και
όχι µε το νέο νόµο. ∆ιότι υπάρχουν πολλές εισηγητές εκθέσεις
καθηγητών πανεπιστηµίου γι’ αυτούς τους καθηγητές, τις οποίες
ακυρώνετε…

∆εν ακούτε, κύριε Υπουργέ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Για

σας µιλάµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Και τι λέτε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Τα

καλύτερα….
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεχίστε, κύριε Λεο-

νταρίδη.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙ∆ΗΣ: Όσον αφορά τα θέµατα που αφο-

ρούν τα ειδικά επιδόµατα επικίνδυνης εργασίας, δηλαδή πτητικό,
καταδυτικό, ναρκαλιείας, αλεξιπτωτιστών, δυτών κ.λπ. και το νέο
τρόπο φορολόγησής τους, δηλαδή 65-35, -σας είπαµε και επί της
αρχής ότι καθυστερήσατε, δηµιουργήσατε αναστάτωση ιδίως
στους πιλότους της Πολεµικής Αεροπορίας, όπου γνωρίζουµε
όλοι µας ότι κάθε ώρα διακινδυνεύουν τη ζωή τους για την υπη-
ρεσία στην πατρίδα. Μπορεί να αίρεται επιµέρους η αδικία, αλλά
πιστεύουµε, όπως δεσµευτήκατε και στην Επιτροπή της Βουλής,
ότι σε σύντοµο χρονικό διάστηµα – όπως και εµείς το επιζητούµε,
δηλαδή να γίνει γρήγορα – θα αρθεί πλήρως η αδικία µε την αύ-
ξηση του πτητικού επιδόµατος.

Κύριε Υπουργέ, θα επανέλθουµε επί αυτών των θεµάτων που
συζητήσαµε και επί όποιας αλλαγής κάνετε από τις παρατηρή-
σεις µας. Γιατί πιστεύουµε ότι συµβάλλουµε µε τον τρόπο αυτό
στη διαµόρφωση, ώστε αυτές οι διατάξεις είτε κάποιες από
αυτές, να απαλειφθούν ή να αλλάξουν ή να βελτιωθούν.

Και σας είπα ότι είναι επίκαιρο ζήτηµα, ιδίως για τους νέους
καλλικρατικούς δήµους, το ζήτηµα της χρήσης στρατιωτικών ακι-
νήτων από ΟΤΑ και όλοι θέλουµε µια συνολική ρύθµιση, ένα νέο
σχέδιο νόµου, που θα δώσει λύση ιδίως σε αυτό το θέµα και όχι
µια παράγραφο σε ένα νόµο, που δεν αναφέρεται αναλυτικά
πάνω σε αυτό το θέµα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Θα
διασκεδάσω τις ανησυχίες σας.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙ∆ΗΣ: Έγινε! Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Θεόφιλο Λεονταρίδη και καλείται η κ. Λιάνα Κανέλλη, ειδική αγο-
ρήτρια του ΚΚΕ, να λάβει το λόγο.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι θα είχε εξαιρετική

αξία τέτοιου τύπου νοµοσχέδια να ανοίγονται σε έναν ουσιαστικό
διάλογο, διάλογο σε βάθος, όχι µόνο γιατί µιλάµε για την πα-
τρίδα, αλλά γιατί µιλάµε και για τα νιάτα της.

Οφείλω να οµολογήσω ότι χθες µε πολύ µεγάλη οδύνη άκουσα
την περιγραφή στην τοποθέτηση του κ. Μπεγλίτη. Θέλουµε έναν
µικρό, ευέλικτο και φθηνό Στρατό. Αν παραφράζω µία από τις λέ-
ξεις, δείτε τα Πρακτικά. ∆εν την παραφράζω, η ουσία είναι αυτή.

Επειδή έχουµε τοποθετηθεί εδώ ως κόµµα – και δεν είναι η
πρώτη φορά –ότι τέτοιου είδους προσεγγίσεις είναι καταρρα-
κωτικές του ηθικού του ίδιου του λαού, θα σας το πω σε όλους
τους τόνους, γιατί δεν έχω άλλο τρόπο να σας το πω. Μέχρι σή-
µερα δικαιώµατα, πολιτικά δικαιώµατα ήταν αυτονόητα. Και κα-
ταλαβαίνω το δικαίωµα που έχει και ο στρατιωτικός να πηγαίνει
στα δικαστήρια και να κάνει χίλια δυο άλλα πράγµατα και να βρί-
σκει το δίκιο του.

∆εν είναι εκεί το ζητούµενο. Το ζητούµενο είναι αλλού. Έχουµε
φτάσει σε ένα σηµείο που οι πολίτες έχουν γίνει πολίτες ειδικών
αναγκών. Είµαστε όλοι µας πολίτες ειδικής ανάγκης! Ειλικρινά,
δείτε το: η σύνταξη, η δουλειά, το ωράριο, το δικαίωµα στην
υγεία, το δικαίωµα στην παιδεία είναι αντιλαµβανόµενα µε επι-
δόµατα σωτηρίας, µέτρα, προτροπές στον κ. Παπακωνσταντί-
νου, «άµα πάρουµε λεφτά ποτέ ξανά, κοίτα τους χαµηλο-
συνταξιούχους». Πού φτάσαµε;

Και όλο αυτό, άµα το πάρετε – γι’ αυτό σας λέγαµε ότι είναι κα-
θρέφτης το νοµοσχέδιο. Και ενδεχοµένως να έχετε και καλή διά-
θεση, να θέλετε να κάνετε πέντε πράγµατα. ∆εν βγαίνουν κάτω
από αυτή την πολιτική, ούτε µε αυτό το όραµα. ∆εν βγαίνουν.
∆εν βγαίνουν. Θα µικρύνει ο αριθµός των στρατιωτικών και έτσι
θα έχουµε και άλλα ζητήµατα στο δρόµο που θα δούµε.

Να πάµε στην ουσία. Μπορεί το ΝΑΤΟ να λέει ό,τι θέλει. Για
µας µπορεί να λέει ό,τι θέλει. Και να θέλει να καλύψει τις ανά-
γκες του. Μπορεί σήµερα ο συσχετισµός δυνάµεων να είναι τέ-
τοιος και να πηγαίνουµε προς τα κει. Αύριο µπορεί να µην είναι.
Έρχονται µεγάλες στιγµές, µεγάλες στιγµές στους τόπους και
τους ανθρώπους, αλλάζουν οι άνθρωποι προσανατολισµό, µα-
ζεύουν, αθροίζουν πείρα.

Και ενδεχοµένως αύριο το πρωί να ξέρουν και οι ίδιοι, ότι δεν
µπορεί η πατρίδα τους να είναι κάτι σαν τη Σούδα, που δεν µπο-
ρεί να µπει ούτε τεχνικός απ’ έξω, εργολάβος να φτιάξει τα υδραυ-
λικά και έχουν δικαίωµα εκεί, γιατί δεν είναι καν έδαφος δικό µας
και την κρίσιµη ώρα και την κρίσιµη στιγµή µπορεί ούτε να µην εί-
ναι η Σούδα. Ούτε να ξέρει πώς είναι το λιµάνι του Αστακού.

Και µη µου πείτε ότι δεν τον ξέρω τον Αστακό. Τον ξέρω καλά.
Το µισό σόι µου, από τη µάνα µου, είναι θαµµένο εκεί.

Πάµε στην ουσία. Έχετε Ναυτικό και Αεροπορία, τα οποία δεν
παίρνουν πια κληρωτούς. Και έχετε Στρατό που παίρνει κληρω-
τούς. Ηµιεπαγγελµατοποιείται και αύριο το πρωί θα τον πάτε -
σας είπαµε την ιδεολογική µας τοποθέτηση, δεν θέλω να
επανέλθω.

Πρέπει να εξεταστούν δύο πράγµατα. Γι’ αυτό σας είπα πά-
ρετε πίσω την τροπολογία για τις ανώτατες στρατιωτικές σχο-
λές, την Ικάρων, την Ευελπίδων και τη ∆οκίµων. Πάρτε την πίσω.
Φέρει πέντε Υπουργεία. Αυτή είναι από µόνη της ένα νοµοσχέδιο.

Για να το δούµε. Οι αξιωµατικοί που θα βγαίνουν θα χειρίζονται
επαγγελµατίες. Αυτοί οι επαγγελµατίες, όµως, είναι επαγγελµα-
τίες ειδικοί, δεν είναι επαγγελµατίες σαν τους επαγγελµατίες
τους άλλους σε ένα επίπεδο υπαλλήλων. Έχουν άλλο σκοπό και
άλλο στόχο. Είναι το ίδιο πράγµα που συµβαίνει µε την αµυντική
βιοµηχανία. Μάλλιασε η γλώσσα µας να σας το λέµε. Στην αµυ-
ντική βιοµηχανία –και ο σύντροφος Κωνσταντινίδης έκανε φοβε-
ρές καταγγελίες χθες στη Θεσσαλονίκη, να τον ακούσετε-
έπρεπε να είναι 100% κρατικές οι εταιρείες, να µην µπαίνει ο πα-
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ράγων κέρδος στην κρατική αµυντική βιοµηχανία, αν θέλουµε να
µιλάµε για πατρίδα και όχι για εκµετάλλευση της πατρίδας σαν
γραµµάτιο.

∆εν µπορεί να είναι τοκοφόρα αυτή η διαδικασία. Έπρεπε να
είναι –πώς να σας το πω; Ας χρησιµοποιήσω αδόκιµες λέξεις- πα-
τριδοφόρα, ειδικοφόρα, να δίνει δουλειά, να παράγεται από τους
ίδιους, να εισπράττεται από τον ίδιο το λαό και η αξία και η υπε-
ραξία κάθε προϊόντος, κάθε ιδέας, κάθε πράγµατος, κάθε πυρο-
µαχικού, κάθε βίδας που φτιάχνεται στην ελληνική πολεµική
βιοµηχανία.

Τη µετοχοποιήσατε το 2000 και είδατε πού κατάντησε, είδατε
πού έφθασε. Από δυόµισι χιλιάδες και τρεις χιλιάδες στην ΕΛΒΟ
φθάσαµε να έχουµε σήµερα τετρακόσιους τριάντα ανθρώπους,
για να µη µιλήσουµε για βάσεις. Πού καταντήσαµε; Πού φθάσαµε
σήµερα; Φαντασθείτε πέντε ανθρώπους να ελέγχουν πέντε ζεύγη
αεροπλάνων, δέκα αεροπλάνα. Μα, δείτε το στην πραγµατικό-
τητα και στην ουσία. Τι εισπράττει, τι κερδίζει από αυτό το
πράγµα ο ελληνικός λαός;

Πάµε στις σχολές. Οι αξιωµατικοί που θα βγαίνουν και θα χει-
ρίζονται, τι είναι; Μάνατζερς; ∆ηλαδή αυτός που θα βγει από τη
Σχολή Ευελπίδων αύριο το πρωί, από τη Σχολή Ικάρων τι θα χει-
ρίζεται; Θα χειρίζεται επαγγελµατίες, οι οποίοι κάνουν καριέρα
στη “Vodafone” ή στη “Wind”; Είναι το ίδιο πράγµα το καράβι, το
αεροπλάνο, το πλοίο, το τανκ; Όχι, δεν είναι.

Οι πανελλαδικές εξετάσεις ήταν µία στοιχειώδης άµυνα αυτής
της στοιχειώδους δηµοκρατίας στα χρόνια και στο πλαίσιο της
αποχουντοποίησης, για να µην είναι ταξικό, για να µην είναι κλει-
σµένο, για να µη πηγαίνει στην ιδεολογία και στα χίλια δυο. Εάν
το πράγµα πηγαίνει εκεί και από πλευράς τεχνολογίας και από
πλευράς ουσίας, εν όψει της εξέλιξης θα κάνουµε σαν φοβισµέ-
νοι, θα καταργούµε τη πατρίδα για να διευκολύνουµε την οικο-
νοµική εξέλιξη; Ο Ντε Γκολ, όχι εγώ, όχι το ΚΚΕ, έλεγε ότι όλοι
όσοι πάνε σε αυτές τις σχολές, πρέπει να έχουν και τη βούληση.
Πάνε για να γίνουν στρατηγοί, για να γίνουν ναύαρχοι. Πρέπει
να το θέλουν και να το µπορούν. Υπέρ ποίου όµως; Υπέρ µιας
εταιρείας που πουλάει όπλα; Όχι.

Φτιάξτε ειδική δέσµη -γι’ αυτό σας είπαµε να το πάρετε πίσω-
να πηγαίνουν αυτοί που θέλουν από το σύνολο του ελληνικού
λαού. Με το σύστηµα των πανελλαδικών εξετάσεων να µπορεί
να πηγαίνει οποιοσδήποτε, όχι ο γόνος του τάδε και ο γόνος του
τάδε. Αλλά όταν θα το φέρετε εδώ, ξέρουµε εκ των προτέρων
αυτός που θα µπει µέσα µε τι κανονισµό µπαίνει, µε ποια δηµο-
κρατικά ουσιαστικά φρονήµατα θα µεγαλώνει για να αντιµετωπί-
σει την πατρίδα ως πατρίδα και τους πολίτες ως πολίτες και τους
στρατιώτες ως σάρκα εκ της σαρκός του, για να τους κάνει όχι
οικονοµία κλίµακος, οικονοµία δυνάµεων υπέρ του λαού, τον
οποίο εκπροσωπούν, για να φέρουν τις κλάρες. Να µη γίνονται
καριερίστες, να γίνονται πετυχηµένοι, γιατί αυτοί είναι που θα
φτιάχνουν το ηθικό.

Και για να δούµε µετά. Τις ΑΣΣΥ, σχολές που είναι αντίστοιχες
µε τα ΤΕΙ, ποτέ δεν τις αναγνωρίσατε ως τέτοιες. Εσείς µιλάτε για
διακλαδικότητες. Γιατί πρέπει να µπούµε στο παραλογισµό; Γιατί
δεν ανοίγουµε µια συζήτηση σε βάθος να δούµε ποιους ανθρώ-
πους από µας θέλουµε, µπορούµε, µπορούν και θέλουν να διοι-
κούν αύριο το πρωί την κρίσιµη στιγµή; Και κρισιµότερη στιγµή
από τον καιρό της ειρήνης για τις Ένοπλες ∆υνάµεις τεχνοκρα-
τικά δεν υπάρχει. Είναι κρισιµότατη η ειρήνη και η διαχείρισή της,
όσο και ο πόλεµος. Ούτως ή άλλως ο καιρός της ειρήνης συνί-
σταται σ’ αυτό το οποίο µπορεί να κινητοποιήσει αύριο το πρωί
τη µάνα της Κρήτης µε την τσουγκράνα, όταν πέφτανε -τι είχε
περάσει αυτή, από σχολή;- για να µπορούν και τα µετόπισθεν να
στηρίζουν τις εµπροσθοφυλακές και οι εµπροσθοφυλακές να ξέ-
ρουν για τι πράγµα παλεύουν και σε καιρό ειρήνης και σε καιρό
πολέµου. Εποµένως, ελάτε, πάρτε το αυτό πίσω.

Για την ακαδηµαϊκή ελευθερία ποιος θα σας µιλήσει σήµερα;
Σήµερα που έχουµε βιολογικούς πολέµους, χηµικούς πολέµους,
πυρηνικούς πολέµους σας είπε κανείς ότι οι αξιωµατικοί και οι
υπαξιωµατικοί δεν έπρεπε να έχουν ειδικές γνώσεις; Θα βγείτε να
τους πάρετε από την αγορά; Θα ζουν και θα φοράνε τη κλάρα οι
οποιοιδήποτε αξιωµατικοί µε το όνειρο να πάρουν σύνταξη; Με
το όνειρο; Όλη η καριέρα, τριάντα πέντε χρόνια, εν στολή, µε ει-

δικές συνθήκες, γιατί αυτοί οι άνθρωποι οφείλουν να µην έχουν
ούτε την ιδιωτική ζωή όπως την ξέρουµε, ούτε τον τρόπο µε τον
οποίο αντιµετωπίζουν τα πράγµατα όπως τον ξέρουµε, λόγω ευ-
θυνών.

Να έρχεται, λοιπόν, κάποιος που τις θέλει αυτές τις ευθύνες.
Γέµισαν οι αστυνοµικές σχολές. ∆εν γέµισαν τα τελευταία χρό-
νια; ∆εν το είδατε στις πανελλήνιες; Χιλιάδες Ελληνόπουλα ονει-
ρεύονταν στη ζωή τους να γίνουν µόνο αστυνοµικοί; Μα, γινόταν
για βιοποριστικούς λόγους. Θα εντάξουµε, λοιπόν, και τις Ένο-
πλες ∆υνάµεις σ’ αυτό;

Θα µου πείτε ότι έρχοµαι εγώ και σας το λέω και ακούγεται
αντιφατικό, γιατί όταν ο άνεργος πρέπει να φορέσει το πηλίκιο
και να κάτσει τρία χρόνια για να µπορέσει να «λαδώσει το έντερό
του» και να πάρει και ένα χαρτί µε πέντε µοριάκια, ε, βέβαια!
Αλλά όταν το πάτε αυτό από τη κορυφή, φτιάχνετε γενιές για τα
επόµενα πέντε, δέκα, δεκαπέντε, είκοσι, τριάντα, τριάντα πέντε
χρόνια. Αυτοί είναι που θα πάνε τη πατρίδα παραπέρα. Πρέπει να
είναι υπόδειγµα τεχνοκρατών. Πρέπει να είναι υπόδειγµα αντι-
µετώπισης, υπόδειγµα φρονήµατος. Άντε, «γουρούνι στο σακί»,
πάµε για επαγγελµατική αποκατάσταση;

Θα σας πω ένα παράδειγµα. Και θα σας το πω το παράδειγµα
µε πόνο καρδιάς, κύριε Υπουργέ. Και δεν έχει καµµία αιχµή προ-
σωπική αυτό. Είναι κοµµάτι το οποίο έχω γράψει στο «ΡΙΖΟΣΠΑ-
ΣΤΗ» εδώ και πάρα πολλά χρόνια, για να δείτε µια διαφορά του
«I’ m doing my job», «κάνω τη δουλειά µου», που ακούτε σήµερα
να λένε οι στρατιώτες στο Αφγανιστάν αριστερά και δεξιά, αµε-
ρικανόπουλα δυστυχισµένα, τα οποία είναι, εάν θέλετε να ξέρετε,
τα περισσότερα ισπανόφωνα, από τις µειονότητες, σκούρου
χρώµατος και έχουν µπει εκεί µέσα για λόγους βιοποριστικούς.
Για πρώτη φορά παρουσιάζεται αυτό εδώ και σαράντα χρόνια.
Και είναι αστείο να λέτε ότι αυτοί πηγαίνουν περισσότερο στον
αµερικανικό στρατό, όπως και στις φυλακές, οι περισσότεροι
είναι µειονοτήτων παιδιά, χαµηλών τάξεων.

Θα σας πω ένα παράδειγµα, να σας σηκωθεί η τρίχα. Είναι
υποδειγµατικό, όταν µιλάτε για Ένοπλες ∆υνάµεις. Τα αυτιστικά
παιδιά έχουν ενίοτε εξαιρετικές ιδιότητες, φθάνει να τα αντιµε-
τωπίσει κάποιος µε τρόπο σωστό και µε σχολές, και όχι να τους
κόβει το εισιτήριο. Έλεος! Πηγαίνετε και πείτε στους Υπουργούς
σας ότι δεν µπορείς να κόβεις το εισιτήριο στα ΑΜΕΑ για τον
ΟΣΕ, γιατί ο ΟΣΕ έχει πρόβληµα οικονοµικό. Εάν δεν το ξέρετε
θα σας σηκωθεί η τρίχα. Κόβουν την έκπτωση που κάναµε στα
τρένα, µωρέ, στους τυφλούς και στα ΑΜΕΑ! Θα σωθεί η χώρα
από το εισιτήριο του τυφλού; Μου σηκώνεται η τρίχα, πώς να
σας το πω;

Μου λέτε καµµιά φορά ότι παθιάζοµαι εδώ πάνω. Μα, µε πιά-
νει κόµπος στο λαιµό! Θα σωθεί ο τόπος επειδή κόψατε το 50%
του εισιτηρίου του τυφλού στον ΟΣΕ; ∆εν το σηκώνει το µυαλό
του ανθρώπου. Εάν µιλάµε για πατρίδα και για τόπο, πρέπει να
έχω την ικανότητα να µεγαλώσουν και να ζήσουν και οι τυφλοί
µου και οι κουτσοί µου και οι ανάπηροί µου και τα ΑΜΕΑ µου και
τα αυτιστικά µου. Τότε είναι πατρίδα, όταν τους έχω αυτούς
στον αφρό της κοινωνίας και δεν περιµένω ούτε χορηγία ούτε τί-
ποτε από κανέναν.

Θα σας πω τι έκανε ο αµερικανικός Στρατός στην εξέλιξή του.
Και επειδή είναι ΝΑΤΟ, κοιτάξτε να το αποφύγετε από περηφά-
νια. Το «West Point Academy» γράφει επάνω «ή ταν ή επί τας». Το
ξέρετε; Και το έλεγαν µανάδες το «ή ταν ή επί τας».

Υπάρχει παιδί αυτιστικό –τυγχάνει να είναι µισό Ελληνόπουλο-
το οποίο είναι σε σχολή εκεί στην Αµερική και έχει τη εξαιρετική
ικανότητα ως αυτιστικό παιδί σε ηλικία είκοσι ετών –είναι σε ει-
δικό σχολείο- να µπορεί να επιλέγει σε κλάσµατα δευτερολέ-
πτου ανάµεσα σε χίλιους ανθρώπους τον έναν που θα του
υποδείξετε, που δεν το κάνει καµµία «αντιτροµοκρατική κάµερα»
-βάζω εισαγωγικά στο σαρκασµό αυτό.

Το σχολείο του λεγόταν «Ηλιοτρόπιο» και µαζεύονταν εκεί παι-
διά, µάθαιναν να είναι ικανά, να ζουν µέσα, να µαθαίνουν µία
τέχνη, να είναι αυτοεξυπηρετούµενα ως αυτιστικά. Εσχάτως ξέ-
ρετε τι κάνει ο αµερικανικός στρατός; Πήγε στις σχολές αυτές,
τους άλλαξε όνοµα, την έκανε «Eagle 5», «Αετός νούµερο 5» και
αναλαµβάνει τα έξοδα και τις σπουδές σε ιδιωτική στρατιωτική
σχολή, στρατολογώντας τα αυτιστικά παιδιά όταν έχουν πατήσει
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τα είκοσι, χωρίς την άδεια των γονέων.
Αν αυτό είναι το δόγµα, µακριά από εµάς. Θα σηκωθούν κό-

καλα πέραν του εθνικού ύµνου και θα µας κυνηγάνε. Θα µας κυ-
νηγάνε, σας το λέω ειλικρινά! Έτσι, δεν µπορείτε να έχετε την
αντίληψη ότι κάποιος λέει: «∆εν πειράζει, θα πάω να γίνω αερο-
πόρος. ∆εν έχω να φάω. Ξεπουλήθηκε ο πατέρας µου. Ξεπου-
λήθηκε η µάνα µου. Θα πάω να πετάω τα αεροπλάνα, γιατί θα
έχω και το πτητικό επίδοµα». Σ’ αυτές τις περιπτώσεις θα πρέπει
να είναι ενσωµατωµένα. Θέλετε να την κάνετε τη συζήτηση ανοι-
κτά για να δούµε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Σας ζητώ συγγνώµη για την κατά-
χρηση του χρόνου.

Να τα δούµε όλα. Σας τα έχουµε πει και για το ΝΑΤΟ και για
την οικονοµική πολιτική και για όλα. ∆ιαφωνούµε σε όλα. ∆εν
υπάρχει όµως, κανένας λόγος σε τέτοιες στιγµές και σε τέτοιες
ευκαιρίες να βάζουµε τα χέρια µας και να βγάζουµε τα µάτια µας
για παιδιά που σήµερα θα εκµεταλλευτούνε –ενδεχοµένως- αυτά
τα παράθυρα του συστήµατος και αύριο ολόκληρη η πατρίδα,
ολόκληρος ο τόπος και ολόκληρος ο λαός θα τα βρει µπροστά
του σε απογοητευµένους συνταξιούχους.

Σκεφθείτε το. Έχει πέντε υπογραφές. Να έρθουν και αυτοί οι
πέντε Υπουργοί εδώ και να καθίσουµε να κουβεντιάσουµε, τι θα
είναι η Σχολή Ικάρων, προς τα πού θα πηγαίνει. Να βάλουµε τα
πολιτικά ζητήµατα, αλλά να βάλουµε και λειτουργικά ζητήµατα
µέσα. Και αυτοί που θα είναι στα ΤΕΙ, στα ΑΣΣΥ, να είναι εντελώς
διαφορετικοί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω µε αυτό: Ένας φοιτητής, σπουδαστής και µετέπειτα
υπαξιωµατικός µιας σχολής ΑΣΣΥ, αν του φύγει µία βίδα, πάει το
καράβι. Και η ζηµιά αυτή είναι υπερπολλαπλασιαστική όταν συµ-
βαίνει στις Ένοπλες ∆υνάµεις της χώρας. Ο αντίστοιχος από ένα
ΤΕΙ –θα µου πείτε- είναι χαµηλότερων προδιαγραφών; Όχι. Είναι
χαµηλότατων γενικών απαιτήσεων, γιατί αν θα φύγει µία βίδα και
γίνει ένα τροχαίο, θα πάτε σε φιλικό διακανονισµό ή σε ασφαλι-
στικές εταιρείες να το τακτοποιήσετε. ∆εν είναι ίδια η ζηµιά και
εποµένως, δεν είναι ίδια η ευθύνη. ∆εν µπορούν να µπαίνουν όλα
σε ένα κουβάρι και σε ένα σακί, όταν τα κριτήρια δεν είναι τα-
ξικά, αλλά είναι πραγµατικά, πατριωτικά, κοινωνικά και κοιτάνε
το µέλλον.

Σας δηλώνουµε –όπως είχαµε δεσµευτεί από την αρχή- και για
το Προεδρείο και για τα Πρακτικά ότι εµείς θα πούµε «όχι». Επο-
µένως το νοµοσχέδιο θα περάσει κατά πλειοψηφία και στο σύ-
νολο των άρθρων, γιατί πιστεύουµε ότι ανοίγει συζητήσεις και
δεν κλείνει αυτό το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Λιάνα Κανέλλη.
Το λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου

Συναγερµού κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακόπουλος.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω την οµιλία µου χαιρετίζοντας µια πρωτοφανή

στάση του Υπουργού χθες, θετική, εισακούοντας την πρόταση
του Προέδρου του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού για το θέµα
του προεδρικού διατάγµατος.

Φέρνει προς ενηµέρωση µέσα στην επιτροπή ένα προεδρικό
διάταγµα. Ξέρετε όταν είναι εκτελεστική δικαιοδοσία του Υπουρ-
γού και έρχεται στην επιτροπή προς ενηµέρωση, άρα και προς
πολιτική βελτίωση -γιατί δεν είναι τεχνικού χαρακτήρα πλέον το
ζήτηµα, το τεχνικό θα περιλαµβάνεται στη διατύπωση- αυτό είναι
πάρα πολύ θετικό. Νοµίζω ότι η µείωση των προεδρικών διαταγ-
µάτων µε υπουργικές, δηλαδή, εισηγήσεις και η νοµοθέτηση ευ-
κρινών νόµων θα διευκολύνει από εδώ και µπρος όλο και
περισσότερο τη σωστή λειτουργία του Κοινοβουλίου. Είναι µια
πολύ θετική εξέλιξη, αλλά και απόδειξη καλοπιστίας και εµπι-
στοσύνης στις σχέσεις µας, γιατί έτσι µπορεί να υπάρχει µεγα-
λύτερη διαφάνεια και καλύτερη προετοιµασία στο νοµοθετικό
έργο.

Έρχοµαι τώρα στα θέµατα των άρθρων που συζητάµε. Πρώτα
απ’ όλα όσον αφορά το άρθρο 71, αναφορικά µε το ζήτηµα της
δοµής της διοίκησης και το άρθρο 72, που αναφέρεται στο θέµα
της δοµής των δυνάµεων, είναι πολύ σηµαντικό ότι µέσα σε αυτό
το νοµοσχέδιο γίνεται µία τακτοποίηση δοµής και λειτουργίας, η
οποία προσπαθεί να ακολουθήσει πράγµατι και την τεχνολογία,
αλλά και τις νέες ανάγκες.

Για εµάς είναι απαραίτητο διαρκώς οι κλάδοι να ενοποιούνται
σε µια µόνιµη διακλαδικότητα. Όλα πλέον πρέπει να είναι συ-
σχετισµένα µεταξύ τους σε απόλυτη διάταξη για να µπορούν να
έχουν αποτελεσµατικότητα. Η τεχνολογία αυτό το ευνοεί. Αυτό
µεταφέρει στον τοµέα της εκπαίδευσης, της δοµής, της διάρ-
θρωσης αλλά και των υπηρεσιακών ζητηµάτων τεράστια οφέλη.
Σε αυτά τα άρθρα που στοχεύουν σε κάτι θετικό και ενισχύουν τη
διάταξη των δυνάµεων και την εύρυθµη λειτουργία τους, εµείς
συµφωνούµε.

Υπάρχουν κάποια ζητήµατα, όµως, τα οποία πρέπει να τα αντι-
µετωπίσουµε µε ένα διαφορετικό τρόπο. Θα ήθελα να επισηµάνω
ότι στα άρθρα 78 και 79 που αναφέρονται στα ζητήµατα εναλ-
λακτικής υπηρεσίας και στη ρύθµιση υποχρεώσεων αντιρρησιών
συνείδησης υπάρχουν σοβαρά ζητήµατα. ∆ιότι δεν πρόκειται
περί µόδας, όπως ήταν στο παρελθόν, ενός πάρα πολύ µικρού
αριθµού ατόµων που ήθελαν να αποφύγουν τη στράτευση -όχι
για ιδεολογικούς λόγους- λόγω µιας φοβίας και µιας αποστρο-
φής προς το στράτευµα που είχε και άλλα χαρακτηριστικά κά-
ποτε. Φοβούνταν το καψόνι, φοβούνταν τις διαφορετικές
συνθήκες ζωής και δεν είχαν τον απαραίτητο πατριωτισµό από
την οικογένειά τους και από το περιβάλλον τους. Ούτε επίσης
αφορά µια πολύ µικρή µειοψηφία καταγεγραµµένη για τους Ιε-
χωβάδες, οι οποίοι δεν θέλουν να φέρνουν όπλα.

Εδώ έχουµε να κάνουµε µε µια νέα πραγµατικότητα που γεν-
νιέται στη χώρα µας: Την αθρόα εισαγωγή µεταναστών, αλλο-
θρήσκων, αλλογενών από γειτονικούς λαούς. Από τη στιγµή που
δεν έχει καµµία επίπτωση στα πολιτικά τους δικαιώµατα και στην
πορεία της ζωής τους, γιατί να µη γίνει γενικευµένη χρήση της
αντίρρησης συνείδησης σε σχέση µε τη στράτευση;

Υπάρχουν µεν θέµατα ατοµικών δικαιωµάτων, όµως τα διαχω-
ρίζω από τα ανθρώπινα δικαιώµατα και κυρίως τα φέρω σε αντι-
παράθεση µε τα πολιτικά δικαιώµατα των Ελλήνων, που είναι
Έλληνες πολίτες, που σέβονται το νόµο, αγαπούν την πατρίδα
και την υπηρετούν. Άλλο, όµως είναι αυτοί που αποκτούν δικαι-
ώµατα χωρίς να αγαπούν την πατρίδα, χωρίς να έχουν υποχρέ-
ωση παρά µόνο δικαιώµατα, χωρίς να έχει επίπτωση αυτό στους
ιδίους. Θεωρώ ότι όλη αυτή η εξέλιξη αποδυναµώνει το στρά-
τευµα. Ιδιωτικές εταιρείες security που στρατολογούν τώρα µι-
σθοφόρους για επιχειρήσεις ανά τον κόσµο και τροφοδοτούν και
τον αµερικανικό στρατό πιθανότατα να αναλάβουν και εργολαβία
αύριο ελλείψει ενδιαφέροντος στην Ελλάδα. Πάµε, δηλαδή, σε
µια άλλη πορεία άκρως επικίνδυνη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Και εδώ, ναι µεν µε απόφαση Υπουργού για έκτακτες ανάγκες
κ.λπ. αναστέλλονται κάποια µέτρα ή αυτές οι κατηγορίες παύ-
ουν να απολαµβάνουν αυτών των προνοµίων, η αυστηρότητα
όµως θα κάνει πάρα πολύ καλό.

Θεωρώ επίσης ότι εκείνο, το οποίο εµπίπτει σε συνταγµατική
αντίφαση είναι το άρθρο 78, όπου αναφέρει ότι στο άρθρο 64
προστίθεται η παράγραφος 9 ως εξής: «Θα προσαυξάνεται η
διάρκεια της εναλλακτικής υπηρεσίας κατά ένα µήνα κάθε φορά
που οι αντιρρησίες συνείδησης ασκούν συνδικαλιστική δραστη-
ριότητα ή συµµετέχουν σε απεργία κατά το χρονικό διάστηµα
της εναλλακτικής υπηρεσίας τους». Εδώ υπάρχει ένα ζήτηµα το
οποίο δεν νοµίζω ότι θα πρέπει να το αντιληφθούµε έτσι. ∆ιότι
το δικαίωµα της απεργίας εµπίπτει σε ένα άλλο επίπεδο δικαιο-
δοσίας. Το να παρατείνεται η διάρκεια της θητείας τους κατά τις
ηµέρες που απεργούν, συµφωνούµε. Αλλά το «κατά ένα µήνα»
έχει ένα χαρακτήρα ποινικό. Αυτό θα ήθελα να το προσέξουµε,
κύριε Υπουργέ. Ακούγεται σαν επιβολή ποινής.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
Έχετε δίκιο. Θα το αλλάξουµε. Είναι σωστό αυτό που λέτε.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό αναδεικνύει την
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αξία του κοινοβουλευτικού διαλόγου, όταν επισηµαίνονται θέ-
µατα, τα οποία αντιφάσκουν και θα γίνουν προσφυγές. ∆ιότι όλοι
αυτοί που λειτουργούν κατ’ επάγγελµα ή καθ’ έξιν µε σκοπιµό-
τητα καταγγέλλουν διαρκώς την Ελλάδα, την ελληνική Κυβέρ-
νηση, την ελληνική πολιτεία, τα ελληνικά δικαστήρια, τον
ελληνικό Στρατό µε άλλους σκοπούς, µε σκοπούς αποδυνάµω-
σης. Και η σκοπιµότητα αυτή είναι ολοφάνερη και είναι συγκε-
κριµένοι αυτοί οι κύκλοι και µάλιστα έχουν και θεσµικές ιδιότητες.

Ευχαριστώ, λοιπόν, για την αποδοχή.
Προχωρώ τώρα στα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε το

άρθρο 81, τους ειδικούς έφεδρους οπλίτες. Παρακαλώ αποσα-
φηνίστε τα κίνητρα µιας και αυτό δεν έχει αποδώσει, όπως είναι
γνωστό, για να δούµε τί µπορεί να γίνει καλύτερα. Η πιο γρήγορη
αποσαφήνιση ενδυναµώνει και τη χρήση του συγκεκριµένου άρ-
θρου µε αποτελεσµατικότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Το άρθρο 82, για την προστασία αναπήρων και θυµάτων πο-
λέµων και λοιπές διατάξεις, αφού βεβαίως και εγώ συµφωνήσω
και µε την αποδοχή της τροπολογίας και τις αναφορές που έχει
κάνει και ο εισηγητής, ο κ. Εµινίδης, πρέπει να πω ότι εδώ υπάρ-
χει ένα θέµα: Ζητούν οι αγωνιστές στην Κύπρο µια εξίσωση µε-
ταχείρισης. ∆εν θα αναφερθώ στα οικονοµικά µόνο. Γενικότερα,
όµως, αντιµετωπίζουν µεγάλες δυσκολίες.

Πολλές νοµαρχίες δεν εφαρµόζουν το νόµο, δεν τους δίνουν
τις θέσεις περιπτέρων και πολλοί δήµοι δεν διευκολύνουν. Εδώ,
ίσως, η υπηρεσία πρέπει να γίνει πιο αυστηρή, για να έχουµε
αποτελεσµατικότητα.

Συµφωνούµε, επίσης, στο άρθρο 84 για τη χρήση των στρα-
τιωτικών ακινήτων από τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης. Επιτέλους, κράτος ενιαίο, πολιτεία η οποία διευκολύνει
αναπτυξιακές λειτουργίες και την ποιότητα ζωής!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να πω, όσον αφορά την υπόθεση της ισοτιµίας ΑΤΕΙ

και ΑΕΙ στη διάρκεια αναβάθµισης των ΚΑΤΕΕ σε ΤΕΙ και ΑΕΙ, εάν
το δούµε στον τοµέα των Σωµάτων του Στρατού που έχουν τε-
χνικό χαρακτήρα, αυτό έχει ιδιαίτερη σηµασία. ∆ηλαδή, δεν είναι
µία πρόκληση αυτή, η οποία απλώς τίθεται για ζητήµατα µισθο-
λογικών αναβαθµίσεων. Πρέπει να το δούµε πάνω στη λειτουρ-
γικότητα. Ολόκληροι κλάδοι έχουν την ανάγκη αυτών των
κατηγοριών.

Βεβαίως, εµείς τοποθετηθήκαµε και έχω δώσει στον κ. Μπε-
γλίτη τα αιτήµατα, όχι µε τη µορφή µιας πιεστικής τροπολογίας,
ότι διευκολύνουµε την τάδε κατηγορία απέναντι στην άλλη, αλλά
ρύθµισης για πενήντα απόστρατους, οι οποίοι είχαν αδικηθεί και
έχει απαντήσει και το Υπουργείο ότι κάτι τέτοιο συµβαίνει, αλλά
και ζητηµάτων για την εξίσωση των αξιωµατικών της Αεροπορίας
µε άλλους κλάδους και λοιπά. Αυτά τα έχω παραδώσει.

Επίσης, βάζουµε και άλλα θέµατα. Ναι, οι εθελοντές µακράς
διάρκειας έχουν ένα δίκιο στο να υπάρχει εξελικτικότητα. Το
απλό πτυχίο, το οποίο αποκτιέται απέξω, χωρίς συµµετοχή σε
παραγωγικές σχολές, σαφώς δεν µπορεί να αποτελεί κριτήριο
αναβάθµισης και να ξεπερνιέται τελικά µια ολόκληρη κατατα-
κτήρια διαδικασία των αξιωµατικών στο στράτευµα.

Εµείς λέµε ότι προϋπόθεση για οποιαδήποτε εξέλιξη ρυθµίζει
η πολιτεία είναι η συµµετοχή από παραγωγική σχολή των Ενό-
πλων ∆υνάµεων. Αυτό είναι απαραίτητο, µπορεί να ρυθµιστεί και
κανείς να µην αδικείται. Σαφώς, δεν ζητάµε η Ελλάδα να έχει πε-
ρισσότερους στρατηγούς απ’ όσους έχει η Τουρκία, µε την έν-
νοια ότι δίδουµε µε ευκολία όλους τους βαθµούς. Ζητάµε να
υπάρχει εξελικτική δυνατότητα, η οποία θα έχει την αποτελε-
σµατικότητά της, σε ό,τι αφορά αυτό που ευθύς εξαρχής υπε-
ρασπιστήκαµε: Το φρόνηµα των Ενόπλων ∆υνάµεων και των
αξιωµατικών, το οποίο έχει να κάνει και µε την συµπεριφορά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω µε το θέµα των προµηθειών, λέγοντας το εξής: Από τη
στιγµή που υπάρχουν άρθρα που αφορούν τις προµήθειες και
υπήρξαν και ενστάσεις και από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση,

αφήστε τους στρατιωτικούς να κάνουν τη δουλειά τους. Λες και
δεν γνωρίζουµε πώς όλοι αυτοί οι προµηθευτές οπλικών συστη-
µάτων πρώτα πλησιάζουν τους τεχνικούς στρατιωτικού τµήµα-
τος, για να τους ενηµερώσουν δήθεν, για να τους εκµαυλίσουν,
αν µπορούν; ∆εν λέω ότι ενδίδουν όλοι αυτοί οι άνθρωποι, αλλά
σαφώς οι αποφάσεις για τις προµήθειες είναι καθαρά πολιτικές
αποφάσεις. Γι’ αυτό συνεδριάζει το ΚΥΣΕΑ. Βεβαίως, η αναβάθ-
µιση αυτού του αντικειµένου στη Βουλή για τη διαφάνεια που
απαιτείται, προασπίζοντας ταυτόχρονα και την εθνική ασφάλεια
-γιατί δεν µπορούν όλα αυτά να αποτελούν ένα δηµόσιο ζήτηµα-
είναι πάρα πολύ θετική.

Εδώ, λοιπόν, η πολιτεία θα πρέπει να αντιµετωπίσει µία πρό-
κληση. Θα πρέπει να απαντήσει ευθέως στον Κον Μπεντίτ: «Σε
ευχαριστούµε που τα έβαλες µε τις ηγεσίες των ευρωπαϊκών
χωρών που εκβιάζουν την Ελλάδα και ως προϋπόθεση της εκτα-
µίευσης των χρηµάτων που έχουν συµφωνήσει µε την τρόικα
προτείνουν να προχωρήσει η χώρα µας την επιλογή των δικών
τους οπλικών συστηµάτων». Είναι πάρα πολύ σηµαντικό ότι
έχουµε τέτοιους συµµάχους, αυτόκλητους, στο εξωτερικό που
διευκολύνουν την αυτονοµία επιλογής µε βάση τις ανάγκες µας
και όχι µε βάση τα συµφέροντά τους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερ-
µού κ. Αλέξανδρο Χρυσανθακόπουλο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Βενιζέλος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
Θέλω να παρακαλέσω τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, τον κ. ∆ρίτσα, τώρα που θα πάρει το λόγο, να του δώσετε,
εάν χρειαστεί, και λίγο παραπάνω χρόνο, για να αναφερθεί και
στις τροπολογίες που έχει καταθέσει, ώστε να µπορέσουµε να
τις αξιολογήσουµε και αυτές µαζί.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε ∆ρίτσα, νο-
µίζω ότι ούτε τυπικά δεν χρειάζεται να σας ανακοινώσω. Έχετε
τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ για
οκτώ λεπτά.

Βεβαίως, όπως είχαν και οι άλλοι συνάδελφοι άνεση χρόνου,
θα έχετε και εσείς.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ για την επισήµανση, κύριε Υπουργέ. Το είχα υπ’

όψιν µου και ούτως ή άλλως θα έκανα αναφορά σε αυτές τις τρο-
πολογίες.

Πριν αρχίσω, θέλω να πω ότι την τροπολογία που κατέθεσε ο
συνάδελφος και εισηγητής της Πλειοψηφίας στο σηµερινό νο-
µοσχέδιο κ. Σάββας Εµινίδης, την οποία αποδεχθήκατε, είναι στις
προθέσεις µας να την αποδεχθούµε και εµείς, αλλά επειδή το
άρθρο 71, στο οποίο εντάσσεται αυτή η τροπολογία, δεν θα το
ψηφίσουµε, εάν υπάρχει δυνατότητα να συµπεριληφθεί στο σχέ-
διο νόµου ως χωριστό άρθρο, θα µας διευκολύνει και εµάς, για
να δώσουµε θετική ψήφο σε αυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπαίνουµε στα επόµενα άρθρα,
αλλά πάντα χρειάζεται να κάνουµε τη γενική σύνδεση σε ένα
τόσο σηµαντικό σχέδιο νόµου που συζητούµε.

Είναι, πράγµατι, εύστοχα µερικά απ’ όσα είπε χθες στην πα-
ρέµβασή του ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, ο κ.
Ευθυµίου, σχετικά µε τους εξοπλισµούς και τους εµπόρους
όπλων. Όµως, το κρίσιµο ζήτηµα, πέρα από τον έλεγχο των εµπό-
ρων όπλων, είναι η διπλωµατία των εξοπλισµών. Και αυτό είναι
ένα πολυσύνθετο ζήτηµα διεθνών σχέσεων, εσωτερικής πολιτι-
κής διαφορετικού προσανατολισµού και στο εσωτερικό της
χώρας και στις διεθνείς σχέσεις. Προς αυτήν την κατεύθυνση η
αντιµετώπιση των δαπανών για τους εξοπλισµούς, πολύ συχνά
όχι και τόσο χρήσιµων για την άµυνα, είναι ένα σοβαρό ζήτηµα,
διότι η διπλωµατία των εξοπλισµών είναι που ανοίγει την πόρτα
για τους εµπόρους όπλων και τους ενισχύει. Γιατί αυτά είναι συ-
γκοινωνούντα δοχεία και δεν λειτουργούν αυτόνοµα.

Θα ήθελα, µε την ευκαιρία, αν και πρέπει να αφιερωθεί ειδική
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συζήτηση γι’ αυτό, να κάνω µία αναφορά και να ζητήσω από τον
Υπουργό, τον κ. Βενιζέλο, µία ενηµέρωση στην επιτροπή, σχε-
τικά µε τις εξελίξεις στις σχέσεις µας µε το Ισραήλ και τις στρα-
τιωτικές συµφωνίες, τις αεροναυτικές ασκήσεις που θα
επαναληφθούν τον Οκτώβριο, όπως γνωρίζουµε, τις στοχεύσεις
που έχουν αυτές οι νέες αναβαθµισµένες σχέσεις και, εν πάση
περιπτώσει, πού εντάσσονται και σε ποιον προσανατολισµό του
αµυντικού δόγµατος µπορούν να έχουν θέση αυτού του είδους
οι επιλογές.

Το δεύτερο µέρος αυτού του σχεδίου νόµου συνδέεται άµεσα
-και επισηµαίνεται και σε σχετική του διάταξη- µε τις εξελίξεις σε
σχέση µε την ευρωπαϊκή οδηγία 81/2009, τις εξελίξεις σχετικά
µε τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Άµυνας και φυσικά όλα αυτά
ενταγµένα µέσα στο πλαίσιο του ΝΑΤΟ.

Ο µικρότερος και πιο ευέλικτος στρατός –µου δόθηκε η ευ-
καιρία να το πω και στις προηγούµενες παρεµβάσεις µου- έχει ει-
δική λειτουργία και εντάσσεται σε σύγχρονες υπερατλαντικές
συγκροτήσεις. ∆εν µπορούµε κατ’ ανάγκη αυτήν τη θετική έν-
νοια, αυτό το θετικό φορτίο που φέρουν οι λέξεις «µικρότερος»
και «ευέλικτος», να το ουδετεροποιήσουµε. Αυτές οι λέξεις έχουν
περιεχόµενο, κατευθύνσεις, δεσµεύσεις, προσανατολισµούς, οι
οποίες πρέπει να αναλυθούν εν εκτάσει και σε βάθος και δεν είναι
κατ’ ανάγκη λιγότερο δαπανηρές. ∆ηλαδή, ο µικρός και ευέλι-
κτος στρατός δεν είναι κατ’ ανάγκη λιγότερο δαπανηρός. Μπο-
ρεί να είναι ακόµη και πιο δαπανηρός απ’ ό,τι η προηγούµενη
δοµή.

Θέλω να πω, λοιπόν, ότι αυτά που προτείνονται στο δεύτερο
µέρος του νοµοσχέδιου για τη δοµή και τη διοίκηση των Ενό-
πλων ∆υνάµεων είµαστε βέβαιοι ότι προσαρµόζουν τις Ένοπλες
∆υνάµεις σε επιλογές που τις επισηµαίνουµε -δεν θα επιµείνω
άλλο- αλλά που δεν τις έχουµε συζητήσει.

Εµείς διαφωνούµε, αλλά εν πάση περιπτώσει το Κοινοβούλιο
καλείται να ψηφίσει µια σειρά ρυθµίσεων που εντάσσονται σε
έναν προσανατολισµό, που δεν έχει συζητηθεί. Είναι µια πρωθύ-
στερη επιλογή η οποία, όµως, αφαιρεί από το Κοινοβούλιο τη δυ-
νατότητα να έχει πραγµατική και επί της ουσίας τοποθέτηση.

Η νέα δοµή της διοίκησης των Ενόπλων ∆υνάµεων κατ’ αρχάς,
έχει ένα θετικό.Ενισχύει τον πολιτικό έλεγχο κυρίως διά του εκά-
στοτε Υπουργού Εθνικής Άµυνας. Εδώ θα ήθελα να παρατη-
ρήσω, κύριε Υπουργέ, ότι αν κάποιος κάνει µια απλή ανάγνωση
του νοµοσχεδίου -ίσως και µια πιο προσεκτική- εµπεδώνει αυτό
που θέλω να πω, ότι απαιτείται ένας υπερυπουργός ή ένας υπε-
ράνθρωπος για να ανταποκριθεί σε αυτό το ρόλο πολιτικού ελέγ-
χου όλων των δοµών και των διαδικασιών των Ενόπλων
∆υνάµεων. Και αν µεν είναι κενό περιεχοµένου γράµµα του
νόµου, τότε δεν θα χρειαστεί να συζητάµε, αλλά επειδή δεν πι-
στεύω ότι είναι κενό περιεχοµένου, τότε δύο τινά µπορεί να συµ-
βούν για να υλοποιηθεί αυτή η επιλογή: Ή ο Υπουργός θα πρέπει
να έχει απόλυτη εµπιστοσύνη και άρα να είναι δικής του επιλογής
η ανώτατη ηγεσία των Ενόπλων ∆υνάµεων και να ανταποκρίνεται
στα καθήκοντα που του θέτει αυτό το σχέδιο νόµου διά του επι-
τελείου αυτού, ή θα πρέπει να µένει πάρα πολλά χρόνια στη θέση
του, να είναι δηλαδή ένας υπηρεσιακός Υπουργός και ίσως να
προέρχεται και από το στράτευµα. Αυτά είναι, νοµίζω, προφανή
όταν το διαβάσει κανείς.

Την ίδια στιγµή µε το διακλαδικό χαρακτήρα -µε τον οποίο δεν
θα διαφωνούσαµε γενικώς- και µε τις δοµές που προβλέπονται
ισχυροποιείται όχι µόνο ο Υπουργός, αλλά και το Γενικό Επιτε-
λείο έναντι των κλαδικών επιτελείων. Αυτή είναι µια επιλογή, η
οποία, όπως είπαµε και στις προηγούµενες παρεµβάσεις µας,
δηµιουργεί µείζονος σηµασίας ζητήµατα συγκρότησης µιας ελίτ,
που λειτουργεί σχετικά αποκοµµένη από το υπόλοιπο Σώµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
χρόνου οµιλίας του κύριου Βουλευτή)

Προχωρώ, κύριε Πρόεδρε. Στις ρυθµίσεις που αφορούν τις κα-
τηγορίες αναπήρων και θυµάτων πολέµου θα συµφωνήσουµε.
Με τη χρήση των στρατιωτικών αυτοκινήτων από τους ΟΤΑ θα
συµφωνήσουµε.

Για τις τροποποιήσεις των διατάξεων σχετικά µε τα ΑΣΕΙ, νο-
µίζω ότι παρά το γεγονός ότι οι δηλώσεις και των δύο Υπουργών
είναι ότι δεν θέλουν στρατιωτικά πανεπιστήµια, δεν έχω το χρόνο

να το αναλύσω, αλλά αναβαθµίζεται προς µια κατεύθυνση, όχι
µε κανόνες ακαδηµαϊκής λειτουργίας το στρατιωτικό πανεπιστή-
µιο. Θέλει πολύ περισσότερη συζήτηση. Πρέπει να έρθει χωρι-
στά, να κλιθούν όλοι οι αρµόδιοι παράγοντες της ακαδηµαϊκής
κοινότητας, να ενταχθεί και στη συζήτηση για το σύνολο του εκ-
παιδευτικού συστήµατος.

Προχωρώ τώρα στις τροπολογίες. Σχετικά µε τους αντιρρη-
σίες συνείδησης. ∆εν είναι παρά µερικές από τις –νοµίζω- πολύ
λογικές αιτιάσεις που έχει η ∆ιεθνής Αµνηστία και άλλοι παρά-
γοντες, σχετικά µε τις ρυθµίσεις που εισάγει το νοµοσχέδιο, που
έχουν πολλά θετικά στοιχεία.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 212 και ειδικό 3 αναφέρεται
σε ζητήµατα αναλογικότητας, ισονοµίας και µη διάκρισης σχε-
τικά µε τις δαπάνες κίνησης των καλουµένων για κατάταξη, από
τις οποίες εξαιρούνται, µε τις ρυθµίσεις που υπάρχουν, αυτοί
που εκπληρώνουν εναλλακτική πολιτική και κοινωνική υπηρεσία.
Πρέπει να αποκατασταθεί.

Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 213 και ειδικό 4, στην πα-
ράγραφο 3γ υπάρχει η φράση: «εκκρεµεί σε βάρος τους ποινική
δίωξη». Αυτή η ρήτρα αν εκκρεµεί σε βάρος τους ποινική δίωξη
καταργεί το τεκµήριο της αθωότητας σε αυτές τις περιπτώσεις
και δεν είναι συµβατό µε καµµία από τις γενικές αρχές ρυθµί-
σεων του νοµικού µας συστήµατος και του νοµικού µας πολιτι-
σµού.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 214 και ειδικό 5, αναφέρεται
στη φυλάκιση ή στην εκτέλεση στρατεύσιµου στρατιωτικής υπη-
ρεσίας. Επειδή κανένας αντιρρησίας ή ανυπότακτος πλέον δεν
φυλακίζεται, πρέπει να γίνει δεκτή αυτή η τροπολογία.

Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 215 και ειδικό 6 αναφέρε-
ται ότι δεν χρειάζεται να περιορίζεται µόνο στην Αττική η εναλ-
λακτική θητεία. Υπάρχουν κοινωνικά δίκτυα σε επαρχιακά αστικά
κέντρα, που έχουν µεγαλύτερες ανάγκες και είναι πιο αδύνατα
και πρέπει να επεκταθεί η ισχύς των σχετικών διατάξεων σε όλα
τα αστικά κέντρα της χώρας.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 216 και ειδικό 7 αναφέρει ότι
για λόγους διαφάνειας στις επιτροπές που κρίνουν την αποδοχή
από πλευράς του ελληνικού κράτους της ιδιότητας του αντιρρη-
σία συνείδησης, είναι αναγκαίο να παρίσταται και εκπρόσωπος
του αναγνωρισµένου νοµικού προσώπου, το οποίο µέσα από τις
καταστατικές αρχές υποστηρίζει τα δικαιώµατα των αντιρρησιών
συνείδησης, γιατί έχουν παρατηρηθεί πάρα πολλές αυθαιρεσίες.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 217 και ειδικό 8, αναφέρεται
στη ρύθµιση µιας παροχής εν είδει αµνηστίας για τρεις-τέσσε-
ρις περιπτώσεις αντιρρησιών συνείδησης, που έχουν ακόµα εκ-
κρεµείς δικαστικές διώξεις, ενώ η ευθύνη ήταν στην πολιτεία που
δεν προσάρµοσε το νοµικό πλαίσιο στον καιρό που έπρεπε. Και
µάλιστα για αυτό υπάρχουν πολλές παρεµβάσεις από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, τα ευρωπαϊκά δικαστήρια κλπ.. ∆ιώκονται αυτοί
οι άνθρωποι για αδικήµατα ενός νοµικού πλαισίου που ίσχυε τότε
και τελικά διώκονται πολλές φορές για το ίδιο αδίκηµα, πράγµα
απαράδεκτο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κύριου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό
218 και ειδικό 9, που έχει να κάνει µε την επαναπρόσληψη στις
εργασίες και όσων ασκούν εναλλακτική θητεία. Είναι θέµα ανα-
λογικότητας, ισονοµίας και µη διάκρισης µετά την απόλυσή τους
και τη συµπλήρωση της θητείας τους. Ειδικότερα θα αναφερ-
θούµε σε ποια άρθρα ψηφίζουµε και ποια όχι µε βάση τις αρχές
και τις απόψεις που εξέθεσα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Θεόδωρο ∆ρίτσα από το ΣΥΡΙΖΑ.
Το λόγο έχει ζητήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του ΛΑΟΣ και Αρχηγός του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού,
κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο για οκτώ λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): ∆εν θα χρειαστώ ούτε δύο, κύριε Πρόεδρε.
Ακούστηκε βέβαια για µικρό και ευέλικτο Στρατό, που µπορεί

να είναι και πιο δαπανηρός. Το θέµα δεν είναι αν θα είναι πιο δα-
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πανηρός ή λιγότερο δαπανηρός. Το θέµα είναι να είναι πιο απο-
τελεσµατικός σε αυτήν την κρίση που έχουµε. Κανένας Έλληνας
και καµµία Ελληνίδα, παρά την οικονοµική κρίση, δεν θα αρνιό-
ταν να διαθέσει 1 ευρώ το µήνα για να είναι πιο αποτελεσµατικός
ο στρατός. Αυτό είναι το ένα θέµα.

Ο λόγος που θέλω να τοποθετηθώ, κύριε Υπουργέ, είναι ο
εξής: Υπάρχουν χιλιάδες παιδιά ανυπότακτα στο εξωτερικό. Ξε-
κινάει κάποιος από φοιτητής, κάνει µάστερ, διδακτορικό, κάνει
µια καριέρα και το να επιστρέψει στην Ελλάδα να υπηρετήσει δη-
µιουργεί σε αυτόν κάποιον κόπο.

Έτσι, λοιπόν, δεν έρχεται στην Ελλάδα και χάνουµε επαφή µε
αυτό που λέγεται «εγκέφαλοι», µεγάλη παραγωγική αξία για τη
χώρα. Όλα αυτά τα παιδιά θέλουν να έρχονται στην Ελλάδα, να
έχουν επαφή µε την Ελλάδα, να δηµιουργήσουν στην Ελλάδα,
να προσφέρουν στην Ελλάδα αλλά τους µπαίνει αυτό το εµπόδιο.

Προτείνω, λοιπόν, να εξετάσετε το ενδεχόµενο, µιας εναλλα-
κτικής θητείας, να µπορούν εκεί που βρίσκονται, στο πανεπιστή-
µιο που είναι σε οποιοδήποτε µέρος της Αµερικής, της Ευρώπης
ή της Αυστραλίας να διδάσκουν ελληνικά µε τη µέριµνα του οι-
κείου προξενείου για δυο χρόνια. Μπορεί να µην φορέσει τη
στολή, µπορείς όµως να έχεις απολυτήριο στρατού εάν µου δι-
δάξεις ελληνικά στη χώρα σου µε τη µέριµνα του προξενείου.
Εάν, λοιπόν, αυτά τα δέκα χιλιάδες παιδιά και περισσότερα δι-
δάξουν ελληνικά σε είκοσι ανθρώπους το καθένα, θα έχουν δια-
κόσιες χιλιάδες ανθρώπους του εξωτερικού που θα µάθουν τη
γλώσσα µας. ∆ηλαδή σε δέκα χρόνια θα είναι δυο εκατοµµύρια
ξένοι που θα µιλάνε ελληνικά. Και είναι τεράστιο το όφελος αυτό,
να βρεθούν δυο εκατοµµύρια Αµερικανοί, Καναδοί, Αυστραλοί
που να µιλάνε τη γλώσσα µας. Είναι πολλαπλό το όφελος από το
να έρθει να κάνει µια τυπική θητεία εδώ.

Εξετάστε το, κύριε Υπουργέ, και αντιµετωπίστε το. Νοµίζω ότι
και θα προσφέρουµε µεγάλη υπηρεσία στη χώρα γιατί αυτοί οι
άνθρωποι, οι «εγκέφαλοι» τους οποίους έχουµε ανάγκη δεν τους
επιτρέπει η διαδικασία να επιστρέψουν στη χώρα και, από την
άλλη πλευρά, δίνεται µια ευκαιρία να µάθουν ελληνικά άνθρωποι
του εξωτερικού που θα µας είναι πολύ χρήσιµο αύριο να µιλάνε
τη γλώσσα µας.

Παρατήρηση. Έχουµε ένα τεράστιο πρόβληµα, κύριε
Υπουργέ. Και δεν είναι µονοδιάστατη η αποστολή ενός Υπουρ-
γού στο συγκεκριµένο Υπουργείο. Είναι συνολικό και συλλογικό
το θέµα. Ο Στρατός, το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας έχει νοσοκο-
µεία τα οποία βρίσκονται σε πολύ καλύτερη οικονοµική κατά-
σταση από τα δηµόσια νοσοκοµεία. Πρέπει, λοιπόν, να διδαχθεί
το δηµόσιο πώς µπορεί το στρατιωτικό νοσοκοµείο και έχει µια
πολύ καλύτερη οικονοµική εικόνα από το αντίστοιχο του δηµο-
σίου. Ποια είναι η διαφορά; Ότι στο στρατιωτικό νοσοκοµείο δεν
υπεισέρχεται το «λάδωµα» που ευχερώς υπάρχει στα δηµόσια
νοσοκοµεία. Άρα, λοιπόν, µπορούν να αχθούν συµπεράσµατα,
να υπάρξει πολιτική απόφαση και να δηµιουργήσουµε εκείνες τις
συνθήκες που να αποκρούεται η µίζα η οποία, πράγµατι, ανα-
δεικνύει τεράστιες αρνητικές πτυχές σε ένα τόσο σοβαρό τοµέα
όπως είναι ο τοµέας της υγείας. Σας καλώ, λοιπόν, αυτό το οποίο
ο Στρατός µπορεί και κάνει και σε αυτό το ευαίσθητο θέµα να
µπορέσει να το µεταλαµπαδεύσει και στα δηµόσια νοσοκοµεία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Πρόεδρο κ. Γεώργιο Καρατζαφέρη.
Έχει ζητήσει το λόγο ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Βενιζέ-

λος.
Έχετε το λόγο για τρία λεπτά, κύριε Υπουργέ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):

Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να ευχαριστήσω τον Πρόεδρο του Λαϊκού
Ορθόδοξου Συναγερµού για την παρέµβασή του. Μου δίνει την
ευκαιρία να διευκρινίσω τρία κρίσιµα ζητήµατα. Ας αποφύγουµε
τους χαρακτηρισµούς σε σχέση µε την µελλοντική διάρθρωση
των Ενόπλων ∆υνάµεων όπως θέλουµε να προκύψει κατ’ εφαρ-
µογήν του ψηφιζόµενου σήµερα νόµου στο πλαίσιο της νέας
δοµής διοίκησης, στο πλαίσιο της διακλαδικότητας και στο πλαί-
σιο των νέων αρχών που πρέπει να διέπουν τη δοµή δυνάµεων
και από πλευράς προσωπικού και από πλευράς µέσων.

Εµείς θέλουµε ένα σύγχρονο Στρατό, έναν αποτελεσµατικό

Στρατό, έναν καλά στοχευµένο Στρατό, ένα Στρατό που προ-
στατεύει την εθνική ακεραιότητα, την εθνική ασφάλεια, την
εθνική ανεξαρτησία και την εθνική ισχύ. Αυτό είναι ο θεµελιώδης
στόχος µας, γι’ αυτόν εργαζόµαστε έντεκα µήνες µε τον κ. Μπε-
γλίτη και τους Αρχηγούς των Γενικών Επιτελείων. Υπάρχουν χει-
ροπιαστά αποτελέσµατα. Θα µας δοθεί η ευκαιρία πολύ σύντοµα
να παρουσιάσουµε τις εξελίξεις στα θέµατα αυτά, τη νέα κατά-
σταση δηλαδή και ενώπιον της Βουλής, ενώπιον της ∆ιαρκούς
Επιτροπής και ευρύτερα στην κοινή γνώµη. Και αυτές είναι εθνι-
κές επιλογές.

Επαναλαµβάνω για µια ακόµη φορά επειδή υπάρχει µια σύ-
µπτωση από πλευράς ορολογίας ότι οι συζητήσεις που γίνονται
στο πλαίσιο του ΝΑΤΟ για το νέο στρατηγικό δόγµα και για τη
νέα δοµή διοίκησης είναι τελείως διαφορετικού περιεχοµένου και
αφορούν την εξοικονόµηση πόρων από το ΝΑΤΟ ως διεθνή ορ-
γανισµό µε αποτέλεσµα την επιβάρυνση των εθνικών προϋπολο-
γισµών. Στην πραγµατικότητα πρόκειται για µια διελκυστίνδα
µεταξύ των κοινών πόρων και των εθνικών πόρων και µέσων που
διατίθενται. Είναι µια τελείως διαφορετική συζήτηση.

Σε σχέση µε τους ανυπότακτους εξωτερικού, πράγµατι, είναι
ένα πολύ µεγάλο κοινωνικό ζήτηµα. Ξέρετε παρά πολύ καλά ότι
η ισχύουσα στρατολογική νοµοθεσία επεκτείνει τις αναβολές
λόγω σπουδών, προβλέπει ειδικές ρυθµίσεις για τους διαπρέπο-
ντες επιστήµονες εξωτερικού. Όταν έρχονται οι κάτοχοι διδα-
κτορικού διπλώµατος σύµφωνα µε πάγια διαταγή µου την οποία
έχουµε ανακοινώσει προ πολλού, εντάσσονται κατά απόλυτη
προτίµηση στο Σώµα Έρευνας και Πληροφορικής ή όπου αλλού
αρµόζει στο αντικείµενό τους, στα ερευνητικά κέντρα των Ενό-
πλων ∆υνάµεων. Υπάρχουν όµως πολλοί που δεν µπορούν να έρ-
θουν, γιατί θα χάσουν ακαδηµαϊκές ή επαγγελµατικές
σταδιοδροµίες και πρέπει, πράγµατι, να δούµε τι θα κάνουµε µε
αυτό το εθνικό δυναµικό.

Υπάρχουν και άλλοι τρόποι σύνδεσης µε τις προτεραιότητες
και τους στόχους των Ενόπλων ∆υνάµεων που δεν είναι η διδα-
σκαλία της ελληνικής γλώσσας αλλά η παραγωγή τεχνογνωσίας,
η παραγωγή στρατιωτικής καινοτοµίας. Μπορούµε να δούµε ζη-
τήµατα που συνδέονται µε την έρευνα, µε την αµυντική βιοµη-
χανία, ζητήµατα που συνδέονται µε την παραγωγή ιδεών µε ένα
πολύ µεγάλο think tank το οποίο πρέπει να υπάρχει. Χαίροµαι
γιατί το θέσατε το θέµα. Σύντοµα θα είµαστε σε θέση να το συ-
ζητήσουµε µε έναν πιο συστηµατικό τρόπο.

Τα νοσοκοµεία. Έχουµε κάνει µια προσπάθεια εργώδη επί
µήνες να παρουσιάσουµε ένα σχέδιο εξυπηρέτησης της κοινω-
νίας από τα στρατιωτικά νοσοκοµεία. Έχουµε ανακοινώσει µια
δέσµη µέτρων, έχουµε ανοίξει τα στρατιωτικά νοσοκοµεία στον
κόσµο και πιστεύω ότι αυτό το µήνυµα έχει περάσει στην κοινή
γνώµη.

Χαίροµαι που επαινείτε την ποιότητα των στρατιωτικών νοσο-
κοµείων και των στρατιωτικών γιατρών. Θέλουµε να εφαρµόζο-
νται κατά προτεραιότητα τα νέα µοντέλα νοσοκοµειακής
οργάνωσης, διοίκησης και λειτουργίας των νοσοκοµείων. ∆εν εί-
µαστε στο επίπεδο που θα επιθυµούσαµε. Έχουµε ακόµη πολλή
δουλειά αλλά νοµίζω ότι είµαστε σε πάρα πολύ καλό δρόµο και
από πλευράς µηχανοργάνωσης και από πλευράς ελέγχου της
φαρµακευτικής δαπάνης και από πλευράς εφαρµογής όλων των
νέων µεθόδων όπως είναι τα διαγνωστικά πρωτόκολλα και όλα τα
άλλα τα οποία πρέπει να ισχύουν σε κάθε σύγχρονο νοσοκοµείο.
Θέλουµε, πραγµατικά, να είναι υποδειγµατική η κατάσταση στο
χώρο των στρατιωτικών νοσοκοµείων και µε τη βοήθεια της Βου-
λής και σε συνεργασία µε το Υπουργείο Υγείας πιστεύω ότι θα το
κατορθώσουµε.

Έχω κάνει αποδεκτή την παρατήρηση του κ. Χρυσανθακό-
πουλου σε σχέση µε τους αντιρρησίες και ως εκ τούτου πρέπει
να επέλθουν νοµοτεχνικές µεταβολές στο άρθρο 78 στην παρά-
γραφο ιγ’ τις οποίες καταθέτω.

Επίσης, από τις παρατηρήσεις που άκουσα σε σχέση µε τις
στρατιωτικές σχολές –θα αναφερθώ αργότερα- προκύπτει η ανά-
γκη µιας άλλης νοµοτεχνικής ρύθµισης. Πρέπει να διαγραφεί η
λέξη «διατµηµατικούς» από την παρένθεση που υπάρχει στο
άρθρο 88, παράγραφος 2.

Η άλλη τροποποίηση που αφορά το άρθρο 78 είναι καταγε-
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γραµµένη στο σηµείωµα. Να µην την εκφωνήσω για να κερδί-
σουµε χρόνο. Είναι αυτό που είπα, που συµφώνησα µε τον κ.
Χρυσανθακόπουλο.

Τα καταθέτω στα Πρακτικά.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Ευάγγελος

Βενιζέλος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:

«Στην παράγραφο 2 του άρθρου 88 να απαλειφθεί η λέξη
εντός παρενθέσεως «διατµηµατικούς».

Στην παράγραφο ιγ’ του άρθρου 78, στο κείµενο του α’ εδα-
φίου της προστιθέµενης παρ. 9 απαλείφεται η φράση «κατά ένα
(1) µήνα.

Στο τέλος του εδαφίου 9α προστίθεται η φράση «Στην περί-
πτωση αυτή η εναλλακτική υπηρεσία αυξάνεται για χρόνο ίσο µε
τις ηµέρες απεργίας».

Στο τέλος του εδαφίου 9β προστίθεται η φράση «Στην περί-
πτωση αυτή η εναλλακτική υπηρεσία αυξάνεται για χρόνο δι-
πλάσιο των ηµερών αδικαιολόγητης απουσίας».)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Ευάγγελο Βενιζέλο.

Στο σηµείο αυτό εισερχόµαστε στον κατάλογο των οµιλητών
επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου.

Το λόγο έχει ο κ. ∆ηµήτριος Παπουτσής για οκτώ λεπτά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

αξιότιµε, κύριε Υπουργέ, θέλησα να πάρω το λόγο για πρώτη
φορά σε µια νοµοθετική πρωτοβουλία που άλλωστε είναι τόσο
σηµαντική και εισάγεται από την ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας, κατά πρώτον για να εκφράσω τη θέση µου από του Βή-
µατος της Βουλής, αλλά και για να συγχαρώ το σύνολο της ηγε-
σίας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, εσάς, κύριε Υπουργέ, το
σύνολο της ηγεσίας των επιτελείων, για τον άριστο και αποτελε-
σµατικό χειρισµό, σε αναφορά µε τις προσπάθειές σας διάσω-
σης πραγµατικά µιας, κατά απόλυτο κίνδυνο ίσως, χαµένης
υπόθεσης και που αφορά ειδικότερα στη διάσωση της σύµβα-
σής µας µε την γερµανική κατασκευάστρια εταρεία των υπο-
βρυχίων «THYSSEN KROUP» και την αντίστοιχη οµόλογο
αντισυµβαλλόµενη «ABU DHABI MAR».

Και θυµίζω ότι το Σεπτέµβριο του 2009 είχε καταγγελθεί αυτή
η σύµβαση. Η χώρα µας κινδύνευε να απολέσει καταβληθέντα
ποσά ύψους 2.034.000.000 ευρώ. ∆εν είχαµε παραλάβει ούτε ένα
υποβρύχιο. Η γερµανική κατασκευάστρια εταιρεία είχε καταγ-
γείλει τη σύµβαση, κρατούσε τα χρήµατα, ζητούσε τα υπόλοιπα
που ήταν περίπου 700.000.000 ευρώ και µας έστελνε στη ∆ιεθνή
∆ιαιτησία για να διεκδικήσουµε την επικίνδυνη υπόθεση των και-
νούργιων υποβρυχίων, αλλά και αυτών των οποίων είχε παραγ-
γελθεί η ανακατασκευή τους. Άρα, και από του Βήµατος της
Βουλής, µεταφέροντας την εµπιστοσύνη του συνόλου της Κοι-
νοβουλευτικής µας Οµάδας, θεωρώ καθήκον µου να εξάρω
αυτήν την επιτυχή προσπάθειά σας που ταυτόχρονα συνετέλεσε
στο να διασωθούν θέσεις εργασίας χιλίων τετρακοσίων εργαζο-
µένων στα ελληνικά ναυπηγεία.

Επίσης, να σας συγχαρώ για την για πρώτη φορά πρωτοβου-
λία σας που σηµατοδοτεί και µία στρατηγική επιλογή της Κυ-
βέρνησης για διαφάνεια και δηµοκρατία, ώστε να λειτουργήσει
για πρώτη φορά ειδική επιτροπή στη Βουλή που θα αφορά στην
πληρέστερη, πιο δηµοκρατική και διάφανη αντιµετώπιση του πο-
λύπαθου ζητήµατος των εξοπλισµών στη χώρα µας, που είναι,
πράγµατι, µία ανοικτή πληγή ενάντια στο µόχθο του ελληνικού
λαού, αλλά ίσως και στην τρωθείσα ούτως ή άλλως τιµή του πο-
λιτικού κόσµου από γεγονότα και φαινόµενα διαφθοράς που
είδαν το φως της δηµοσιότητας κατά το παρελθόν.

Όσον αφορά το σχέδιο νόµου, δεν πιστεύω ότι µπορεί κανείς
σε αυτήν την Αίθουσα να αµφισβητήσει την ανάγκη αυτών των
µεγάλων αναγκών και µεταρρυθµίσεων που εισάγονται µε το υπό
συζήτηση σχέδιο νόµου και έχουν ανάγκη οι Ένοπλες ∆υνάµεις
της χώρας.

Είναι γνωστό σε όλους ότι ο στρατός µας είναι µία αντίστοιχη
µικρογραφία της κοινωνίας µας. Και όπως ακριβώς η κοινωνία
µας έχει ανάγκη για περισσότερη δηµοκρατία, περισσότερη δια-

φάνεια, περισσότερο κράτος δικαίου, αλλά και σήµερα ιδιαίτερα
στην εποχή που είναι τόσο δύσκολη δηµοσιονοµικά, υπάρχει ανά-
γκη και για εξορθολογισµό των δαπανών, για συµµάζεµα των
κακώς κειµένων, έτσι ακριβώς και η αντίστοιχη κοινωνία των Ενό-
πλων ∆υνάµεων, αλλά και η ελληνική κοινωνία προσδοκούν ότι
θα υπάρξει αυτός ο κυβερνητικός σχεδιασµός, ο οποίος θα δίνει
λύσεις όσον αφορά στα φλέγοντα ζητήµατα των Ενόπλων ∆υνά-
µεων.

Το παρόν σχέδιο νόµου ασχολείται κυρίως µε την λεγόµενη ιε-
ραρχία των στελεχών των Ενόπλων ∆υνάµεων και µε τα ζητήµατα
που αφορούν στην υπηρεσιακή εξέλιξη και στην ιεραρχία εν γένει
των αξιωµατικών.

Ωστόσο, στο υπό συζήτηση σχέδιο νόµου περιέχονται και άλλα
θέµατα, τα οποία είναι απολύτως συναφή και άπτονται διαφόρων
σηµαντικών ζητηµάτων που αφορούν στη διοίκηση των Ενόπλων
∆υνάµεων. Το παρόν σχέδιο νόµου είναι ένα εκτεταµένο σχέδιο
που απευθύνεται στο σύνολο των εκκρεµών ζητηµάτων των Ενό-
πλων ∆υνάµεων.

Το πρώτο µέρος, αν και δεν εντάσσεται αυτή η θέση µου στη
σηµερινή ηµερήσια διάταξη –δεν µου ήταν κατορθωτό να ανα-
φερθώ τις προηγούµενες ηµέρες- στοχεύει στην καθιέρωση ενός
πλήρους συστήµατος αξιοκρατίας για την ανέλιξη των στελεχών
των Ενόπλων ∆υνάµεων µε γνώµονα τόσο τη διαφάνεια, όσο και
τον επαγγελµατισµό, ενώ παράλληλα κάνει σηµαντικά βήµατα
για την ενίσχυση του κράτους δικαίου εντός του στρατεύµατος.
Επιχειρείται έτσι και δεν νοµίζω ότι υπάρχουν γι’ αυτό αµφισβη-
τήσεις, η ανατροπή ή η αναθεώρηση του υπάρχοντος καθεστώ-
τος που επέτρεπε φαινόµενα κοµµατικοποίησης των Ενόπλων
∆υνάµεων, ενός αρνητικού ζητήµατος και µιας κακής νοοτρο-
πίας, βαθιάς ριζωµένης στο στράτευµα, λόγω των ειδικών, ιστο-
ρικά, λόγων που όλοι γνωρίζουµε.

Αυτό γίνεται στο κεφάλαιο Γ’ µε µία σειρά άρθρα από το 4 έως
και το 13, όπου εξειδικεύεται η αντικειµενικοποίηση της διαδικα-
σίας των υπηρεσιακών µεταβολών των στελεχών των Ενόπλων
∆υνάµεων, η οποία στοχεύει στην κατά το δυνατόν, επιτρέψτε
µου την έκφραση, «απορουσφετοποίηση» του στρατεύµατος.
Θεωρώ ότι αυτό θα εκληφθεί θετικά απ’ όλους τους στρατιωτι-
κούς.

Θέλω να κάνω κάποιες παρατηρήσεις σχετικά µε το κεφάλαιο
∆’, όπου ρυθµίζονται ζητήµατα αξιολόγησης, εξέλιξης και ιε-
ραρχίας των αξιωµατικών των Ενόπλων ∆υνάµεων. Επίσης,
θεωρώ σηµαντικό να ξεκαθαριστεί πώς είναι δυνατόν η γνώση
ξένης γλώσσας να αποτελεί επικουρικό κριτήριο, ενώ θεµελιακό
κριτήριο, αντιστρόφως, να είναι η εµπειρία των στελεχών σε θέ-
σεις διεθνούς επιπέδου, όπως προβλέπεται από το άρθρο 29,
παράγραφος 2α και 2β. Ακόµη, θέλω να προτείνω να προστίθε-
ται σε κάθε κρίση αξιωµατικού κατ’ απόλυτο εκλογή η φράση ότι:
«ο παρών κρινόµενος αξιωµατικός έχει τα κριτήρια προαγωγής
σε βαθµό εξαίρετο στους βαθµούς των ανωτέρων αξιωµατικών
και έχει αποφοιτήσει απ’ όλα τα υποχρεωτικά σχολεία µε βαθµό
εξαίρετο», ώστε να διασφαλίζεται η πιστή εφαρµογή του παρό-
ντος. Γιατί κάθε παρέκκλιση είναι δυνατόν να επιφέρει σε κάποιες
περιπτώσεις εύλογες αµφισβητήσεις.

Πέραν των ανωτέρω, θα ήθελα να συγχαρώ την ηγεσία του
Υπουργείου για τη νοµοθετική ρύθµιση που περιλαµβάνεται στο
σχέδιο νόµου και ειδικότερα γι’ αυτήν του άρθρου 82, που αφορά
στην αναγνώριση των πολεµιστών της Κύπρου και τις ουσιαστι-
κές ρυθµίσεις που κάνουν κατά µία έννοια καλύτερη τη δύσκολη
ζωή ακόµη και σήµερα, αυτών των ξεχωριστών συµπολιτών µας.
Προφανώς ορθά εξαιρούνται µόνο αυτοί οι οποίοι έχουν αποδε-
δειγµένη συµµετοχή σε δράσεις εναντίον της νόµιµης λειτουρ-
γίας του πολιτεύµατος της Κυπριακής ∆ηµοκρατίας, ώστε να µην
επωφεληθεί κάποιος, ο οποίος είχε συµµετοχή στο πραξικόπηµα
κατά του Μακαρίου.

Επίσης, συµφωνώ µε τις ρυθµίσεις, οι οποίες προβλέπουν τη
δηµιουργία µιας κατ’ αρχήν νοµικής βάσης για την επιστροφή
των ανενεργών στρατοπέδων στους ΟΤΑ και σε κάποιες περι-
πτώσεις στα ΑΕΙ. Ίσως, όµως, πέρα από την προβλεπόµενη ρύθ-
µιση που αφορά στην παραχώρηση της χρήσης, θα πρέπει να
διευκολύνουµε σε κάποιες περιπτώσεις και την παραχώρηση
κατά κυριότητα µε προϋποθέσεις.
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Αναφερόµενος ιδιαίτερα στην περιφέρειά µου, στο Νοµό Κα-
βάλας, θέλω να πω ότι η αξιοποίηση των στρατοπέδων είναι ένα
µεγάλο θέµα που αφορά την τοπική µας κοινωνία. Αποτελεί µία
πρόκληση αναβάθµισης ολόκληρου του πολεοδοµικού ιστού της
πόλης µας, γιατί οι εκτάσεις που καταλαµβάνουν αυτά τα στρα-
τόπεδα αποτελούν, βέβαια, δηµόσια γη, η οποία παραχωρήθηκε
στο στρατό από την τοπική κοινωνία µας για τις ανάγκες του, οι
οποίες τις προηγούµενες δεκαετίες, για τους γνωστούς ιστορικά
λόγους, ήταν ιδιαίτερα υψηλές. Σήµερα, αυτές οι ανάγκες έχουν
εκλείψει. Από τη στιγµή που η δηµοτική αρχή της Καβάλας έχει
συγκεκριµένη πρόταση για την αξιοποίηση των στρατοπέδων
µέσω της συµµετοχής της στο γνωστό Πρόγραµµα «FATE», δη-
λαδή «από το στρατό στην επιχειρηµατικότητα», θεωρώ ότι µόνο
θετικά πράγµατα µπορούν να προκύψουν από τη δική σας σύµ-
φωνη γνώµη και από τη θετική ανταπόκρισή σας σ’ αυτό το δίκαιο
αίτηµα της τοπικής κοινωνίας µας.

Απ’ όλα τα παραπάνω, τα οποία επιγραµµατικά ανέπτυξα, είναι
αυτονόητο ότι στηρίζουµε µε θέρµη αυτήν τη νοµοθετική πρω-
τοβουλία και καλούµε χωρίς µικροψυχίες να το κάνουν και οι
άλλες πτέρυγες της Βουλής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ο κ. Παυλόπουλος

έχει το λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Με αφορµή τη συζήτηση του

σηµερινού νοµοσχεδίου και ιδίως µε αφορµή τη συζήτηση του
άρθρου 71, θέλω να θέσω ένα γενικότερο ζήτηµα, το οποίο προ-
κύπτει ύστερα από τη χθεσινή εξέλιξη που συναρτάται µε την
απόφαση του Πρωθυπουργού να «αναδιοργανώσει» τη λειτουρ-
γία της Κυβέρνησης µε την απόφαση την οποία πήρε να ορίσει
ένα είδος «συντονιστή» «αναπληρωτή» αντ’ αυτού.

Το λέω, γιατί µέσα απ’ αυτό το νοµοσχέδιο και ιδίως µέσα από
το άρθρο 71 αναδεικνύεται εκείνο που µας κάνει πάντοτε να εί-
µαστε ιδιαίτερα επιφυλακτικοί και να τονίζουµε την απόσταση, η
οποία υφίσταται ανάµεσα στα έργα και στα λόγια της Κυβέρνη-
σης. Το άρθρο 71 λέει τα αυτονόητα. Είναι σωστά γραµµένα.
Ορίζει ότι ένα από τα σηµαντικά ζητήµατα της κυβερνητικής πο-
λιτικής, δηλαδή η πολιτική Εθνικής Άµυνας, καθορίζεται από την
Κυβέρνηση και εκτελείται από τον αρµόδιο Υπουργό, όπως είστε
εσείς. Αυτονόητα πράγµατα.

Αυτό προκύπτει από τα άρθρα 82 και 83 του Συντάγµατος.
∆ιότι αν πάρουµε τα άρθρα του Συντάγµατος, τι µας λένε; Η Κυ-
βέρνηση καθορίζει και κατευθύνει τη γενική πολιτική της χώρας,
ο Πρωθυπουργός -ακόµη και στο πλαίσιο του πρωθυπουργοκε-
ντρικού µας συστήµατος- ως primous inter pares είναι εκείνος
που εξασφαλίζει την ενότητα της Κυβέρνησης και κατευθύνει τις
ενέργειές της για την εφαρµογή της κυβερνητικής πολιτικής. Και
οι Υπουργοί –σας θυµίζω τι λέει το άρθρο 83- έχουν τις αρµο-
διότητες που καθορίζει ο νόµος. ∆ηλαδή η Κυβέρνηση καθορίζει
τη γενική πολιτική, ο Πρωθυπουργός εξασφαλίζει την ενότητα
και κατευθύνει τις ενέργειές της και οι Υπουργοί έχουν αρµο-
διότητες σύµφωνα µε το νόµο.

Αυτό το συνταγµατικό πλαίσιο δεν νοµίζω ότι µπορεί να το πα-
ραβιάσει κανείς. Αυτό λέτε και στο άρθρο 71. Η Κυβέρνηση κα-
θορίζει την πολιτική της Εθνικής Άµυνας και εσείς, ως αρµόδιοι
Υπουργοί, στο πλαίσιο της κυβερνητικής πολιτικής και υπό την
κατεύθυνση του Πρωθυπουργού, εκτελείτε την πολιτική αυτή.

∆ιαβάστε όµως σας παρακαλώ την απόφαση 264 του κυρίου
Πρωθυπουργού χθες, η οποία εκδόθηκε ως κανονιστική πράξη
µε την εξουσιοδότηση που παρέχει ο νόµος. Τι λέει αυτή η από-
φαση περίπου;

Θα αφήσω το γεγονός ότι στην Κυβέρνησή σας υπάρχει Αντι-
πρόεδρος που δεν ξέρω τι θα κάνει µετά από αυτήν την από-
φαση. Στον πρώτο όµως τη τάξει Υπουργό -µετά τον
Αντιπρόεδρο φυσικά κατά την ιεραρχία των Υπουργείων- τον
Υπουργό Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Ηλεκτρονικής
∆ιακυβέρνησης αναθέτει πέραν του συντονισµού –και θα το
αφήσω αυτό, γιατί και εκεί τίθεται ένα θέµα- και ένα άλλο µείζον
ζήτηµα. Του αναθέτει νοµοθετική πρωτοβουλία, δηλαδή τη δυ-
νατότητα να εισηγείται νόµους στη Βουλή, αλλά και την αρµο-
διότητα σε ό,τι αφορά την έκδοση διαταγµάτων και κανονιστικών
πράξεων πέραν του Υπουργείου του. ∆ιαβάστε την απόφαση.

Με απλές λέξεις, µε την απόφαση αυτή, ευτυχώς που προλά-
βατε να φέρετε το νοµοσχέδιο εσείς. Γιατί κάλλιστα θα µπο-
ρούσε να σας πει ο αρµόδιος από χθες Υπουργός «αυτόν τον
τοµέα θέλω να τον εισηγηθώ εγώ». Αυτά λέει verbatim η από-
φαση του Πρωθυπουργού. Και το ζήτηµα του τι κάνετε µέσα στην
Κυβέρνηση και ποια είναι η σχέση σας, αυτό λίγο αφορά τους
πολίτες και την πολιτική. Τους αφορά εµµέσως αν θέλετε.

Αυτήν την ώρα όµως εγείρεται ένα µείζον συνταγµατικό ζή-
τηµα. Είναι η πρώτη φορά –εγώ δεν το έχω θυµηθεί ποτέ στα κοι-
νοβουλευτικά χρονικά, και δεν εννοώ υπό το καθεστώς του
Συντάγµατος του 1975, αναφέροµαι και προηγουµένως- που
βλέπω απόφαση Πρωθυπουργού η οποία δίνει περίπου -αλλά
αυτό είναι το λιγότερο- το συντονιστικό ρόλο σ’ έναν Υπουργό,
όταν υπάρχει µάλιστα και Αντιπρόεδρος.

Επικαλούµαι εδώ –αν και δεν µπορούµε βέβαια να επικαλού-
µαστε τέτοιες ιδιότητες, γιατί είµαστε όλοι Βουλευτές και πολι-
τικοί- επ’ αφορµή της ερµηνείας του Συντάγµατος και την άλλη
ιδιότητά σας. Όπως ξέρετε, ο Αντιπρόεδρος πρέπει να είναι
Υπουργός και κατόπιν Αντιπρόεδρος. Άρα ασκεί τις αρµοδιότη-
τες σε ό,τι αφορά τη νοµοθετική πρωτοβουλία, που έχει ως αρ-
µόδιος Υπουργός.

Μπορείτε να µου πείτε πότε άλλοτε εµφανίστηκε το φαινόµενο,
µε εξουσιοδοτική απόφαση του Πρωθυπουργού, να έχει Υπουρ-
γός αρµοδιότητες νοµοθετικής πρωτοβουλίας και έκδοσης κα-
νονιστικών πράξεων σε επίπεδο διατάγµατος ή κανονιστικής
πράξης πέραν εκείνων που αφορούν το Υπουργείο του, αφού
κατά το Σύνταγµα –και µιλάω για το άρθρο 83- οι αρµοδιότητες
του κάθε Υπουργείου καθορίζονται µε νόµο και τις αρµοδιότη-
τες αυτές δεν µπορεί ούτε βεβαίως η απόφαση του Πρωθυ-
πουργού, που είναι µια κανονιστική πράξη, να παραβιάσει;

Γι’ αυτό σας είπα ότι καλά τα λέτε στα νοµοσχέδιά σας ορι-
σµένες φορές, αλλά πόρρω απέχει η εφαρµογή των διατάξεων
αυτών από εκείνα που ο νόµος ορίζει. Φοβούµαι πάρα πολύ –σας
το λέω- ότι αυτή η λειτουργία της Κυβέρνησης, αυτού του είδους
οι παρεµβάσεις Υπουργών σε άλλους Υπουργούς, κλονίζει βα-
θύτατα και την ενότητα της Κυβέρνησης, αλλά και την αποτελε-
σµατικότητά της.

Γιατί παρατηρούµε τον τελευταίο καιρό –και αυτό είναι το δεύ-
τερο που θέλω να επισηµάνω εν κατακλείδι- και το εξής απί-
στευτο φαινόµενο. Μιλάω για την αποτελεσµατικότητα της
Κυβέρνησης. ∆εν φτάνει ότι οδηγηθήκαµε στο ∆ιεθνές Νοµι-
σµατικό Ταµείο µε δική σας αποκλειστικά ευθύνη -της Κυβέρνη-
σής σας- ότι είµαστε υπό τα «Καυδιανά ∆ίκρανα» του ∆ιεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου και αν θέλετε, στην προκρούστεια κλίνη
του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, αλλά και από την άλλη
πλευρά φτάσαµε στο σηµείο το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο -µε
την έκθεσή του- να απευθύνει οδηγίες και συστάσεις στα πολι-
τικά κόµµατα του τόπου, στην Αντιπολίτευση για το πώς θα ασκή-
σει τα καθήκοντά της.

Φτάσαµε στο σηµείο να έχετε τους εκπροσώπους του ∆ιε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου µέσα στα Υπουργεία. Αυτό όµως
είναι δική σας ευθύνη, της Κυβέρνησής σας. Ο ελληνικός λαός
θα κρίνει τις αποφάσεις σας. Είναι όµως αδιανόητο, είναι απα-
ράδεκτο -και αυτό το καταγγέλλουµε προς πάσα κατεύθυνση-
εκθέσεις του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου να καταφέρονται
µ’ αυτόν τον τρόπο για τις πολιτικές δυνάµεις του τόπου.

∆εν ξέρω µε ποιους έχει σχέση το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Τα-
µείο γενικότερα στον κόσµο, αλλά εδώ είναι µια χώρα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και δηµοκρατική χώρα. Καθορίζει το µέλλον
της µόνη της. Οι πολιτικές δυνάµεις κάνουν τη δουλειά τους
όπως ακριβώς εντέλλονται από τον ελληνικό λαό και δεν πρό-
κειται να δεχθούµε συστάσεις και οδηγίες από κανέναν. Αυτό το
διευκρινίζω, για να µην υπάρχουν παρερµηνείες.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ο Υπουργός Εθνι-

κής Άµυνας κ. Βενιζέλος έχει ζητήσει το λόγο για µια παρέµβαση.
Έχετε το λόγο για τρία λεπτά, κύριε Υπουργέ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):

Επειδή ο κ. Παυλόπουλος αφιέρωσε το χρόνο της οµιλίας του
σε γενικότερα θέµατα κυβερνητικής πολιτικής, είµαι υποχρεω-
µένος να απαντήσω.
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Η Κυβέρνηση είναι το µείζον πολιτικό όργανο. Υπεύθυνη ούσα
ενώπιον της Βουλής και κρινόµενη καθηµερινά από τον ελληνικό
λαό, αγωνίζεται να διαχειριστεί µια πρωτοφανή κρίση, να δια-
σφαλίσει την κοινωνική συνοχή, την οικονοµική σταθερότητα και
την υπέρβαση των απειλών οι οποίες εξακολουθούν να είναι πα-
ρούσες.

Ο ελληνικός λαός αντιλαµβάνεται κάτι που δυστυχώς δεν το
αντιλαµβάνεται η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ότι είµαστε υπο-
χρεωµένοι να δεχθούµε περιορισµούς, περικοπές, είµαστε υπο-
χρεωµένοι να περάσουµε µια περίοδο δύσκολη, να διέλθουµε µια
έρηµο, προκειµένου να αποκτήσουµε ξανά την προοπτική και τη
δυνατότητα που αναλογεί στις οικονοµικές δυνάµεις της χώρας.
Βεβαίως η κοινωνία, η οικονοµία, η αγορά θέλει από εµάς, από το
κράτος, από την Κυβέρνηση, από το πολιτικό σύστηµα, από τη
Βουλή να διασφαλίσουµε ότι δεν θα υπάρξει χρεοκοπία, ότι δεν
θα υπάρξει ακραία εκδήλωση κρίσης, ότι θα µπορέσουµε να
βγούµε από το τούνελ, ότι υπάρχει ένα σχέδιο µε αρχή, µέση και
τέλος, ότι υπάρχει φως.

Αυτό είναι το πλαίσιο µέσα στο οποίο αυτή τη στιγµή κινείται
µια εκ των πραγµάτων εθνική κοινωνική συµφωνία, που βεβαίως
πρέπει να εξειδικευθεί, που βεβαίως πρέπει να εφαρµόζεται µε
πολύ µεγάλη αποτελεσµατικότητα και ταχύτητα, αλλά και µε
υπευθυνότητα και συναίνεση, για να µπορέσουµε να βγούµε όσο
γίνεται πιο ασφαλείς, ει δυνατόν αλώβητοι, ώστε να αποκτήσουν
ξανά οι συνταξιούχοι και οι µισθωτοί το επίπεδο ζωής που τους
στερήσαµε, να αποκτήσουν ξανά οι επιχειρήσεις τις επιχειρηµα-
τικές προοπτικές που πρέπει να έχουν.

Αυτό είναι ένα σύνθετο εθνικό, οικονοµικό, πολιτικό, διεθνο-
πολιτικό εγχείρηµα και αυτό χειρίζεται η Κυβέρνηση. Η συζήτηση
για τις αρµοδιότητες, τους ρόλους, τις προσωπικές σταδιοδρο-
µίες είναι µια συζήτηση δευτερεύουσα, είναι µια συζήτηση που
για µας δεν έχει καµµία σηµασία.

Είµαστε όλοι στρατευµένοι σε µια συλλογική εθνική προσπά-
θεια. Αυτό δεν αφορά µόνο τον Πρωθυπουργό και τα µέλη της
Κυβέρνησης, αφορά και τους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ και όλη τη
χώρα. Πρέπει να αφορά όλες τις πολιτικές δυνάµεις. Θα ήταν κα-
τώτερο των περιστάσεων να στρέψουµε την προσοχή µας σε µια
φορµαλιστική, νοµική συζήτηση για το ποιος έχει ποια αρµοδιό-
τητα και ποια είναι η θέση του σε µια τυπική επετηρίδα.

Στην πολιτική, την επετηρίδα τη διαµορφώνει η συνείδηση του
λαού. Ο λαός µάς τοποθετεί όλους σε µια κλίµακα αξιών. ∆εν πε-
ριµένει κανείς µας να τοποθετηθεί επί τη βάσει νόµων ή αποφά-
σεων. Έτσι δουλεύουµε και έτσι θα δουλέψουµε.

Πρέπει να ξεφύγουµε απ’ αυτή την άγονη συζήτηση, η οποία
δεν προέρχεται από την Κυβέρνηση, αλλά ζούµε όλοι σ’ ένα δη-
µόσιο χώρο όπου αναπτύσσονται επιχειρήµατα και βεβαίως προ-
καλούνται και εντάσεις. Επειδή είµαι πάρα πολύ µακριά από τη
συζήτηση αυτή, επειδή δεν έχω εµπλακεί σ’ αυτή τη συζήτηση
ούτε δηµόσια ούτε ιδιωτικά, έχω και προσωπικά την υποχρέωση
να τονίσω, εδώ επίσηµα, εκ µέρους της Κυβέρνησης, από του
Βήµατος της Βουλής, ότι πρέπει επειγόντως να στρέψουµε, ως
έθνος και ως κοινωνία, την προσοχή µας στα ουσιώδη.

Βοηθείστε µας, ως Αντιπολίτευση. Έχετε υποχρέωση στο
κάτω-κάτω. Έχετε υποχρέωση, γιατί εµείς κληθήκαµε να διαχει-
ριστούµε µία κατάσταση που δεν την είχαµε διαµορφώσει εµείς,
τουλάχιστον τα τελευταία έξι χρόνια. Και µην επικαλείστε την
τρόικα και το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Μάλιστα, η τρόικα επι-
σκέφθηκε τους Υπουργούς και συζήτησε µαζί τους µε θεσµική
αξιοπρέπεια, όπως αρµόζει σ’ ένα κράτος που έχει υπόσταση,
που είναι κράτος – µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ∆ιε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου.

Επισκέφθηκε, όµως και τον κ. Σαµαρά η τρόικα και συζήτησε
µαζί του. Ξέρετε το περιεχόµενο της συζήτησης; Αξίζει να µιλή-
σουµε δηµόσια στη Βουλή για το περιεχόµενο αυτών των συζη-
τήσεων. Εάν πιστεύετε ότι υπάρχει άλλος τρόπος
συγκροτηµένος, παρουσιάστε τον συγκροτηµένο, όχι κατά το
απορριπτικό και αρνητικό του σκέλος «Όχι στην πολιτική του µνη-
µονίου». Σε ποια πολιτική;

Εµείς δεν µιλάµε για µία πολιτική του µνηµονίου, µιλάµε για
µία πολιτική της εθνικής διάσωσης, µιλάµε για µία πολιτική εθνι-
κής ανάγκης, µιλάµε για µία πολιτική της εθνικής προοπτικής,

για ένα εθνικό σχέδιο. Άρα υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι πρέπει
να καταπολεµηθεί η φοροδιαφυγή και η εισφοροδιαφυγή; Υπάρ-
χει καµµία αµφιβολία ότι πρέπει να απελευθερωθούν οι παρα-
γωγικές δυνάµεις του τόπου, οι δυνάµεις της αγοράς; Υπάρχει
καµµία αµφιβολία ότι πρέπει να λειτουργεί η Ελλάδα ως ένα ευ-
νοµούµενο σύγχρονο κράτος; Προφανώς δεν υπάρχει.

Άρα, λοιπόν, το µνηµόνιο σε πολύ µεγάλο βαθµό είναι αποτέ-
λεσµα του γεγονότος ότι δυστυχώς το πολιτικό σύστηµα ήταν
αµνήµον. Και έχουµε πολύ µεγάλη ευθύνη. Και έχει ευθύνη και η
κοινωνία βεβαίως, η οποία πολλές φορές εξωθεί το πολιτικό σύ-
στηµα σε µία πελατειακή σχέση που θέλει δύο. Αλλά όταν ασκείς
την εξουσία, όταν είσαι εντολοδόχος του ελληνικού λαού, δεν
µπορείς να µετακυλύεις την ευθύνη στον πολίτη. Άρα να µιλή-
σουµε µε ειλικρίνεια στους πολίτες, να µιλήσουµε µε ειλικρίνεια
στις παραγωγικές δυνάµεις, να µιλήσουµε µε ειλικρίνεια στους
κοινωνικούς εταίρους, να τους καλέσουµε να συµπράξουν σε
αυτό το νέο εθνικό σχέδιο, να αλλάξουµε τα δεδοµένα, να δώ-
σουµε στην Ελλάδα τη θέση που της αξίζει και µπορεί.

Η Ελλάδα του µνηµονίου, η Ελλάδα του ∆ιεθνούς Νοµισµατι-
κού Ταµείου εξακολουθεί να είναι η υπ’ αριθµόν 30 οικονοµία
στον κόσµο σε όγκο. Εξακολουθεί να έχει ένα αξιοζήλευτο άθροι-
σµα αποταµίευσης και επενδύσεων. Κι έχει έναν τεράστιο
πλούτο, έχει ενδογενείς δυνάµεις, έχει φυσικούς πόρους, έχει τη
γη της, έχει τη θέση της, έχει το µυαλό των ανθρώπων της. Είναι
δυνατόν εµείς εδώ συνεχώς καθηµερινά, µε κάθε ευκαιρία, ακαί-
ρως, ευκαίρως, να οδηγούµε τη χώρα στα τάρταρα της απαι-
σιοδοξίας και της µιζέριας; Αυτό είναι αντιπαραγωγικό,
αντικοινωνικό, αντεθνικό. Ο τόπος θέλει αξιοπρέπεια, υπερηφά-
νεια, αισιοδοξία, προοπτική, ενότητα. Ας δώσουµε κάτι. Ας στα-
µατήσουµε να προσεγγίζουµε µε τόσο ξεπερασµένο –θα έλεγα-
και αναποτελεσµατικό τρόπο τα θέµατα αυτά. Και αυτό δεν είναι
τώρα ένας λόγος πολιτικός σε αντίθεση µε την αντιπολίτευση,
αλλά είναι µία παράκληση. ∆ιατυπώνω µία παράκληση. Ας αρ-
θούµε στο ύψος των περιστάσεων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό κ. Ευάγγελο Βενιζέλο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ

το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Επειδή είστε φίλοι,

θα µπορούσα, αλλά θα αποφασίσετε εάν θα µιλήσει ο Κοινο-
βουλευτικός σας Εκπρόσωπος.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Για δέκα δευτερόλεπτα, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ωραία. Κάντε τα
δέκα δευτερόλεπτα, για να µε πείσετε.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θα συµφωνούσα σε όλα, κύριε
Υπουργέ, εάν δεν ήταν ο Πρωθυπουργός ο οποίος για την Ελ-
λάδα -που εσείς είπατε προηγουµένως ότι έχει δυνάµεις, αν-
θρώπους, γη, πλούτο- και ως Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης και ως Πρωθυπουργός δεν είχε πει πως είναι η
χώρα της διαφθοράς, χώρα των διεφθαρµένων, κάνοντας ανεύ-
θυνα την εξαίρεση κανόνα. Χαίροµαι γι’ αυτά που είπατε. Μακάρι
όµως να τα έλεγε και ο Πρωθυπουργός και Αρχηγός σας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Παυλόπουλε.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.
Ευριπίδης Στυλιανίδης έχει το λόγο.

Ορίστε, κύριε Στυλιανίδη, έχετε το λόγο.
ΕΥΡΙΠΙ∆ΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Υπουργέ, είναι δικαίωµά σας

–και αυτό συζητείται βέβαια, αλλά εν πάση περιπτώσει είναι επι-
λογή σας- ως Κυβέρνηση αντί να αναφέρεσθε στον ελληνικό λαό
και στους Έλληνες πολίτες, να αναφέρεστε στο ∆ιεθνές Νοµι-
σµατικό Ταµείο, το οποίο συνειδητά επιλέξατε. Αλλά αυτό είναι
ένα άλλο ζήτηµα, το οποίο το έχουµε εκτενώς συζητήσει και θα
συνεχίσουµε να το συζητούµε για το επόµενο διάστηµα.

Εδώ προηγουµένως ο συνάδελφος κ. Παυλόπουλος σας έκανε
µία βαρύνουσα επισήµανση, η οποία έχει και συνταγµατική διά-
σταση, διότι ακουµπά τον σκληρό πυρήνα της λειτουργίας της
δηµοκρατίας µας.

Έχει δηµιουργηθεί µία περίεργη ατµόσφαιρα µε τις αποφά-
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σεις του Πρωθυπουργού. Εντάξει, είναι σαφές ότι το κουµάντο
το κάνει ο Πρωθυπουργός όταν βρίσκεται στην Ελλάδα. Και συ-
ζητούµε τώρα την περίπτωση εκείνη που απουσιάζει από την Ελ-
λάδα. Μέχρι τώρα ξέραµε ότι υπάρχει ένας αντιπρόεδρος που
συντονίζει. Τώρα φαίνεται ότι ο Αντιπρόεδρος αυτός στερείται
αρµοδιοτήτων να συντονίσει. Κι έρχεται αυτή η απόφαση που
προηγουµένως ο κ. Παυλόπουλος ανέφερε, να δώσει υπερεξου-
σίες στον πρώτο τη τάξει Υπουργό, κατά παράβαση συγκεκρι-
µένου άρθρου του Συντάγµατος. Και να του δώσει µάλιστα µία
πρόσθετη εξουσία να νοµοθετεί στη θέση σας και στη θέση του
κάθε Υπουργού. Αυτό ουσιαστικά καταρρίπτει τους βασικούς κα-
νόνες λειτουργίας του δηµοκρατικού πολιτεύµατος, προσβάλλει
–αν θέλετε- το ίδιο το Σύνταγµα και ίσως δηµιουργήσει στο µέλ-
λον τριβές και αναποτελεσµατικές λειτουργίες που µπορούν να
επιδεινώσουν σοβαρά τη λειτουργία της Κυβέρνησης και τη λει-
τουργία του Κοινοβουλίου και ενδεχοµένως τη λειτουργία του
ίδιου του κράτους.

Σε αυτήν την επισήµανση είδα ότι µε εύσχηµο τρόπο κρατή-
σατε αποστάσεις –και καλά κάνατε- διότι είστε από τους ανθρώ-
πους που διδάσκουν πειστικά Συνταγµατικό ∆ίκαιο και γνωρίζετε
το βάθος αυτής της απόφασης.

Αλλά εµείς οφείλουµε, πέρα από τη νοµική και συνταγµατική
επισήµανση, που έχει πολύ µεγάλη αξία, που ακούσατε προη-
γουµένως, να δώσουµε και την αντίστοιχη πολιτική προέκταση
στην ιστορία. Τι συµβαίνει; Ο Πρωθυπουργός δεν εµπιστεύεται
τους Υπουργούς του ή ο ίδιος παραιτείται από το δικαίωµα να
συντονίζει αυτήν την Κυβέρνηση και να συµβάλει στην αποτελε-
σµατικότητά της; ∆ηµιουργούνται προβλήµατα, τα οποία νοµίζω
ότι προσβάλουν ακόµα και αυτά καθ’ αυτά τα µέλη της Κυβέρ-
νησης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κ. Στυλιανίδη.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Λυ-

πάµαι γιατί γίνεται αυτή η παρεµπίπτουσα συζήτηση πριν εξα-
ντληθεί ο κατάλογος των οµιλητών επί του νοµοσχεδίου, αλλά η
Βουλή είναι ένα δυναµικό φαινόµενο πάντα και ζητώ την κατα-
νόηση των συναδέλφων, που είναι εγγεγραµµένοι.

Θα µπορούσα να απαντήσω αντιστρέφοντας την πολιτική επι-
χειρηµατολογία. ∆εν θα αναφερθώ στην κατάσταση που επικρα-
τεί στον χώρο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και της
ευρύτερης συντηρητικής παράταξης. Εγώ παρακολουθώ µε προ-
σοχή και όπως είπα και χθες θέλω και θέλουµε έναν πυλώνα,
όπως είναι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ένα θεσµικό πυλώνα να
λειτουργεί µε αποτελεσµατικότητα και αξιοπιστία, γιατί αλλιώς
υπάρχουν επικίνδυνες ανισορροπίες στο θεσµικό δηµοκρατικό
µας σύστηµα. Εγώ σας εύχοµαι το καλύτερο.

Εσείς τώρα ασκείτε µία κριτική νοµικίστικη µε αφορµή µία από-
φαση.

Σας λέω λοιπόν: Μεταφέρονται αρµοδιότητες στο Υπουργείο
Εσωτερικών, αρµοδιότητες που αφορούν τη Γενική Γραµµατεία
Επικοινωνίας και τη Γενική Γραµµατεία Ενηµέρωσης και το
Υπουργείο Εσωτερικών αναλαµβάνει τον επικοινωνιακό συντονι-
σµό. Παλιά υπήρχε Υπουργείο Τύπου, παλαιότερα υπήρχε
Υπουργείο Προεδρίας, κάποια στιγµή υπήρχαν αυτοτελείς γενι-
κές γραµµατείες υπαγόµενες σε Υφυπουργό παρά τω Πρωθυ-
πουργώ. Τα σχήµατα αλλάζουν, η ουσία είναι µία. Επ’ αυτών των
αρµοδιοτήτων ο Υπουργός, που τώρα είναι Υπουργός Εσωτερι-
κών, έχει και κανονιστική αρµοδιότητα και νοµοθετική πρωτο-
βουλία. Πουθενά δεν λέει η απόφαση αυτή του Πρωθυπουργού
ότι αποκτά πρόσθετη αρµοδιότητα νοµοθετικής πρωτοβουλίας
ή πρόσθετη κανονιστική αρµοδιότητα και στα πεδία αρµοδιότη-
τας άλλων Υπουργείων. Πουθενά. Αυτό είναι µία παρερµηνεία,
µία παρανάγνωση, η οποία µπορεί να έχει µία δηµοσιογραφική ή
παραπολιτική αξία, αλλά µέσα στο Κοινοβούλιο δεν µπορεί να
λέγεται. Μεταξύ νοµικών δεν µπορεί να υποστηρίζεται.

Πάντως, σας διαβεβαιώνω ότι οι αρµοδιότητες του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας και οι αρµοδιότητες του ΚΥΣΕΑ είναι απο-
λύτως ακέραιες και αλώβητες.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Άρα συνεχίζουµε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ο κ. Πέτρος Ευθυ-
µίου έχει καλυφθεί. Ο κ. Σπυρίδων Χαλβατζής έχει ζητήσει το
λόγο.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Θα κάνω µία σύντοµη παρέµβαση,

κύριε Πρόεδρε. Μερικές φορές τα τυπικά και ουσιαστικά ζητή-
µατα µπλέκονται και ενώ έχουµε να συζητήσουµε και συζητάµε
ένα συγκεκριµένο θέµα, επανειληµµένα αρκετοί από τους οµι-
λητές αναφέρονται στη γενικότερη πολιτική. Αυτό είναι δικαίωµα
του καθενός.

Κατά την άποψη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, το
κύριο θέµα είναι ότι η πολιτική που εφαρµόζεται είτε από τη Νέα
∆ηµοκρατία είτε από το ΠΑΣΟΚ «περπατά» στις ίδιες «ράγες»,
έχει την ίδια κατεύθυνση, την ίδια τροχιά. Σε ποιο ουσιαστικό ζή-
τηµα διαφέρουν οι πολιτικές; Πού διαφωνείτε, κύριοι της Νέας
∆ηµοκρατίας; Στην πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Στην πο-
λιτική του ΝΑΤΟ; Στην πολιτική των εξοπλισµών; Στην πολιτική η
οποία στέλνει ελληνικά στρατεύµατα σ’ όλο τον κόσµο, στο Αφ-
γανιστάν, στη Σοµαλία, στα Βαλκάνια και αλλού;

Εν πάση περιπτώσει, ποιος κατάργησε το οκτάωρο; Τα δύο
κόµµατα, η Νέα ∆ηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ κατάργησαν και το
οκτάωρο και το πενθήµερο και το σαραντάωρο και τις συλλογι-
κές συµβάσεις. Ας σταµατήσει αυτή η «κοκκοροµαχία», κύριε
Πρόεδρε, και ας κουβεντιάσουµε για πιο ουσιαστικά ζητήµατα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Χαλβατζή από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
Επιστρέφουµε στη Β’ Αθήνας µε τον πολύ fit και libero κ. Αθα-

νάσιο Αλευρά. Έχετε το λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΛΕΥΡΑΣ: Επειδή πάντα πρέπει να προσέχουµε

τις περιφέρειές µας, σας διορθώνω. Στην Α’ Αθηνών, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Έχετε δίκιο, κύριε
συνάδελφε. Οκτώ λεπτά είναι δικά σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΛΕΥΡΑΣ: Νοµίζω ότι είναι χρήσιµο, η συζήτηση
να διεξαχθεί στην ουσία του νοµοσχεδίου, γιατί η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση κατά την προσφιλή της τακτική για µία ακόµα
φορά χρησιµοποιεί νοµικά επιχειρήµατα, τα οποία δεν έχουν
σχέση µε την πολιτική ουσία, χωρίς ουσιαστικά επιχειρήµατα για
την ουσία της πολιτικής της Κυβέρνησης, µία πολιτική η οποία
έχει αναλάβει να οδηγήσει τη χώρα σ’ ένα ασφαλές οικονοµικό
και κοινωνικό περιβάλλον.

Όσον αφορά στο ζήτηµα των προεδρικών διαταγµάτων, είναι
γνωστό ότι τα προεδρικά διατάγµατα υφίστανται επεξεργασία
από το Συµβούλιο της Επικρατείας. Αν υπάρχουν νοµικά ζητή-
µατα, το Συµβούλιο της Επικρατείας θα τα επισηµάνει κι εκεί τε-
λειώνει η νοµική συζήτηση. Η πολιτική συζήτηση είναι αυτή την
οποία αποφεύγει η Νέα ∆ηµοκρατία και φοβάµαι ότι θα συνεχί-
σει να την αποφεύγει, γιατί δεν θέλει να πει µε καθαρό τρόπο
στον ελληνικό λαό ποιες είναι οι θέσεις της, µε ποια µέτρα και
µε ποιες πολιτικές µπορεί η χώρα σήµερα να βγει από την τερά-
στια κρίση, την οποία η ίδια η Νέα ∆ηµοκρατία κληροδότησε.

Στη συζήτηση του νοµοσχεδίου, κύριε Πρόεδρε, χθες είχα την
ευκαιρία να κάνω ορισµένες επισηµάνσεις. Επειδή διεξάγεται
ταυτόχρονα και η συζήτηση στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέ-
σεων για τις µεταφορές, δεν είµαι απόλυτα κατατοπισµένος για
τις αλλαγές που έχουν γίνει. Θα ήθελα στην αξιόλογη επιχειρη-
µατολογία που ανέπτυξε χθες ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, απα-
ντώντας στα σχόλιά µου να πω ότι στο το θέµα της ισότιµης
µεταχείρισης των υπαξιωµατικών από τις ΑΣΣΥ είχα θέσει χθες
για παράδειγµα το χρόνο προαγωγής στο βαθµό του ανθυπολο-
χαγού.

Υπάρχουν τάξεις, οι οποίες για να γίνουν ανθυπολοχαγοί χρει-
άζονταν είκοσι ένα χρόνια. Άλλες χρειάστηκαν είκοσι. Τώρα µε το
νοµοσχέδιο, πολύ σωστά µειώνεται ο χρόνος στα δεκαεννέα χρό-
νια, όµως σε σχέση µε τις τάξεις που θα γίνουν ανθυπολοχαγοί
µετά από δεκαεννέα έτη υπηρεσίας, υπάρχει µία άδικη µεταχεί-
ριση για εκείνους οι οποίοι χρειάστηκαν είκοσι ένα χρόνια. Υπο-
στήριξα ότι αυτό θα µπορούσε να λυθεί µε µία ρύθµιση
αναδροµικού χαρακτήρα. Ο Υπουργός σωστά απάντησε ότι η
αναδροµικότητα δηµιουργεί πολύ συχνά µεγάλες αναταραχές.
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Παρ’ όλα αυτά όµως, το 2004 η τότε πολιτική ηγεσία, ο κ. Σπη-
λιωτόπουλος, παρά τη γνώµη του ΣΑΓΕ έδωσε αναδροµικότητα
σε άλλες κατηγορίες, για παράδειγµα στις εθελόντριες του ν.
705/1979. Τους έδωσε αναδροµικότητα σε βάρος αυτών, οι
οποίοι ζητούν σήµερα να τους αναγνωριστεί ένα ίδιο δικαίωµα.
Ανατράπηκε η επετηρίδα, όχι µόνο για τους εν ενεργεία αλλά και
για εκείνους οι οποίοι είχαν αποστρατευτεί το 2004. Εποµένως,
θα έλεγα ότι η εξέταση του αιτήµατος για µία αναδροµική ρύθ-
µιση σήµερα, ώστε να επέλθει η δίκαιη και η ισότιµη µεταχείριση
δεν είναι κακή.

Το δεύτερο θέµα έχει να κάνει µε τους Εθελοντές Μακράς Θη-
τείας. Οι εθελοντές µακράς θητείας, πραγµατικά αποτελούν µία
ουσιώδη παράµετρο, ένα ουσιώδες κοµµάτι των Ενόπλων ∆υνά-
µεων. ∆εν ζητούν κάτι το οποίο είναι υπερβολικό. Είναι δική µου
ευθύνη ίσως το ότι παρενοήθη αυτό το οποίο είπα χθες. ∆εν ζη-
τούν να ενταχθούν ως αξιωµατικοί µέσα στην επετηρίδα. Ζητούν
να έχουν τη δική τους επετηρίδα, να τροποποιηθούν οι χρόνοι
που έχουν σήµερα για την παραµονή τους σε κάθε βαθµό, ώστε
να έχουν τη δυνατότητα στα τριάντα πέντε χρόνια να µπορούν να
πάρουν αποστρατευτικά το βαθµό του λοχαγού. Νοµίζω ότι αυτό
είναι κάτι το οποίο θα πρέπει κανείς να το εξετάσει και είµαι βέ-
βαιος ότι η ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας θα έχει την
ευκαιρία στο επόµενο διάστηµα να εξετάσει τον τρόπο ένταξης
των εθελοντών µακράς θητείας µέσα στο στράτευµα, πολύ πε-
ρισσότερο που ο ίδιος ο Υπουργός, ο κ. Βενιζέλος, το ∆εκέµβριο,
σε ερώτηση του συναδέλφου κ. Οικονόµου είχε αναγνωρίσει σε
µεγάλο βαθµό το δίκαιο των αιτηµάτων τα οποία θέτουν οι εθε-
λοντές µακράς θητείας και είχε δεσµευτεί ότι θα προστρέξει σε
µία δίκαιη αντιµετώπισή τους.

Όσον αφορά στις µεταβατικές διατάξεις, δεν γνωρίζω αν αυτό
το θέµα αντιµετωπίστηκε λόγω της ιδιαιτερότητας µε την επι-
τροπή που το έχει παράλληλα, αλλά νοµίζω –το είπα και χθες-
ότι για τα στελέχη των Ενόπλων ∆υνάµεων τα οποία υπηρετούν
και θα έχουν συµπληρώσει εικοσιπενταετία µέχρι το 2012, υπάρ-
χει µία ειδική κατηγορία του Πολεµικού Ναυτικού που αφορά τα
πληρώµατα στόλου. Αυτοί, αντίθετα απ’ ό,τι συµβαίνει µε τους
συναδέλφους τους αποφοίτους των ΑΣΣΥ στην Αεροπορία και
στον Στρατό Ξηράς, φτάνουν στα τριάντα τέσσερα χρόνια, χωρίς
να τους δίνεται η δυνατότητα να αποστρατευθούν µε το βαθµό
του πλοιάρχου. Είναι η µόνη κατηγορία η οποία στερείται αυτό το
δικαίωµα. Αν αυτό έχει ρυθµιστεί µε τη µεταβατική διάταξη, το
αφήνω.

Πάω τώρα στις στρατιωτικές σχολές, στα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα. Έχω να κάνω ορισµένες παρατηρήσεις. Το πρώτο πράγµα
το οποίο πιστεύω ότι θα πρέπει να προστεθεί στο άρθρο 88 έχει
να κάνει µε την αναγνώριση των µεταπτυχιακών τίτλων. Νοµίζω
ότι για να προστατευθεί η αναγνώριση των µεταπτυχιακών τίτ-
λων θα πρέπει να προστεθεί µία πρόταση, έτσι ώστε τα αυτοδύ-
ναµα µεταπτυχιακά προγράµµατα των ΑΣΕΙ να χορηγούν
µεταπτυχιακούς τίτλους, οι οποίοι να είναι ισότιµοι µε τους µε-
ταπτυχιακούς τίτλους σπουδών των πανεπιστηµίων. Νοµίζω ότι
πρέπει να είναι ρητή η αναγνώριση της ισοτιµίας, δηλαδή αυτό να
µην το αφήσουµε στη γενική ρήτρα της ισοτιµίας.

Ένα άλλο ζήτηµα που νοµίζω ότι πρέπει να ρυθµιστεί, έχει να
κάνει µε τις πειθαρχικές διατάξεις των µελών ∆ΕΠ των ΑΣΕΙ. Το
2005 η προηγούµενη κυβέρνηση µε το ν. 3413 άλλαξε το νόµο
του 2003 της κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ και επέβαλε, οι πειθαρχι-
κές διαδικασίες-διώξεις των µελών ∆ΕΠ των ΑΣΕΙ να γίνονται από
τον στρατιωτικό, από τον διοικητή. Αυτό όµως δεν συνάδει µε
την εκπαιδευτική αυτονοµία που ως εκπαιδευτικά ιδρύµατα πρέ-
πει να αναγνωρίζουµε στα ΑΣΕΙ και νοµίζω ότι θα πρέπει να επα-
νέλθει το καθεστώς του νόµου του 2003, δηλαδή του ν.
3187/2003, η παράγραφος 3 του άρθρου 20 και να ρυθµιστεί το
δίκαιο της πειθαρχικής δίωξης, κατά ανάλογο τρόπο, δηλαδή µε
συµµετοχή του Προέδρου του Συµβουλίου της Επικρατείας, του
Αρείου Πάγου κ.λπ., του κοσµήτορα του οικείου ΑΣΕΙ και ενός
κοσµήτορα από άλλο ΑΣΕΙ, έτσι ώστε να µην υπάρχουν διακρί-
σεις.

Υπάρχει το θέµα των οργανισµών των ΑΣΕΙ, που είναι οι εσω-
τερικοί κανονισµοί λειτουργίας τους. Αυτό ρυθµίζεται µε το νόµο
του 2003. Από το νόµο του 2003 και µετά ήρθαµε στα Ανώτατα

Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα της χώρας, στα Πανεπιστηµιακά Ιδρύ-
µατα, να προσθέσουµε στη νοµοθεσία τους γενικούς κανονι-
σµούς λειτουργίας. Μία αντίστοιχη διάταξη, η οποία θα επιβάλει
τον εναρµονισµό των οργανισµών µε τους γενικούς κανονισµούς
που ήδη έχει εκδώσει το Υπουργείο Παιδείας, πρέπει να µπει κι
εδώ. Νοµίζω ότι κάποια αντίστοιχη ρύθµιση πρέπει να γίνει.

Μία τελευταία, µικρή, παρατήρηση σε αυτό είναι ότι ο ανα-
πληρωτής κοσµήτορας των ΑΣΕΙ θα πρέπει και αυτός να εκλέ-
γεται από τη συνέλευση µε µυστική ψηφοφορία.

Θα ήθελα να τελειώσω τις παρατηρήσεις µου στα άρθρα αυτά,
κύριε Πρόεδρε, µε τα ζητήµατα της εναλλακτικής υπηρεσίας, µε
το άρθρο 78.

Έχοντας µακρά ενασχόληση µε το θέµα κι εδώ και στο Συµ-
βούλιο της Ευρώπης, νοµίζω ότι θα πρέπει να ληφθούν σοβαρά
υπόψη οι προτάσεις της ∆ιεθνούς Αµνηστίας. Κατανοώ ότι αντι-
µετωπίσαµε στο παρελθόν αρκετά φοβικά σύνδροµα, λόγω των
ιδιαιτεροτήτων της χώρας, στο ζήτηµα των αντιρρησιών συνεί-
δησης. Φοβηθήκαµε ότι θα γίνει ιδιοτελής κατάχρηση αυτού του
θεσµού. ∆εν έγινε. Απεδείχθη ότι ήταν ώριµη η ελληνική κοινω-
νία στο θέµα. Και νοµίζω ότι τώρα, µε τα δεδοµένα τα οποία
έχουµε µπροστά µας, πρέπει να προχωρήσουµε σε µία εναρµό-
νιση της νοµοθεσίας µας, έτσι ώστε, πρώτον, να µην είναι ούτε
τιµωρητική ούτε αποτρεπτική η εναλλακτική θητεία. Αυτό έχει να
κάνει και µε τη διάρκειά της και µε τον τρόπο άσκησης της εναλ-
λακτικής θητείας.

Η δεύτερη παρατήρηση έχει να κάνει µε την αναγνώριση του
καθεστώτος του αντιρρησία συνείδησης, η οποία θα πρέπει να γί-
νεται –και αυτό, νοµίζω, θα πρέπει να το δει µε ευαισθησία η ηγε-
σία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας- από ένα σώµα, από ένα
όργανο, το οποίο θα έχει ανεξαρτησία και δεν θα υπόκειται στους
ιεραρχικούς κανόνες των Ενόπλων ∆υνάµεων.

Το τρίτο θέµα είναι ότι θα πρέπει να δίνεται η δυνατότητα να
αναγνωριστεί το καθεστώς του αντιρρησία συνείδησης και σε
εκείνους οι οποίοι µεταγενέστερα µπορούν να ζητήσουν ή να θε-
ωρήσουν τον εαυτό τους ως αντιρρησία συνείδησης.

Νοµίζω ότι είναι θέµατα τα οποία είναι ώριµα και πρέπει να
αντιµετωπιστούν. Γνωρίζω πόσο σοβαρή δουλειά γίνεται στο
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας από τους δύο Υπουργούς. Είµαι ευ-
τυχής για την ποιότητα της δουλειάς, την οποία διαπιστώνουµε
και στο νοµοσχέδιο αυτό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κι εµείς σας ευχα-
ριστούµε, κύριε Αλευρά.

Και φυσικά από την Καρδίτσα η κ. Μαρία Θεοχάρη έχει το λόγο
για οκτώ λεπτά.

ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως ανέφερα και προχθές που τοποθετήθηκα επί της αρχής,

το παρόν σχέδιο νόµου είναι πράγµατι ένα φιλόδοξο σχέδιο.
Είναι µία αξιόλογη πρωτοβουλία, που κατορθώνει να ρυθµίσει µε
δίκαιο και αξιοκρατικό τρόπο διάφορα ζητήµατα που είχαν προ-
κύψει και από το νέο ασφαλιστικό νόµο που ψηφίσαµε, αλλά και
γενικότερα θέµατα που αφορούν τη δοµή των Ενόπλων ∆υνά-
µεων.

Θα αναφερθώ σε συγκεκριµένα άρθρα του νοµοσχεδίου, σε
διατάξεις που αφορούν κυρίως τη δοµή διοίκησης, τη δοµή δυ-
νάµεων και το πρόγραµµα προµηθειών.

Το άρθρο 71 αναφέρεται στη δοµή διοίκησης των Ενόπλων ∆υ-
νάµεων. Συγκεκριµένα, περιλαµβάνει διατάξεις και τροποποιή-
σεις διατάξεων που ουσιαστικά εισάγουν στις Ελληνικές
Ένοπλες ∆υνάµεις το πλήρες σχήµα της κάθετης δοµής διοίκη-
σης.

Εδώ θα ήθελα να τονίσω ότι είναι ιδιαίτερα θετικές οι τροπο-
λογίες που κατέθεσε προχθές ο κύριος Υπουργός, που περι-
λαµβάνουν ειδική µέριµνα για τα στελέχη των Ενόπλων
∆υνάµεων, τα οποία αντιµετωπίζουν σοβαρό προσωπικό ή οικο-
γενειακό πρόβληµα.

Το άρθρο 72 αφορά τη δοµή των Ενόπλων ∆υνάµεων. Ορίζε-
ται ότι η διαµόρφωση της δοµής σε προσωπικό γίνεται µε από-
φαση του ΚΥΣΕΑ, ύστερα από πρόταση του Υπουργού Εθνικής
Άµυνας. Ιδιαίτερα σηµαντικό σηµείο, το γεγονός ότι κάθε στάδιο

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΖ’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2010 1539



της διαδικασίας θα απαιτεί τη συµµετοχή και την έγκριση της
∆ιαρκούς Κοινοβουλευτικής Επιτροπής της Βουλής.

Στα άρθρα 73 έως και 76 περιλαµβάνονται ρυθµίσεις για τη
διαδικασία κατάρτισης του δεκαπενταετούς µακροπρόθεσµου
προγράµµατος προµηθειών και την εναρµόνισή του µε τους τριε-
τείς προϋπολογισµούς µέσω της συγκρότησης τριετούς κυλιό-
µενου προγράµµατος προµηθειών αµυντικού υλικού. ∆εν
µειώνουµε τις προµήθειες. Μειώνουµε το υπερκέρδος, φροντί-
ζοντας να καλύπτονται οι πραγµατικές ανάγκες του στρατεύµα-
τος. Και βέβαια, ασκούµε έλεγχο µε αξιοπιστία και διαφάνεια.

Με τα άρθρα 77 έως και 81 ρυθµίζονται θέµατα στρατολογίας.
Συγκεκριµένα, περιλαµβάνονται διατάξεις που αφορούν τους
αντιρρησίες συνείδησης και τους ανυπότακτους στον καθορισµό
της εναλλακτικής υπηρεσίας και στην εισαγωγή του θεσµού των
ειδικών εφέδρων οπλιτών.

Θα ήθελα να σταθώ για λίγο στα άρθρα 82 και 83.
Το άρθρο 82 αφορά εκείνους που υπηρέτησαν στην Κύπρο το

1974, καθώς και στα γεγονότα της περιόδου 1964 – 1967. Με το
άρθρο αυτό έχουµε επιτέλους την αποκατάσταση της αδικίας
που ίσχυε έως τώρα, σχετικά µε τη χορήγηση αδειών εκµετάλ-
λευσης περιπτέρων. Μέχρι σήµερα, δηλαδή, δεν ήταν δικαιού-
χοι όλοι όσοι υπηρέτησαν στην Κύπρο, αλλά µόνο όσοι
πληρούσαν συγκεκριµένα κριτήρια και εποµένως µοριοδοτού-
νταν βάσει αυτών των κριτηρίων. Παύουν να εξαιρούνται της
ρύθµισης Έλληνες πολίτες που είχαν υπηρετήσει στην Κύπρο το
συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα, ενώ περιλαµβάνεται και πρό-
βλεψη για την επέκταση του δικαιώµατος άδειας περιπτέρου και
στις χήρες τους.

Επιπλέον, προστίθεται και η κατηγορία των θυµάτων τροµο-
κρατικών επιθέσεων στους δικαιούχους άδειας εκµετάλλευσης
περιπτέρου -αυτό γίνεται για πρώτη φορά- αποδεικνύοντας έτσι
εµπράκτως για άλλη µία φορά ότι το κράτος πρόνοιας οφείλει
να συµβαδίζει µε την εποχή και να προσαρµόζεται στις νέες συν-
θήκες.

Με το άρθρο 83 ορίζεται ότι οι υπηρετήσαντες στην Κύπρο και
οι συγγενείς Α’ βαθµού έχουν το δικαίωµα περίθαλψης στα στρα-
τιωτικά νοσοκοµεία, απλοποιώντας παράλληλα τις διαδικασίες
και µειώνοντας τη γραφειοκρατία.

Εκεί που θέλω να σταθώ ιδιαίτερα, όµως, είναι το άρθρο 84
που αναφέρεται στη δυνατότητα παραχώρησης ακινήτου ιδιο-
κτησίας των Ταµείων Εθνικής Άµυνας του Στόλου και της Αερο-
πορίας, µετά από απόφαση των ∆ιοικητικών τους Συµβουλίων,
στο δηµόσιο και ειδικά στην Τοπική Αυτοδιοίκηση.

Εδώ θέλω να αναφερθώ σ’ ένα µείζον θέµα που απασχολεί την
Περιφέρειά µου και ιδιαίτερα το ∆ήµο Καρδίτσας.

Στη νότια πλευρά της πόλης ολοκληρώθηκε, µε ευθύνη του
∆ήµου Καρδίτσας, η διαδικασία πολεοδόµησης των Στρατοπέ-
δων Κιούση και Λουµάκη. Με βάση την πολεοδόµηση, η έκταση
που απελευθερώνεται από το Στρατόπεδο Κιούση θα εκµεταλ-
λεύεται από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Η έκταση, όµως, του
Στρατοπέδου Λουµάκη, µετά από σχετικές ενέργειες του ∆ήµου
Καρδίτσας, αποδόθηκε ήδη στο δήµο µε έγκριση του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας. Στη συγκεκριµένη θέση, προγραµµατίζε-
ται η δηµιουργία ενός χώρου πρασίνου και περιπάτου σε
συνδυασµό µε την ανάπλαση της ευρύτερης περιοχής. Και, βε-
βαίως, µιλάµε για µία έκταση 28,5 στρεµµάτων.

Προκειµένου, όµως, να προχωρήσει άµεσα η διαδικασία ανά-
πλασης όλης της νότιας ζώνης, απαιτείται η άµεση µετεγκατά-
σταση της 60 ΜΕ στο νέο στρατόπεδο που βρίσκεται στο τοπικό
διαµέρισµα Ρούσσου στο ∆ήµο Καρδίτσας.

Για να γίνει, όµως, αυτή η µετεγκατάσταση πρέπει να υπάρ-
χουν οι εξής προϋποθέσεις: Πρώτον, η κατασκευή νέας αποθή-
κης στο Στρατόπεδο Ρούσσου, ώστε να µεταφερθεί ο
εξοπλισµός της 60 ΜΕ. Ήδη το έργο δηµοπρατήθηκε µε ευθύνη
της 735 ∆ΣΕ. Απαιτείται, όµως, ταχεία ολοκλήρωση των διαδι-
κασιών. ∆εύτερον, θα πρέπει να προχωρήσει η έγκριση της µε-
λέτης από την ιεραρχία του ΓΕΣ για την κατασκευή του νέου
διοικητηρίου στο Στρατόπεδο “Ρούσσου”, µελέτη που συντά-
χθηκε µε ευθύνη της ∆ιεύθυνσης Υποδοµών του ΓΕΣ.

Μέχρι, όµως, να ολοκληρωθούν όλες αυτές οι διαδικασίες, θα
πρέπει το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας να προµηθεύσει µε δεκα-

οκτώ ειδικά κοντέινερ –ήδη το έχει ζητήσει ο δήµος- τα οποία θα
εξυπηρετήσουν και τις ανάγκες στέγασης του εξοπλισµού της
60 ΜΕ, όσο και των διοικητικών υπηρεσιών της.

Όλες αυτές οι ενέργειες είναι ανάγκη να προχωρήσουν άµεσα,
κύριε Υπουργέ, έτσι ώστε να γίνει η µετεγκατάσταση και η λει-
τουργική αναβάθµιση της 60 ΜΕ.

Η παραχώρηση του Στρατοπέδου Λουµάκη είναι ζωτικής ση-
µασίας για το ∆ήµο Καρδίτσας, διότι στη θέση του θα δηµιουρ-
γηθεί ένα µεγάλο µητροπολιτικό πάρκο στην πόλη,
αναβαθµίζοντας έτσι µία περιοχή που παρουσιάζει σηµάδια υπο-
βάθµισης.

Μαζί µε τη µεταφορά των παραπάνω κοντέινερ, που απαιτού-
νται για τη µετεγκατάσταση του στρατοπέδου, ο ∆ήµος Καρδί-
τσας µε επιστολή του έχει ζητήσει από τον Αρχηγό του ΓΕΣ και
την αποστολή τριών επιπλέον κοντέινερ, κάτι που επιβάλλεται,
γιατί αδυνατεί να ετοιµάσει ιατροκοινωνικές υποδοµές σε πολυ-
πληθές οικισµό τσιγγάνων που βρίσκονται στο δήµο, αφού ακόµη
δεν έχει εγκριθεί το Ειδικό Χωροταξικό Σχέδιο της περιοχής και
δεν µπορεί να κατασκευάσει σταθερό οίκηµα. Μπορεί, όµως, να
εγκαταστήσει οίκηµα τύπου κοντέινερ, δίνοντας λύση σε ένα ση-
µαντικό πρόβληµα του δήµου, δεδοµένου ότι επιβάλλεται η πα-
ροχή ιατρικής περίθαλψης και σε αυτή την ειδική οµάδα
πληθυσµού.

Ευελπιστούµε, κύριε Υπουργέ, ότι όλα αυτά τα αιτήµατα του
δήµου θα τύχουν ταχείας ανταπόκρισης από την πλευρά του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε την
κ. Μαρία Θεοχάρη από το Νοµό Καρδίτσης.

Ο κ. Κώστας Γείτονας, Βουλευτής Β’ Αθηνών, έχει το λόγο για
οκτώ λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως και κατά τη διάρκεια της

συζήτησης επιβεβαιώθηκε, το συζητούµενο νοµοσχέδιο συνιστά
µία σοβαρή, µελετηµένη και συγκροτηµένη νοµοθετική πρωτο-
βουλία για ζητήµατα δοµής και λειτουργίας των Ενόπλων ∆υνά-
µεων, καλύπτοντας ένα ευρύ φάσµα θεµάτων από την εξέλιξη,
την ιεραρχία, µέχρι και τη στρατολογία µε τον απαιτούµενο, πι-
στεύω, σεβασµό για το χώρο των Ενόπλων ∆υνάµεων και τον
ρόλο τους.

Θεωρώ ότι έχω υποχρέωση να το τονίσω αυτό, γιατί ακούστη-
καν και άδικες κριτικές για το νοµοσχέδιο. Στο πρώτο µέρος, στα
άρθρα που ψηφίσθηκαν οι ρυθµίσεις είναι πολύ σοβαρές για την
εξέλιξη και ιεραρχία των Ενόπλων ∆υνάµεων και στο συζητού-
µενο δεύτερο και τρίτο µέρος µε τα άρθρα 71-76 και τα υπό-
λοιπα, αντιµετωπίζονται σοβαρά ζητήµατα, όπως για τη δοµή της
διοίκησης και τη δοµή των Ενόπλων ∆υνάµεων κ.λπ..

Κύριε Υπουργέ, θέλω να σταθώ ιδιαίτερα σε δύο-τρία άρθρα
από το τρίτο µέρος. Πρώτο για το άρθρο 81. Τοποθετούµαι, γιατί
άκουσα πάρα πολύ συζήτηση και κριτική. Εγώ δεν κατάλαβα σε
τι ενοχλεί την αντιπολίτευση αυτή η ρύθµιση. Πολύς λόγος έγινε,
ακούστηκε έντονη κριτική.

Θεωρώ ότι ο νέος αυτός θεσµός των Ειδικών Εφέδρων Οπλι-
τών (ΕΕΦΟΠ) σε συνάρτηση µε τους υπάρχοντες, αναφέροµαι
σε ΕΦΟΠ και οπλίτες βραχείας ανακατάταξης, θα συµβάλει στην
αντιµετώπιση επιχειρησιακών αναγκών. Είπατε, κύριε συνάδελφε,
εισηγητή της Νέας ∆ηµοκρατίας, ότι δεν συµβάλλει σε επιχει-
ρησιακές ανάγκες. Πώς τεκµαίρετε αυτό;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κυρία ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙ∆ΗΣ: Παρατηρήσεις κάνουµε, δεν εί-
µαστε πλήρως αντίθετοι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Σας άκουσα. Και εγώ ακριβώς
αντιλέγω στις παρατηρήσεις σας. ∆εν µπορώ να κατανοήσω πώς
τεκµηριώνετε την κριτική ότι ο νέος αυτός θεσµός σε συνδυα-
σµό µε τους άλλους που υπάρχουν δεν θα συµβάλλει στην κά-
λυψη επιχειρησιακών αναγκών.

Εγώ νοµίζω ότι οι δηµογραφικές εξελίξεις, η µείωση της θη-
τείας, έχουν δηµιουργήσει νέα δεδοµένα στις Ένοπλες ∆υνάµεις
και πρέπει να ανταποκριθούµε στις νέες ανάγκες. Μην δαιµονο-
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ποιούµε, λοιπόν, καταστάσεις, ούτε να ψάχνουµε για σκιές εκεί
που δεν υπάρχουν. Εξάλλου, δεν µιλάµε για επαγγελµατική
σχέση, µιλάµε για µία εθελούσια εκπλήρωση εφεδρικής, στρα-
τιωτικής υποχρέωσης για χρονικό διάστηµα µέχρι τριών ετών.
Άρα, νοµίζω ότι είναι πολύ σωστή, επίκαιρη και αναγκαία, αυτή η
ρύθµιση.

Στο άρθρο 82. Κύριοι Υπουργοί, είχα επανειληµµένα παρευ-
ρεθεί σε σχετικές εκδηλώσεις µνήµης του συλλόγου των Κυ-
πρίων πολεµιστών -ιδιαίτερα στο Περιστέρι γίνονται, κύριε
Μπεγλίτη- και ήταν ένα πάγιο αίτηµα που και εµείς το είχαµε απο-
δεχθεί και πράγµατι δεν ξέραµε πραγµατικά τι να πούµε, για την
επί τόσα χρόνια µη αναγνώριση.

Θεωρώ σηµαντικό ότι σήµερα αποκαθίστανται όσοι συµµετεί-
χαν ως δόκιµοι έφεδροι αξιωµατικοί και οπλίτες θητείας στην
Κύπρο, στα πολεµικά γεγονότα της περιόδου από 20 Ιουλίου
µέχρι 20 Αυγούστου 1974, καθώς και όσοι έλαβαν µέρος σε συ-
γκεκριµένα γεγονότα το ’64 και το ’67.

Φυσικά και ορθώς τονίζεται «µε εξαίρεση όσων ενεπλάκησαν
σε αντιδηµοκρατικές ενέργειες». Είναι ένα δίκαιο αίτηµα. Ικανο-
ποιούνται, δίνονται και δυνατότητες για εκµετάλλευση περιπτέ-
ρων. Ήταν, όπως είπα, ένα πάγιο αίτηµα. Νοµίζω ότι είναι εθνικό
χρέος η µέριµνα για συνανθρώπους µας που προσέφεραν ύψι-
στες υπηρεσίες στην πατρίδα. Εκπληρώνεται ουσιαστικά, έστω
και µε καθυστέρηση, µε αυτήν τη ρύθµιση αυτό το χρέος.

Επίσης, σηµαντικό είναι ότι πέρα από περίπτερα και άλλες ευ-
εργετικές διατάξεις µε τα άρθρα 82 και 83 δίνεται η δυνατότητα
περίθαλψης στα στρατιωτικά νοσοκοµεία, όσων υπηρέτησαν
στην Κύπρο, αλλά και συγγενών αυτών α’ βαθµού εξ αίµατος ή
εξ αγχιστείας, καθώς και των συζύγων αυτών. ∆εν ήταν σωστό να
µην έχουν νοσοκοµειακή περίθαλψη. Είχαν βασικά ως άποροι,
όπως έχει κάθε Έλληνας που µπορεί να βγάλει χαρτί απορίας.
Αυτό που γίνεται τώρα είναι το σωστό. Εποµένως, οι ρυθµίσεις
σε αυτά τα άρθρα είναι ιδιαίτερα ουσιαστικές και είναι σε εκ-
πλήρωση χρέους.

Κλείνω µε το άρθρο 84, κύριε Υπουργέ. Είχα κάνει και ερωτή-
σεις για την παραχώρηση ορισµένων στρατοπέδων, όπως για το
301 Εργοστάσιο Βάσης Αγίων Αναργύρων, το Στρατόπεδο Κο-
σκινά, µου είχαν απαντήσει ότι δεν το δίνετε. Εσείς δεν ήσασταν
τότε.

Εν πάση περιπτώσει, εγώ θεωρώ ότι…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):

Κύριε Γείτονα, πείτε που απευθυνθήκατε, για τα Πρακτικά, για
την ιστορία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Στον κ. Τασούλα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Στον

κ. Τασούλα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Νοµίζω ότι είχα κάνει την ερώ-

τηση στον κ. Τασούλα. Θα την επαναφέρω, όµως, και σ’ εσάς,
κύριε Υπουργέ, δεν έχω κανένα πρόβληµα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Την υπογράφω και εγώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ναι, ξέρω το ενδιαφέρον σας,

κύριε Καµµένε. Για την Β’ Αθηνών για τέτοια ζητήµατα, υπάρχει
πολλές φορές κοινή θέση και κοινή δράση.

Θέλω, λοιπόν, να πω ότι είναι σωστή η ρύθµιση. Προβλέπεται
η παραχώρηση κατά χρήση. Μιλάµε στην ουσία για απλοποίηση
της διαδικασίας παραχώρησης και είναι σωστό. Κρίνω θετική
αυτή τη ρύθµιση.

Θέλω, όµως, να πω κύριε Υπουργέ, γι’ αυτό και χρησιµοποί-
ησα ως παράδειγµα το αίτηµα για τους Αγίους Αναργύρους, ότι
σε αυτή την περίπτωση της παραχώρησης στρατοπέδων, δεν
είναι που κολλάµε τόσο πολύ στη γραφειοκρατία. Εντάξει, η
απλοποίηση είναι κάτι σωστό και χρήσιµο. Εκεί όµως που κολ-
λάµε πιο πολύ είναι στην έλλειψη στρατιωτικής «γαλαντοµίας»,
αν µου επιτρέπετε την έκφραση.

Βοηθήστε, λοιπόν, εκεί να είναι οι στρατιωτικοί πιο «γαλαντό-
µοι», γιατί υπάρχουν πραγµατικά σε όλες τις περιοχές της Ελ-
λάδας εγώ αναφέροµαι ιδιαίτερα στη Β’ Αθηνών και ιδιαίτερα
στις δυτικές περιοχές- εκτάσεις τις οποίες έχουν ανάγκη οι πό-
λεις και οι κάτοικοι για να αναπνεύσουν, για να ανεβάσουν την
ποιότητα στο επίπεδο ζωής.

Κλείνοντας, επαναλαµβάνω ότι το νοµοσχέδιο είναι µία σο-

βαρή νοµοθετική πρωτοβουλία, µε σεβασµό στις Ένοπλες ∆υ-
νάµεις και αυτό έχει ιδιαίτερη αξία. Γιατί οι νοµοθετικές πρωτο-
βουλίες για τις Ένοπλες ∆υνάµεις θα πρέπει να παίρνονται
προσεκτικά µε σεβασµό και στο χώρο και στο ρόλο των Ενόπλων
∆υνάµεων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Γεί-
τονα.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Τασού-
λας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δράττοµαι της οµιλίας που έκανε, ο κύριος Υπουργός, απαντώ-
ντας σε συναδέλφους της Αντιπολιτεύσεως και από το ύφος -το
πράγµατι υψιπετές- της οµιλίας του, το οποίο στην πραγµατικό-
τητα ταιριάζει µε την κρισιµότητα των περιστάσεων της πατρί-
δας µας.

Θα πω ότι αδικεί, ο κύριος Υπουργός τη Νέα ∆ηµοκρατία, πε-
ριγράφοντας ως µηδενική ή αρνητική τη συµβολή της στην αντι-
µετώπιση της µεγάλης κρίσεως που περνάει η χώρα. Και την
αδικεί, γιατί έκανε αυτό που πάντα κάνουµε εκατέρωθεν, µηδέ-
νισε τη συµµετοχή της στην αντιµετώπιση της κρίσης.

Εγώ, κύριε Υπουργέ, επειδή είστε φιλαναγνώστης και φιλοµα-
θής, θα καταθέσω σήµερα στα Πρακτικά της Βουλής την πρό-
ταση του κ. Σαµαρά για την έξοδο της χώρας από την κρίση, το
οποίο ονοµάσαµε «στρατηγική ελπίδας».

Θα σας συστήσω να µη διαβάσετε την εισαγωγή, γιατί µιλάει
για τις ευθύνες του ΠΑΣΟΚ και είµαι βέβαιος ότι αυτά τα γνωρί-
ζετε. Να διαβάσετε το τρίτο µέρος, το οποίο µιλάει µε συγκεκρι-
µένες, µετρήσιµες προτάσεις για την αντιµετώπιση των
δραµατικών εξελίξεων στον τοµέα της ύφεσης, της ανεργίας, του
κλεισίµατος µικροµεσαίων επιχειρήσεων, οι οποίες δραµατικές
εξελίξεις, ενώ είχαν προβλεφθεί –δυστυχώς- καλύτερα να είχε
πέσει έξω ο κ. Σαµαράς, στην παρουσίαση αυτού του προγράµ-
µατος και από διακεκριµένους οικονοµολόγους, σήµερα οι πά-
ντες το παραδέχονται, σήµερα οι πάντες το οµολογούν, γιατί το
βλέπουν δυστυχώς και σήµερα, ακόµη και ο Πρωθυπουργός µί-
λησε πρόσφατα στην Θεσσαλονίκη για την ανάγκη να βγει η
χώρα µία ώρα αρχύτερα από τη µέγγενη του µνηµονίου.

Θα νόµιζε κανείς ότι επαναλαµβάνει ακριβώς τις προτροπές
της Νέας ∆ηµοκρατίας που διατυπώθηκαν σε ώτα µη ακουόντων
του ΠΑΣΟΚ πριν από λίγους µήνες, όταν αυτή η ενδιαφέρουσα
και πρωτοφανής στη λεπτοµέρεια και στη µετρήσιµη απόδοση,
πρόταση, είχε κατατεθεί από τη Νέα ∆ηµοκρατία.

Την καταθέτω, λοιπόν, επ’ ευκαιρία στα Πρακτικά και είµαι βέ-
βαιος ότι θα εγκύψετε µε τη δέουσα προσοχή. Και δεν είναι υπο-
χρεωτικό να συµφωνήσει κανείς. Αυτό το οποίο απαιτούν οι
περιστάσεις είναι να µη µηδενίζει κανείς σήµερα την προσπάθεια
του άλλου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Τασούλας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Παίρνω τώρα τη σκυτάλη πάλι από την ανάγκη να είµαστε σύµ-
φωνοι µε το κλίµα και το ύψος των περιστάσεων, που υπαγο-
ρεύσατε κι εσείς µε την οµιλία σας. Παίρνω, λοιπόν, αυτή τη
σκυτάλη και συνεχίζω λέγοντας ότι σήµερα επιχειρείται για
πρώτη φορά µετά το 1996 τροποποίηση του νόµου περί ιεραρ-
χίας και προαγωγών των Ενόπλων ∆υνάµεων.

Και επιχειρείται σε µια εποχή που είναι εξαιρετικά δύσκολη για
την οικονοµία της χώρας και για την κοινωνική της συνοχή. Και
επιχειρείται η αλλαγή στο θέµα της ιεραρχίας και των προαγω-
γών των Ενόπλων ∆υνάµεων µ’ έναν τρόπο ο οποίος είναι εναρ-
µονισµένος απολύτως µε τις οικονοµικές δυσχέρειες της χώρας.

∆εν ξεκινάµε στο θέµα των Ενόπλων ∆υνάµεων από το τι ανά-
γκες έχουν οι Ένοπλες ∆υνάµεις, ποιοι είναι οι προσανατολισµοί
µας έναντι της υπαρκτής απειλής εξ ανατολών, ποιες είναι οι ανά-
γκες εκσυγχρονισµού. Ξεκινάµε από το ότι δεν υπάρχουν χρή-
µατα ούτε γι’ αυτές, άρα πρέπει να παραµένουν στο στράτευµα
πολύ περισσότερο χρόνο, πρέπει να γίνει µια υπηρεσία ο Στρα-
τός που συνάδει περισσότερο µε την ΕΥ∆ΑΠ – χωρίς να έχω κάτι
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µε την ΕΥ∆ΑΠ – ή µια συνήθη δηµόσια υπηρεσία, ώστε και οι κρα-
τήσεις των εν ενεργεία να βοηθήσουν τις συντάξεις και να µην
έχουµε έξοδο σε νέες ηλικίες και να µην έχουµε µεγάλες δαπά-
νες.

Εάν πολλά πράγµατα στο δηµόσιο τοµέα, ίσως τα περισσό-
τερα, θα µπορούσε κανείς να τα υποτάξει στην κρισιµότητα των
οικονοµικών περιστάσεων, νοµίζω ευλόγως ένα µόνο θα έπρεπε
να εξαιρεθεί και αυτό είναι οι Ένοπλες ∆υνάµεις.

Οι Ένοπλες ∆υνάµεις πέρασαν από πολλές διακυµάνσεις σε
σχέση µε το πώς τις αντικρίζει ο ελληνικός λαός διακυµάνσεις
σωτήρα. Και πρόσφατα, είχαµε αρθρογραφίες και απονοµές ανα-
γνωρίσεων στις Ένοπλες ∆υνάµεις για την εθνική αποκατάσταση
και το ρόλο τους τον προπερασµένο αιώνα. Είχαµε άλλες µατιές,
όχι ευχάριστες, όχι συµπαθητικές προς τις Ένοπλες ∆υνάµεις,
λόγω της επταετούς δικτατορίας, που κατελύθη η δηµοκρατία
στη χώρα µας. Και πέρασαν µια δοκιµασία οι Ένοπλες ∆υνάµεις
τα χρόνια της Μεταπολιτεύσεως, µέχρι να αποκατασταθούν στα
όµµατα της κοινής γνώµης και να θεωρηθεί αυτονόητο αυτό που
σήµερα όλοι πιστεύουµε, ότι είναι δηµοκρατικές και ενταγµένες
µέσα στο σύστηµα εξουσιών, το οποίο προβλέπει το Σύνταγµα
και η εντολή του ελληνικού λαού.

Και όλα αυτά βέβαια οι Ένοπλες ∆υνάµεις τα πέρασαν προ-
σπαθώντας και καταφέρνοντας να επιτελέσουν το ρόλο τους, ο
οποίος καθορίζεται από την απειλή η οποία υπάρχει εξ ανατο-
λών.

Είναι µια µεγάλη ευκαιρία, κύριε Υπουργέ, νοµίζω σήµερα,
λόγω και της κρίσης που περνάει η χώρα και της συνειδητοποί-
ησης εκ µέρους του ελληνικού λαού πολλών επιτακτικών πραγ-
µάτων που µέχρι προχθές δεν φαινόντουσαν επιτακτικά, να
κάνουµε µια πραγµατική τοµή στις Ένοπλες ∆υνάµεις και να
τους δίναµε έναν ρόλο που τους αξίζει.

Αντ’ αυτού βλέπουµε τις Ένοπλες ∆υνάµεις σαν έναν µηχανι-
σµό ο οποίος πρέπει να εξοµοιωθεί µε το υπόλοιπο δηµόσιο, σαν
έναν µηχανισµό ο οποίος θα πρέπει να λειτουργήσει σαν µια κλα-
σική δηµόσια υπηρεσία και επαναφέρουµε εδώ την ισχύ του
νόµου του Γκρέσαµ, ο οποίος λέει ότι το κακό νόµισµα διώχνει το
καλό και τραβάµε τις Ένοπλες ∆υνάµεις προς τα κάτω, αντί να
τις βοηθήσουµε να επιτελέσουν το ρόλο τους, να ξεχωρίσουν και
– γιατί όχι; - µε την ακόµη καλύτερη απόδοσή τους να παρασύ-
ρουν ακόµη και το υπόλοιπο δηµόσιο σε κάτι διαφορετικό.

∆εν είναι αυτός ο σκοπός, δεν είναι αυτός ο στόχος, δεν είναι
αυτός ο ρόλος των Ενόπλων ∆υνάµεων. Ο ρόλος των Ενόπλων
∆υνάµεων είναι εντελώς διαφορετικός. Το έχουν αποδείξει. Και,
αν θέλετε, αυτοί οι οποίοι εντάσσονται στις Ένοπλες ∆υνάµεις θα
πρέπει να αναγνωρίσουµε ότι εκτός από την επαγγελµατική διά-
σταση έχουν και µια άλλη διάσταση, η οποία είναι εντελώς δια-
φορετική, η οποία µπορεί να φαντάζει ντεµοντέ στην εποχή µας,
µπορεί να φαντάζει ξεπερασµένη, αλλά χάρη σε αυτήν την ξε-
περασµένη διάσταση, την πατριωτική, την ηρωική, την ιδεαλι-
στική κρατήθηκαν όρθιες οι Ένοπλες ∆υνάµεις και θα
αντιµετωπίσουν το ρόλο τους.

Εάν ποτέ συµβεί κάτι, θα το αντιµετωπίσουν όχι τόσο λόγω των
ενδικοφανών προσφυγών, που τους κάνουν να είναι περισσότερο
πατριώτες, αλλά λόγω της αναγνώρισης και του υψηλού φρονή-
µατος και του ξεχωριστού ρόλου, τον οποίο πρέπει να τους ανα-
γνωρίζουµε.

∆εν είναι εύκολο να περιγράψει κανείς αυτά τα άυλα στοιχεία,
τα οποία πρέπει να επικρατούν στη συνείδηση των αξιωµατικών
και τα οποία περιγράφονται µε τη λέξη µόνο «φρόνηµα».

Αλλά είναι βέβαιο ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν βοηθάει σε τέ-
τοιες εποχές όπως οι σηµερινές την ύψωση του φρονήµατος, τη
βελτίωση αυτής της ηθικής διάστασης των Ελλήνων αξιωµατι-
κών, αλλά απεναντίας τους διαβεβαιώνει ότι θα έχουν µια στα-
διοδροµία δηµοσίου υπαλλήλου µε όλες τις παρενέργειες και
όλα τα παρεπόµενα τα οποία έχει ένας δηµόσιος υπάλληλος.

Πιστέψτε µε, δεν αισθάνοµαι αυτήν τη στιγµή ότι υπερβάλλω
και δεν διέποµαι από καµµία αντιπολιτευτική διάθεση. Πήρα τη
σκυτάλη από το υψιπετές, επαναλαµβάνω, ύφος σας, από την
αντίληψή σας ότι οι περιστάσεις είναι κρίσιµες. Και θέλησα να
πω ότι αν είναι κρίσιµες για όλο το ελληνικό δηµόσιο, είναι πολύ
πιο κρίσιµες για τις Ένοπλες ∆υνάµεις.

Και αυτό το νοµοσχέδιο, επιτρέψτε µου να πω, δεν υπηρετεί
αυτό το στόχο. ∆εν υπηρετεί αυτό το στόχο και γιατί την αξιο-
κρατία υπονοµεύει και γιατί – επαναλαµβάνω και ας σας κου-
ράσω – δηµοσιοϋπαλληλοποιεί το Στρατό και γιατί αυτό το
φρόνηµα το οποίο πρέπει να υπάρχει δεν το ανυψώνει.

Κύριε Υπουργέ, είµαι βέβαιος ότι ακούσατε την Αντιπολίτευση.
Σε άλλα απαντήσατε, από άλλα ενοχληθήκατε, µερικά τα δεχθή-
κατε.

Θα ήθελα να επαναλάβω την πρόταση που έκανε και ο κ. Στυ-
λιανίδης και η οποία είναι ωριµότερη από ποτέ να πραγµατοποι-
ηθεί, την πρόταση δηλαδή ότι επειδή ακριβώς η ιδιότητα του
αξιωµατικού είναι εντελώς διαφορετική από οποιαδήποτε άλλη
ιδιότητα και επάγγελµα, αξίζει τον κόπο να εξεταστεί έστω και
την ύστατη ώρα κάτι το οποίο δεν έγινε τα τελευταία χρόνια, µε
ευθύνη όλων µας και δική µου προσωπικά.

Να εξεταστεί, λοιπόν, ότι αυτός ο οποίος γίνεται αξιωµατικός
και διακινδυνεύει τη ζωή του και ακολουθεί µια καριέρα διαφο-
ρετική, θα πρέπει µε την εισαγωγή του στα ανώτατα στρατιωτικά
εκπαιδευτικά ιδρύµατα να επιλέγει πρωτίστως αυτήν την ιδιότητα
και αυτήν τη σταδιοδροµία και όχι να καταλήγει να είναι αξιωµα-
τικός, επειδή δεν µπήκε σε µια άλλη σχολή.

Είναι κάτι ξεχωριστό ο Στρατός, είναι κάτι διαφορετικό. ∆εν
διέποµαι από κανέναν αταβισµό, γιατί αυτά δεν υπάρχουν πια και
νοµίζω πως η άρση στο ύψος των περιστάσεων που είπατε προη-
γουµένως, θα πρέπει να γίνει αν τον αντιµετωπίσουµε, για τον
κάνουµε ακόµη καλύτερο, ακόµη αποτελεσµατικότερο, ακόµη
αποτρεπτικότερο, ως Στρατό και όχι ως δηµόσια υπηρεσία, όπως
δυστυχώς τον κάνει αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο καλώς κατα-
ψηφίζουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Τα-

σούλα και παρακαλώ τον κ. Αθανάσιο ∆αβάκη, Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας να λάβει το λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χωρίς
να µπορεί κανείς να αποστεί από το πυκνό, αλλά εµπεριστατω-
µένο και σαφές νόηµα των λόγων του κυρίου Υπουργού πριν από
λίγο, σχετικά µε τη θέαση εκ µέρους της Κυβερνήσεως των Ενό-
πλων ∆υνάµεων και του δόγµατος το οποίο πρέπει αυτές να διέ-
πει, κάτι το οποίο θα πρέπει – και όσον αφορά τη Νέα
∆ηµοκρατία υπήρξε αυτή η θετική στάση – να διέπει όλες τις πο-
λιτικές δυνάµεις της χώρας, θα ήθελα να του πω ότι πράγµατι,
όπως προελέχθη, ήταν ιδιαίτερα άδικος όσον αφορά τη θέση του
και τις εκφράσεις του σχετικά µε την υπευθυνότητα τη Νέας ∆η-
µοκρατίας έναντι των κρισίµων περιστάσεων, οικονοµικών κυρίως
περιστάσεων που διέρχεται η χώρα µας.

Εάν µία παράταξη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορεί να
«κατηγορηθεί» για άκρατη υπευθυνότητα εις βάρος του στενά
κοµµατικού της συµφέροντος, κάτι το οποίο συνέβη σε συγκε-
κριµένες και εµβληµατικές ιστορικές περιόδους, όπως το 1981,
όπως το 2009, πρόσφατα, είναι η παράταξη της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας, που εις βάρος των κοµµατικών της οφελών αυτήν τη στιγµή
έδωσε συγκεκριµένα δείγµατα υπευθυνότητας, κάτι το οποίο και
στη πρωτογενή του φάση το ΠΑΣΟΚ, στα πρώϊµα εφηβικά του
χρόνια, αν θέλετε, δεν υπήρξε καθόλου εκ µέρους σας.

Αυτό πιστεύω, κύριε Βενιζέλο, θα πρέπει να διδάξει τις επερ-
χόµενες γενεές όσον αφορά την υπευθυνότητα και τη στάση
όλων των πολιτικών δυνάµεων σε εκείνα τα οποία πρέπει να λέµε
µε ευκρίνεια, µε υπευθυνότητα και µε σοβαρότητα στον ελληνικό
λαό.

Οι Ένοπλες ∆υνάµεις, θέµατα των οποίων έρχεται να ρυθµί-
σει το παρόν νοµοσχέδιο, σίγουρα δεν αποτελούν, όπως είπε
προηγουµένως και ο συνάδελφος κ. Τασούλας, µια οποιαδήποτε
υπηρεσία του υδροκέφαλου ελληνικού δηµοσίου. Οι Ένοπλες
∆υνάµεις –θα δανειστώ µια έκφραση της συναδέλφου κ. Κα-
νέλλη- αφορούν άµεσα και τα ελληνικά νιάτα, αφορούν τους Έλ-
ληνες εκείνους, τα παιδιά του ελληνικού λαού, τα οποία επέλεξαν
συνειδητά να υπηρετήσουν το εθνικό µας συµφέρον, την εθνική
µας ακεραιότητα, την εθνική µας αξιοπρέπεια και όλα εκείνα που
συνθέτουν το ιστορικό παρελθόν, αλλά και το µέλλον αυτής της
χώρας όσον αφορά το «αµύνεσθαι περί πάτρης».

Και δεν πρέπει µε κανένα νοµοσχέδιο, µε καµµία απόφαση, µε
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καµµία επιλογή µας να τους δίνουµε την εντύπωση ότι τους µε-
ταχειριζόµαστε µε ιεραρχικό τρόπο, σαν κάποιους µε υπαλλη-
λική νοοτροπία. ∆εν πρέπει µε όλα αυτά τα οποία χαρακτηρίζουν
σήµερα το αντιπαραγωγικό, το ακριβό, το δύσκολο, το αντιλαϊκό,
το µε κάθε αρνητικό χαρακτηρισµό ελληνικό δηµόσιο και κρά-
τος, να τους χαρακτηρίζουµε και αυτούς.

Αυτά τα οποία συµβαίνουν και για τα οποία η Νέα ∆ηµοκρατία
έχει σαφείς επιφυλάξεις, όπως ανέφερε και ο εισηγητής µας,
είναι γεγονότα, τα οποία θα έπρεπε να τα ξαναδείτε και να απο-
στείτε από αυτήν τη συγκεκριµένη προσέγγιση που αυτήν τη
στιγµή µέσω του νοµοσχεδίου το οποίο έχετε εισαγάγει, δείχνει
να έχετε.

Πρόσφατα συµµετείχα σε µία αποστολή της Βουλής στις εκ-
δηλώσεις µνήµης και τιµής, για τους πεσόντες στα δραµατικά
γεγονότα της Κύπρου το 1974. Και θέλω πράγµατι να πω ότι είναι
µια πολύ θετική παρέµβαση στο νοµοσχέδιο η ρύθµιση των θε-
µάτων όλων εκείνων οι οποίοι πολέµησαν και οι οποίοι αγωνί-
στηκαν τόσο για τη διαφύλαξη της εθνικής µας αξιοπρέπειας και
της εθνικής στάσης µας απέναντι στην πραγµατικά χειµαζόµενη
την περίοδο εκείνη Κύπρο, αλλά και όλων εκείνων οι οποίοι συµ-
µετείχαν ως έφεδροι, ως αξιωµατικοί, όλων εκείνων οι οποίοι
εκλήθησαν εκείνη τη στιγµή να διαφυλάξουν τη τιµή της πατρί-
δας.

Η συµµετοχή µας µαζί µε της Αντιπροέδρου κ. Ζήση και άλλων
συναδέλφων στις εκδηλώσεις αυτές, εκτός των συγκινητικών
στιγµών, είχαν και την αποτύπωση µιας πικρίας σηµαντικής από
τους ανθρώπους εκείνους που ήρθαν να τιµήσουν και αυτοί µε τη
σειρά τους ή να τιµηθούν από τις Ένοπλες ∆υνάµεις της Κύπρου,
µιας πικρίας που θέλω να πιστεύω και φιλοδοξώ να πιστεύω ότι
το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να απαλύνει, αν όχι να εξατµίσει.

Αυτήν την πικρία, κύριε Υπουργέ, και µε άλλους τρόπους, µε
τρόπους συµβολικούς, αν θέλετε, µε τρόπους µιας απόδοσης
τιµής σε αυτούς τους ανθρώπους θα µπορούσατε και µε µια δια-
φορετική προσέγγιση να τη δείτε, πέρα από την απονοµή αδειών
περιπτέρων ή όλων εκείνων τα οποία µόνο οικονοµικό όφελος
εκπροσωπούν στη συγκεκριµένη περίπτωση.

Θέλω να πιστεύω ότι και η αναφορά σας στη συγκεκριµένη
στάση της Κυβέρνησης απέναντι στα ζητήµατα των Ενόπλων ∆υ-
νάµεων, αλλά και η αναφορά σας σε άλλα επιµέρους ζητήµατα
κατευθύνονται προς αυτή την προοπτική.

Αναφέρθηκα και υπάρχουν στο νοµοσχέδιο ζητήµατα τα οποία
έχουν σχέση µε την έγγειο ιδιοκτησία των Ενόπλων ∆υνάµεων, τα
διάφορα στρατόπεδα τα οποία αποδίδονται σε διάφορους ΟΤΑ,
σε δήµους οι οποίοι θα µπορούσαν να τα χρησιµοποιήσουν.

Θέλει ιδιαίτερη προσοχή αυτό το ζήτηµα, γιατί χωρίς τους
απαιτούµενους πόρους και εν όψει του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και χωρίς
ένα συγκεκριµένο σχεδιασµό για τη χρησιµότητα και την απο-
στολή των συγκεκριµένων πεδίων, οικοπέδων, στρατοπέδων, δεν
θα µπορέσει να γίνει τίποτα, ει µη µόνο θα έχουµε εκτάσεις-φα-
ντάσµατα, οι οποίες δεν θα µπορούν να αποδώσουν τίποτα στην
τοπική κοινωνία.

Υπάρχουν στρατόπεδα, όµως, όπως είναι το Στρατόπεδο της
Σπάρτης, το Κέντρο Εκπαιδεύσεως Εφοδιασµού και Μεταφορών
(ΚΕΕΜ), που κάθε άλλο πρέπει να συζητάµε και σαφώς δεν το
συζητάτε. Θα έλεγα δε, επ’ ευκαιρίας του συγκεκριµένου νοµο-
σχεδίου, ότι θα έπρεπε να αναβαθµιστεί έτι περαιτέρω, αναβάθ-
µιση η οποία υπήρξε σηµαντική επί κυβερνήσεως της Νέας
∆ηµοκρατίας. Να υπάρξει ένας χώρος εκπαιδεύσεως πολλών
άλλων ειδικοτήτων και του µηχανικού και των µεταφορών και ει-
δικοτήτων που άπτονται θεµάτων ανεργίας, παραγωγής τροφί-
µων, θεµάτων, τα οποία έχουν σχέση µε τη ποιότητα της ζωής.
Νοµίζω ότι τα νοµοσχέδια αυτά και προς αυτή την κατεύθυνση
µπορούν να κατατείνουν και αντιπροσωπευτικό στρατόπεδο είναι
και το Στρατόπεδο της Σπάρτης, το ΚΕΕΜ.

Όσον αφορά τα ζητήµατα των διατµηµατικών τοµέων σε θέ-
µατα των ΑΣΕΙ, των ανωτάτων σχολών του Στρατού, αλλά και σε
σχέση µε τα ΑΕΙ, θέλει ιδιαίτερη προσοχή και αυτό, κύριε
Υπουργέ, διότι από τη στιγµή που εµπλακεί το ακαδηµαϊκό γί-
γνεσθαι µέσα στις στρατιωτικές σχολές, υπάρχουν θέµατα, τα
οποία δεν ξέρω αν θα µπορέσουµε αµιγώς να αντιµετωπισθούν.

Όπως ελέχθη και προηγουµένως, αυτός που επιλέγει να κα-

τευθυνθεί προς τις στρατιωτικές σχολές, έχει µια ροπή, µία ειδί-
κευση, ένα άλλο φρόνηµα, το οποίο πρέπει να διαφυλάξουµε.
∆εν µπορεί να οµογενοποιούµε όλους και σε εκείνους οι οποίοι
έχουν στη σειρά των επιλογών τους στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά
Ιδρύµατα, να βάζουµε και αυτούς οι οποίοι έχουν µία βούληση,
µια συγκεκριµένη κατεύθυνση προς αυτές τις σχολές. Νοµίζω
ότι θα το δείτε και θα υπάρξει µια καλύτερη αντιµετώπιση.

Όσον αφορά τα στρατιωτικά νοσοκοµεία –και θα κλείσω µ’
αυτό- δεν είναι στη κατάσταση που ήταν πριν από πέντε, δέκα,
δεκαπέντε και είκοσι χρόνια. Αντιµετωπίζουν σηµαντικά προ-
βλήµατα. Πρόσφατα ήµουν στο Γενικό Νοσοκοµείο Αεροπορίας
για να επισκεφθώ συγγενή µου και είδα ότι πράγµατι υπάρχει
έντονος προβληµατισµός και από τους αξιωµατικούς-ιατρούς και
από όλους εκείνους οι οποίοι συνθέτουν το προσωπικό του νο-
σοκοµείου.

Έχει προβλήµατα. Υπάρχουν οφειλές έναντι των ταµείων.
Έχουν επιβαρυνθεί τα στρατιωτικά µας νοσοκοµεία και µε την
υποδοχή και νοσηλεία και των αξιωµατικών και των άλλων στε-
λεχών των Σωµάτων Ασφαλείας όπως της πυροσβεστικής. Νο-
µίζω ότι όλη αυτή η σύνθεση αυτού του προσωπικού και των
νοσηλευοµένων σε αυτά επιβαρύνουν έτι περισσότερο την πα-
ροχή υπηρεσιών.

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, θα έλεγα, όπως είπα και προη-
γουµένως, ότι οι Ένοπλες ∆υνάµεις αποτελούν το καύχηµα και
την ασπίδα της χώρας. Πρέπει πάντα να αποτελούν το καύχηµα
και την ασπίδα της χώρας και µε αυτή τη φιλοσοφία πρέπει όλες
οι πολιτικές παρατάξεις να προσεγγίζουν αυτή την ιδέα.

Αυτή τη στιγµή στον ακήρυχτο πόλεµο του Αιγαίου, όπως συ-
νέβη πριν από λίγες µέρες µε τους ηρωικούς αεροπόρους µας,
οι οποίοι σηκώνοντας τα φτερά των αεροπλάνων τους, σηκώ-
νουν και την εθνική µας αξιοπρέπεια και το εθνικό µας φιλότιµο,
πρέπει αυτού του είδους τα νοµοσχέδια να είναι περισσότερο µε
λογισµό, µε όνειρο, µε ευαισθησία και µε συγκεκριµένες τοµές,
οι οποίες όµως δεν θα θίγουν την προηγούµενη προοπτική.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. ∆α-

βάκη και ως επικεφαλής της Ελληνικής Κοινοβουλευτικής Αντι-
προσωπείας στη Κύπρο για τη θετική και ουσιαστική συµβολή
του στις εκδηλώσεις µνήµης και στις συναντήσεις µε τους φο-
ρείς.

Ο κ. Καµµένος έχει το λόγο για προτασσόµενη δευτερολογία
για τέσσερα λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα αρχίσω από ένα

θέµα αρχής. Στις Ένοπλες ∆υνάµεις το µεγαλύτερο όπλο δεν
είναι ούτε οι εξοπλισµοί ούτε τα µέσα. Το µεγαλύτερο όπλο είναι
το ηθικό των Ενόπλων ∆υνάµεων. Οι ελληνικές Ένοπλες ∆υνά-
µεις απέδειξαν στη διάρκεια των τελευταίων εκατό ετών της ιστο-
ρίας του νέου ελληνικού Έθνους ότι όταν υπάρχει ηθικό, όταν οι
αξιωµατικοί, οι υπαξιωµατικοί, οι άνδρες και οι γυναίκες των Ενό-
πλων ∆υνάµεων έχουν πίστη στην πατρίδα, τότε δεν µπορεί να
τους αντιµετωπίσει καµµία πολεµική µηχανή. Και ηθικό των Ενό-
πλων ∆υνάµεων, σηµαίνει στήριξη από την πολιτεία, σηµαίνει
στήριξη των αρχών και των αξιών των Ενόπλων ∆υνάµεων.

Θα αρχίσω, λοιπόν, µε µια παρατήρηση σε σχέση µε το άρθρο
82 του νοµοσχεδίου. Κύριε Υπουργέ, αναφέρετε στην παρά-
γραφο 1: «σε όσους µόνιµους αξιωµατικούς, ανθυπασπιστές και
υπαξιωµατικούς, δοκίµους εφέδρους αξιωµατικούς και οπλίτες
θητείας συµµετείχαν µε οποιοδήποτε τρόπο στα πολεµικά γεγο-
νότα της χρονικής περιόδου από την 20η Ιουλίου έως την 20η
Αυγούστου του 1974 στη Κύπρο».

∆εν πρόκειται για πολεµικά γεγονότα, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. Πρόκειται για εισβολή και κατοχή στην
Κύπρο. Όσο και αν θέλουν ορισµένοι να περάσουν την άποψη
µέσα στις συµµαχίες ότι η εισβολή και η κατοχή στην Κύπρο ήταν
exercise under permission κάποιων που πρόδωσαν τις αξίες του
Ελληνισµού, εµείς ως Βουλή των Ελλήνων δεν µπορούµε να δε-
χθούµε ότι στην Κύπρο έγιναν απλώς πολεµικά γεγονότα. Έγινε
παράνοµη εισβολή, όπως απεδείχθη και από τα ψηφίσµατα του
Συµβουλίου Ασφαλείας του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών.
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Σας ζητώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να επαναδιατυπωθεί αυτή η
φράση. Είναι σηµαντικό µε τη συµβολή όλων των πτερύγων της
Βουλής να στείλουµε ένα µήνυµα. ∆ιότι είναι οι ίδιοι, οι οποίοι
απαγόρευαν µέχρι πριν από λίγα χρόνια να αναγνωρίσουµε τους
ήρωες της Κύπρου ως πεσόντες σε πόλεµο. Μέχρι πριν από λίγα
χρόνια είχαµε τις οικογένειες των θυµάτων της Κύπρου να έρ-
χονται στα πολιτικά κόµµατα και να ζητούν να τους αναγνωρι-
σθεί η θυσία που έκαναν, δίνοντας το αίµα τους για την πατρίδα.
Αυτό είναι το σηµαντικότερο πιστεύω που εξυπηρετεί το ηθικό
των Ενόπλων ∆υνάµεων, που γράφει την ιστορία και δίνει τη δύ-
ναµη για το αύριο.

Όσον αφορά τα θέµατα που αντιµετωπίζει το νοµοσχέδιο,
υπάρχουν πολλές ρυθµίσεις που έπρεπε να γίνουν. Βεβαίως και
έχουν γίνει τροµερές αδικίες σε σχέση µε τις κρίσεις στις Ένο-
πλες ∆υνάµεις. Άξιοι αξιωµατικοί, αρχηγοί τάξεων αποστρατεύ-
θηκαν για πολιτικές σκοπιµότητες από όλες τις κυβερνήσεις.
Κρίθηκαν πολιτικά και δεν κρίθηκαν βάσει της αξίας τους και των
υπηρεσίων που προσέφεραν στις Ένοπλες ∆υνάµεις. Πρέπει να
σταµατήσουν οι παρεµβάσεις. Σ’ αυτό συµφωνούµε όλοι. Γίνο-
νται αρκετές διορθώσεις. Πρέπει να γίνουν περισσότερες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα άλλο σηµείο, το οποίο θα πρέπει να αντιµετωπιστεί είναι
το θέµα των εξοπλισµών. ∆εν θέλω να µπω στη συζήτηση κατά
πόσο πρέπει το ΕΜΠΑΕ να συζητείται από την πολιτική εξουσία
ή κατά πρόταση της στρατιωτικής εξουσίας από την πολιτική
εξουσία. Υπάρχει και η παρέµβαση της πολιτικής εξουσίας.
Υπάρχουν στιγµές που θα πρέπει να σκεφτόµαστε ανάλογα µε το
εθνικό συµφέρον. Υπάρχουν στιγµές που η συνεργασία µε χώρες
που µέχρι χθες δεν είχαµε στρατιωτική συνεργασία επιτάσσουν
να αλλάξουµε ακόµα και το σχεδιασµό των εξοπλιστικών µας
προγραµµάτων.

Αναφέροµαι στα τελευταία γεγονότα, που βλέπουµε ότι ο γε-
ωπολιτικός χάρτης αλλάζει. Βλέπουµε ότι η Ελλάδα παίρνει έναν
καινούργιο ρόλο στην ευρύτερη περιοχή. Βλέπουµε, παραδείγ-
µατος χάριν, ότι από τη στιγµή που υπήρχε επίθεση από την
Τουρκία προς το Ισραήλ, είναι η ώρα να επεκτείνουµε προς τα
εκεί τη στρατιωτική µας συνεργασία. Αυτό µπορούµε να το χρη-
σιµοποιήσουµε ακόµα και για αναπρογραµµατισµό του ΕΜΠΑΕ
σε σχέση µε τις ανάγκες που προκύπτουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το κύριο, όµως, όργανο που θα αποφασίζει για το θέµα των
εξοπλισµών πρέπει να είναι η στρατιωτική ηγεσία. Όλα τα σκάν-
δαλα που έγιναν στη διάρκεια της Μεταπολίτευσης σε σχέση µε
τους εξοπλισµούς δεν έγιναν από τους στρατηγούς, από τους
αρχηγούς, από τον Αρχηγό του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυ-
νας, από τους υπαξιωµατικούς ή από τους στρατιώτες που υπη-
ρετούσαν. Έγιναν από συµβούλους Υπουργών ή από
εξωθεσµικούς παράγοντες, οι οποίοι εκµεταλλεύτηκαν την εθνική
άµυνα για να γίνουν πλουσιότεροι. Αυτή είναι η αλήθεια.

Και επειδή το νοµοσχέδιο αναφέρεται στο θέµα των αντισταθ-
µιστικών ωφεληµάτων, τολµώ να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ότι όλες οι µίζες που δόθηκαν στα περισσότερα εξοπλιστικά
προγράµµατα τα τελευταία χρόνια δόθηκαν µέσω των αντισταθ-
µιστικών ωφεληµάτων, µέσω αντισταθµιστικών ωφεληµάτων
«µαϊµού». Από εκεί έφευγαν οι µίζες και πήγαιναν σε πολιτικά
κόµµατα και σε πολιτικούς. Από εκεί υπήρχε η πληρωµή σε ορι-
σµένους διεφθαρµένους, ελάχιστους αξιωµατικούς. Πρέπει να
σταµατήσει αυτή η ιστορία των αντισταθµιστικών ωφεληµάτων.
Την έχουµε πληρώσει ακριβά. Έχουµε, όµως, και να εισπράξουµε
πολλά.

Υπάρχουν αυτή τη στιγµή εν εκκρεµότητι περισσότερο από το
80% των αντισταθµιστικών ωφεληµάτων. Υπάρχουν πεταµένα
χρήµατα του ελληνικού λαού, τα οποία βρίσκονται στα συρτάρια
της ∆ιεύθυνσης Εξοπλισµών. Θα σας έλεγα να τολµήσετε πε-
ρισσότερο. ∆ηµιουργήστε µία Επιτροπή, η οποία άµεσα και µε
την πολιτική συναίνεση όλων θα εκµεταλλευτεί αυτά τα χρήµατα,
τα οποία ενώ πήγαιναν προς ενίσχυση της πολεµικής αµυντικής
βιοµηχανίας και της ελληνικής βιοµηχανίας και τεχνολογίας, δεν
χρησιµοποιήθηκαν γι’ αυτό, αλλά έγιναν συµβάσεις συµβούλων

σε offshore εταιρείες του εξωτερικού. Έχουν παραµείνει πάνω
από το 50% του σηµερινού ΕΜΠΑΕ στα συρτάρια της ∆ιεύθυν-
σης Εξοπλισµών. Βεβαίως, ορισµένα από αυτά τα βρίσκετε µπρο-
στά σας.

Πωλούνται τα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά µετά από διαβουλεύ-
σεις που δεν κάνατε στην αρχή εσείς, αλλά που πήγε ο αδελφός
του Πρωθυπουργού µε τον κύριο Υπουργό Επικρατείας και ορι-
σµένα άλλα συγγενικά πρόσωπα στο Ντουµπάι για να πουλή-
σουν τα Ναυπηγεία που ανήκουν ουσιαστικά στην εξουσία του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Και τι πωλείται εκεί; Πωλούνται και
τα αντισταθµιστικά ωφελήµατα που οι Γερµανοί έδωσαν στην Ελ-
λάδα, όταν πήραν τα Ναυπηγεία. Τα «Χάντερ», τα τρία υποβρύ-
χια που φτιάχνονται σήµερα στο Σκαραµαγκά είναι περιουσία του
ελληνικού λαού, είναι αντισταθµιστικό ωφέληµα. Τι έγινε λοιπόν
εκεί; Έρχεται µία γερµανική εταιρεία η «HDV» πουλάει στην
«THYSSEN» και µαζί µε την περιουσία των Ναυπηγείων, πουλάει
και την περιουσία του ελληνικού λαού, δηλαδή, τα χρήµατα των
αντισταθµιστικών ωφεληµάτων. Τώρα έρχεστε και καλείστε εσείς
να πουλήσετε από την «THYSSEN» στους Γερµανούς διά µέσου
Μέσης Ανατολής πάλι τα Ναυπηγεία. Και µέσα σ’ αυτήν την πε-
ριουσία συµπεριλαµβάνεται και το αντισταθµιστικό ωφέληµα που
πλήρωσε ο ελληνικός λαός.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ξέρω ότι προσπαθείτε να βρείτε λύσεις. Ξέρω ότι το βάλατε
στην άκρη. Το ίδιο γίνεται και µε το τροχαίο υλικό. ∆ιακόσια πε-
νήντα βαγόνια “µαϊµού” που δεν έγιναν ποτέ. Άλλα διακόσια πε-
νήντα βαγόνια από αντισταθµιστικά ωφελήµατα που δεν έγιναν
ποτέ. Και άλλα πενήντα που δεν έχει εµπλοκή το Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας, τα οποία τα πήραµε για να πηγαίνουν στις σιδηρο-
γραµµές του Τέξας και όχι της Πελοποννήσου.

Κλείνω µε το θέµα των στρατιωτικών σχολών. Οι στρατιωτικές
σχολές πράγµατι πρέπει να αναβαθµιστούν. Πράγµατι πρέπει να
έχουν ισχύ µεταπτυχιακού πτυχίου. Είναι λάθος, όµως, και είναι
έγκληµα οι στρατιωτικές σχολές να αποστρατικοποιηθούν. ∆εν
µπορεί να γίνουν πανεπιστήµια του επιπέδου που δυστυχώς είναι
τα υπόλοιπα ελληνικά πανεπιστήµια οι στρατιωτικές σχολές. Ανα-
βαθµίστε τες. Κάντε τις στρατιωτικές ακαδηµίες. Αφήστε τη
στρατιωτική δοµή. Πάρτε ως πρότυπο τις στρατιωτικές σχολές
που υπάρχουν και στις Ηνωµένες Πολιτείες και στη Ρωσία και σε
άλλες χώρες που έχουν οργανωµένους στρατούς. Πάνω απ’ όλα
ενισχύστε το ηθικό των Ενόπλων ∆υνάµεων.

Πρέπει να φθάσουµε στο σηµείο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, σ’ αυτό το Κοινοβούλιο να ψηφίζουµε τον προϋπολογισµό
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας οµόφωνα, όπως γινόταν στο πα-
ρελθόν. ∆εν µπορεί οι Ένοπλες ∆υνάµεις της χώρας να µπαίνουν
σε πολιτική αντιπαράθεση. Ας συνεργαστούµε για τις Ένοπλες
∆υνάµεις µε γνώµονα, όµως, το ηθικό των ανδρών και των γυ-
ναικών των Ενόπλων ∆υνάµεων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Και εµείς ευχαριστούµε.
Το λόγο έχει ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Ευάγγελος Βενι-

ζέλος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Ευ-

χαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ήθελα να κάνουµε µία συνεννόηση επί της διαδικασίας.

Έχουµε δύο λύσεις: Η µία λύση είναι να κάνω µία εκτενή αγό-
ρευση για την ενότητα αυτή και να ακολουθήσει ο κύκλος των
Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. Η άλλη λύση είναι να δώσω ση-
µειακές απαντήσεις σε ορισµένα ζητήµατα που ετέθησαν για να
δούµε αν µπορούµε να κάνουµε ακόµη κάποια νοµοτεχνική βελ-
τίωση και να κλείσουµε τη συζήτηση. ∆ιότι, πιστεύω ότι όλες
αυτές τις µέρες έχουν εκτενώς και ανέτως αναπτυχθεί όλες οι
απόψεις.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Το δεύτερο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Εάν

προτιµάτε το δεύτερο, να κάνουµε το δεύτερο και να κλείσουµε
τη συζήτηση.

∆ίνω λοιπόν αποσπασµατικές απαντήσεις: Συµφωνώ µε την πα-
ρατήρηση της κ. Κανέλλη και άλλων συναδέλφων για την ανά-
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γκη να υπάρχει ειδική δέσµη εισαγωγής στις στρατιωτικές σχο-
λές. Το έχουµε προτείνει στο Υπουργείο Παιδείας. Το έχω συζη-
τήσει µε την κ. ∆ιαµαντοπούλου. Είναι κάτι που το Υπουργείο
Παιδείας θα επεξεργαστεί, γιατί πρέπει πράγµατι να υπάρχει µία
έφεση, µία vocation–για να χρησιµοποιήσω το γαλλικό όρο- από
τον αντίστοιχο πίνακα του Καραβάτζιο.

Πράγµατι, δεν µπορεί να µπαίνει κάποιος τυχαία στις στρα-
τιωτικές σχολές. Πάντα µε το σύστηµα των εισαγωγικών εξετά-
σεων, πάντα µε απολύτως αντικειµενικό και αξιοκρατικό τρόπο,
αλλά µε µία επιλογή που συνδέεται µε την προσωπικότητα και
την προοπτική. ∆εν αποστρατικοποιούνται οι ανώτατες στρατιω-
τικές σχολές. Το είπαµε εχθές αυτό. Μίλησα εκτενώς.

Οι καθηγητές τους, κατά το ακαδηµαϊκό τους µέρος, τα µέλη
∆ΕΠ αποκτούν εγγυήσεις αντίστοιχες µε αυτές των µελών ∆ΕΠ
των ανωτάτων εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων και, κυρίως, προσδί-
δουµε τη δυνατότητα ανάπτυξης µεταπτυχιακών προγραµµάτων,
όχι µόνο στις τρεις σχολές, Ευελπίδων, ∆οκίµων και Ικάρων, αλλά
και στην Ανωτάτη ∆ιακλαδική Σχολή Πολέµου και στη Σχολή Εθνι-
κής Άµυνας. Πιστεύω ότι είναι µια πολύ σηµαντική αλλαγή, καλά
µελετηµένη, στοχευµένη, ισορροπηµένη.

Αντισταθµιστικά ωφελήµατα. Συµφωνώ, πρέπει να οδηγη-
θούµε στην απόλυτη κατάργηση. Μπορούµε να έχουµε ολοκλη-
ρωµένες συνεργασίες, σχέδια και προγράµµατα βιοµηχανικής
συνεργασίας, αλλά όχι τη φάµπρικα των πιστωτικών αξιών και
της αντίστροφης κίνησης κεφαλαίων. Γι’ αυτό και κλείνουµε ορι-
στικά το κεφάλαιο των αντισταθµιστικών ωφεληµάτων µε αυτήν
τη µεταβατική ρύθµιση, για να µπορέσουµε να επωφεληθούµε
χάριν των Ενόπλων ∆υνάµεων, αλλά στο νέο νοµοθέτηµα δεν θα
υπάρχει αυτός ο θεσµός, όπως δεν υπάρχει και στη νέα σύµβαση
του Σκαραµαγκά.

Ακίνητα. Θέλουµε µια νοµική βάση, για να µπορέσουµε να πα-
ραχωρήσουµε κατά χρήση ακίνητα εκεί όπου είναι ώριµα τα
πράγµατα. Και είναι ώριµα σε πάρα πολλές συνθήκες. Έχουµε
δει και ο κ. Μπεγλίτης και εγώ µεγάλο αριθµό δηµάρχων, έχουµε
επεξεργαστεί τους φακέλους και λύνουµε προβλήµατα για δικα-
στικά µέγαρα, για νοσοκοµεία, για πάρκα. ∆ίνουµε λύσεις σε
πάρα πολλές πόλεις. ∆εν θέλω να µνηµονεύσω κάποια περί-
πτωση ειδικά, για να µην δηµιουργηθούν παρεξηγήσεις. Όλα τα
έχουµε µελετήσει. Έχουµε δώσει λύση στο πρόβληµα της Λάρι-
σας, της Πάτρας, των Χανίων, στο πρόβληµα που υπάρχει µε τη
Χαλκίδα και το νοσοκοµείο, λύση στο πρόβληµα του «Παύλου
Μελά», λύση στα προβλήµατα της Κορίνθου, για να µνηµονεύσω
τη συζήτηση που έγινε προηγουµένως. Θα κάνουµε το καλύτερο,
λοιπόν, µετά λόγου γνώσεως, αλλά πρέπει να έχουµε ασφαλή
νοµική βάση, για να λαµβάνονται οι αποφάσεις του ∆ιοικητικού
Συµβουλίου του Ταµείου Εθνικής Άµυνας.

Για τους αντιρρησίες συνείδησης νοµίζω ότι κάνουµε µια πολύ
σηµαντική παρέµβαση. ∆έχθηκα και την παρατήρηση που έγινε
προηγουµένως. Είµαστε σε απόλυτη συνεννόηση µε το Συνή-
γορο του Πολίτη και τη ∆ιεθνή Αµνηστεία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

Για τα θέµατα των ΕΕΦΟΠ µιλήσαµε.
Για τα θέµατα των εξοπλισµών µιλήσαµε κατά κόρον χθες και

ο κ. Μπεγλίτης και εγώ, όπως και προχθές. Θα κάνουµε και ειδική
συζήτηση στην επιτροπή όπως κάνουµε κάθε λίγο και λιγάκι. Εάν
δείτε τον απολογισµό της Υποεπιτροπής Εθνικής Άµυνας, της
∆ιαρκούς Επιτροπής Εξωτερικών και Άµυνας, θα αντιληφθείτε
πόσο έργο έχει γίνει αυτούς τους µήνες και πόσο πολύ µας βοή-
θησε η κοινοβουλευτική διαδικασία. Εκκαθαρίζουµε όλες τις εκ-
κρεµότητες, µεγάλες εκκρεµότητες και πιστεύω ότι µέσα σε ένα
ή δυο µήνες θα έχουµε ολοκληρώσει αυτόν τον κύκλο.

Χαίροµαι, γιατί υπάρχει συναίνεση σε πάρα πολλά θέµατα,
όπως είναι το πτητικό, στο οποίο δεν εφαρµόστηκε η καινούργια
νοµοθεσία έως τώρα, αλλά δεν έχει αλλάξει κάτι. Η αλλαγή επέρ-
χεται, πριν εφαρµοστεί η προηγούµενη νοµοθεσία. Άρα, δεν
εθίγη κανείς, δεν πρόλαβε να θιγεί κανείς. Θα λάβουµε όλα τα
µέτρα.

Σε σχέση µε την Κύπρο, θα ήθελα να πω ότι υπάρχει µια πάγια
ορολογία της νοµοθεσίας που αναγνωρίζει αυτήν την ιδιότητα.
Όλες οι ρυθµίσεις µιλούν για πολεµικά γεγονότα. Πολεµικά γε-

γονότα του ’40-’41, πολεµικά γεγονότα του ’12- ’13, πολεµικά γε-
γονότα της Κύπρου. Εµείς εδώ στη συζήτηση ξέρουµε ποια είναι
αυτά τα πολεµικά γεγονότα, τι έχει συµβεί.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Να τα προσθέσετε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):

Υπάρχει µια πάγια ορολογία αυτής της νοµοθεσίας, η οποία είναι
µια νοµοθεσία η οποία συνδέεται και µε το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους, µε την νοµολογία του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Έχει ση-
µασία το πώς λέµε και το τι λέµε. Γιατί οι νεολογισµοί δηµιουρ-
γούν τεράστια ερµηνευτικά προβλήµατα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Εισβολή και κατοχή…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Μα,

αυτό είναι δεδοµένο, κύριε Καµµένε. Για όνοµα του Θεού! ∆εν
ξέρει η Βουλή των Ελλήνων τι έγινε το ‘74; Προφανώς. Εδώ λέµε
την αλήθεια τώρα, νοµοθετούµε την πραγµατικότητα. Εκλαµ-
βάνω ως έπαινο αυτό που είπατε για τη νοµοθετική µας πρωτο-
βουλία.

Ολοκληρώσαµε µια συζήτηση µε τη βοήθειά σας και τη βοή-
θεια της Αντιπολίτευσης. Πρόκειται για µια πολλαπλή παρέµ-
βαση. Ρυθµίζουµε τόσα πολλά θέµατα: Υπηρεσιακή κατάσταση
και εξέλιξη, δοµή διοίκησης, δοµή δυνάµεων, Στρατολογία,
αντιρρησίες, ειδικοί έφεδροι οπλίτες, τα ακίνητα, τα αντισταθµι-
στικά ωφελήµατα, το πτητικό, τις ανώτατες σχολές. Πρόκειται
για µια πολλαπλή παρέµβαση. Σας ευχαριστώ θερµότατα για όσα
είπατε. Όλα όσα είπαµε και δεν µπορέσαµε να τα αντιµετωπί-
σουµε στην παρούσα φάση θα τα επεξεργαστούµε. Όλα τα κόµ-
µατα είναι προσκεκληµένα στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας για
πλήρη και διεξοδική ενηµέρωση. Ήδη έκανε χρήση η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση. Περιµένω και τα κόµµατα της Ελάσσονος Αντι-
πολίτευσης και φυσικά τα µέλη της Επιτροπής Εξωτερικών και
Άµυνας, τα οποία έχουν πλήρη και απόλυτη πρόσβαση.

Άρα, θα παρακαλούσα, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μην κάνετε απόλυτο

επίλογο, γιατί έχει ζητήσει το λόγο ο Πρόεδρος κ. Κακλαµάνης.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Μου

χάλασε τον επίλογο τώρα!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όχι, κρατήστε λίγο

χρόνο, λίγες σκέψεις για το τελικό συµπέρασµα.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: ∆εν θέλω να µιλήσω. Μόνο µία

διακοπή, εάν µου επιτρέπει ο κύριος Υπουργός, θέλω να κάνω.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Πα-

ρακαλώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το λόγο έχει ο Πρόε-

δρος κ. Κακλαµάνης.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια φράση

µόνο σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο. Πράγµατι, είναι µια σηµα-
ντική τοµή και αδικήθηκε, ίσως, όπως έχει πει και ο Κοινοβου-
λευτικός µας Εκπρόσωπος, διότι η συζήτηση επικεντρώθηκε σε
άλλα σηµεία περισσότερο και όχι στην τοµή, που πραγµατικά
αποτελεί αυτό το νοµοσχέδιο για την αναδιάταξη, τη διακλαδική
οργάνωση των Ενόπλων ∆υνάµεων.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας παρακαλέσω κατά την ψή-
φιση στο σύνολο του νοµοσχεδίου να δείτε το τελευταίο εδάφιο,
την περίπτωση ιστ’ του άρθρου 1. Είναι ενδεχόµενο να δηµιουρ-
γηθεί ασάφεια σε ό,τι αφορά το status των ΤΕΙ ως Ιδρυµάτων
Ανώτατης Εκπαίδευσης, όπως άλλωστε ορίζονται και από το
νόµο, που ο παρών, ως Υπουργός τότε, κ. Ευθυµίου είχε ειση-
γηθεί και ψηφίσαµε. Λέγει η περίπτωση ιστ’: «Ως ανώτατα εκπαι-
δευτικά ιδρύµατα νοούνται τα ιδρύµατα ανώτατης εκπαίδευσης
πανεπιστηµιακού τοµέα που αναφέρονται στην υποπερίπτωση
α’» κ.λπ. Εγώ αντιλαµβάνοµαι ποιος είναι ο σκοπός αυτής της
διατύπωσης, αλλά πιστεύω ότι χρειάζεται µια καλύτερη διατύ-
πωση, την οποία εσείς θα βρείτε και στην ψήφιση στο σύνολο
του νοµοσχεδίου το διατυπώνετε όπως πρέπει.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας):
Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε να απαντήσω στην παρέµβαση
του Προέδρου κ. Κακλαµάνη;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το λόγο έχει ο Υπουρ-
γός Εθνικής Άµυνας κ. Βενιζέλος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Κατ’
αρχάς θέλω να καταγραφεί στα Πρακτικά η ερµηνευτική δήλωση
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ότι το νόηµα αυτής της διάταξης στο άρθρο 1 είναι ότι «για τις
ανάγκες ερµηνείας του νόµου αυτού, όπου αναφέρουµε ΑΕΙ εν-
νοούµε τον πανεπιστηµιακό τοµέα». Γιατί; Γιατί θέλουµε να προ-
στατεύσουµε τις ανώτερες σχολές υπαξιωµατικών, τις οποίες
εµείς θέλουµε να θεωρούµε ισότιµες ή πάντως πολύ κοντά µε τα
ΤΕΙ. ∆εν έχουµε πρόθεση να αλλοιώσουµε την πανεπιστηµιακή
νοµοθεσία, ούτε το κύρος και τη θεσµική υπόσταση των ανωτά-
των τεχνολογικών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. Θα φροντίσω,
όµως, και στην ψήφιση στο σύνολο να δω αν µπορεί να γίνει κά-
ποια παρέµβαση.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ξέρετε πάρα πολύ καλά πώς
γίνεται η ερµηνεία των νόµων στα διοικητικά και στο Ανώτατο ∆ι-
οικητικό ∆ικαστήριο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας): Ναι,
γι’ αυτό το είπα.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Γι’ αυτό, καταλαβαίνετε ότι η
ερµηνευτική σας δήλωση είναι πράγµατι ουσιώδης, αλλά δεν
αρκεί. Παρακαλώ για µια διατύπωση πληρέστερη.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, φθάσαµε στο τέλος της συζητή-
σεως. Και εγώ, ως Προεδρείο, θέλω να επαινέσω για το καλό
πνεύµα συναίνεσης και εθνικής συνεννόησης που επικράτησε
κατά τη συζήτηση.

Μετά ταύτα, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της ενό-
τητας των άρθρων 71 έως και 91 και των τροπολογιών και θα
γίνει η ψήφισή τους χωριστά.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 71 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό µε την προσθήκη της υπ’ αριθ-
µόν 223/14 τροπολογίας;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 71

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό µε την
προσθήκη της υπ’ αριθµόν 223/14 τροπολογίας κατά πλειοψη-
φία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 72 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 72

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 73 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 73

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 74 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 74

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 75 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 75

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 76 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 76

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 77 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 77
έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 78 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 78

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 79 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 79

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 80 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 80

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 81 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 81

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 82 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 82

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 83 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 83

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 84 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 84

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 85 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 85

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 86 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 86

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 87 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 87

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 88 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 88
έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 89 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 89

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 90 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 90

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο του

νοµοσχεδίου όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό µε
την προσθήκη της υπ’ αριθµόν 224/15 τροπολογίας;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το ακροτε-

λεύτιο άρθρο του νοµοσχεδίου έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υπουργό µε την προσθήκη της υπ’ αριθµόν 224/15

τροπολογίας κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας:

«Υπηρεσιακή εξέλιξη και ιεραρχία των στελεχών των Ενόπλων
∆υνάµεων - Θέµατα διοίκησης των Ενόπλων ∆υνάµεων, Στρατο-
λογίας και συναφείς διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί
των άρθρων.

Η ψήφισή του στο σύνολο αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 13.17’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Παρασκευή 17 Σεπτεµβρίου 2010 και
ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος κοινοβου-
λευτικό έλεγχο, συζήτηση δύο επικαίρων επερωτήσεων: Α) Της
υπ’ αριθµόν 2/2/1-9-2010 επίκαιρης ερώτησης Βουλευτών της
Νέας ∆ηµοκρατίας προς τους Υπουργούς Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και ∆ικτύων και Οικονοµικών, σχετικά µε το «πάγωµα» στις
αναθέσεις και δηµοπρατήσεις δηµοσίων έργων και Β) Της υπ’
αριθµόν 3/3/7-9-2010 επίκαιρης ερώτησης Βουλευτών του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε την πολιτική της Κυβέρνησης απέναντι στα λαϊκά δι-
καιώµατα.
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